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Končan preizkus Elanovih terjatev v stečajnem postopku 

Bankirji ne verjamejo 
drug drugemu 
Kranj, 14. januarja - Na kranjskem sodišču so danes preizkusili Elanove 
terjatve v stečajnem postopku, narok je bil dokaj hitro končan, udeležila 
se ga je le desetina Elanovih upnikov, še največja zanimivost je bila, da so 
bankirju drug drugemu v celoti prerekali terjatve, medsebojno nezaupanje 
je pojasnil stečajni upravitelj Komercialne in hipotekarne banke Ljublja-

ki je dejal, da bodo tako v pravdi skušali dokazati, da so bile Gorenj
ski banki določene terjatve poplačane. 

Stečajni upravitelj E lana 
'gor Tr i l le r je za preizkus terja
tev pripravi l preglednico prija
vljenih terjatev v s tečajno ma
so, ki obsega 611 upnikov, pr i 

javljene terjatve pa znaša jo 
3,41 mili jarde dinarjev, od tega 
j ih je priznal 2,64 milijarde d i 
narjev, prerekanih pa je 670 
mil i jonov dinarjev. Ob tem je 

SLOVENIJA PO PLEBISCITU 
se bosta pogovarjala 

predsednik slovenske skupščine 

dr. France BUČAR 
in voditelj Glasovih prej 

Viktor ŽAKELJ 

Pokličite po te 
2\-o35it\rezei 

sedež v 

Vahr 
v ' J e n i vsi, ki vas zanima usoda Slovenije, ki bi radi karkoli 
Prašali uglednega sogovornika ali karkoli predlagali ali pa sa-

pr

<? Prisluhnili besedam slovenskih razumnikov. 
- l n P r a v gotovo boste uživali ob iskrivih mislih, prijetnem 

a u s J U in dobri postrežbi hotela Creina. 

dejal, da je stečaj edini nač in , 
da bodo do d o l o č e n e mere za
ščiteni interesi upnikov, s tečaj
na ekipa pa si prizadeva, da se 
bo s tečajna masa poveča la . 
Zdaj je ocenjena na 30 do 40 
mil i jonov mark, v naslednjih 
šest ih mesecih pa naj bi jo po
večali na 400 do 500 mil i jonov 
mark, kar bi o m o g o č i l o vsaj 
delno pop l ač i l o upnikov. 

Razmere v Elanu so še ved
no porazne, edini kapital - ne
p r e m i č n i n e so brez dejavnosti 
malo al i nič vredne - je znanje 
E lanov ih l judi , Elanova pozic i 
j a na trgu in Elanova blagovna 
znamka, samo z aktiviranjem 
tega upnik i lahko računa jo na 
razumno pop lač i lo , zato s tečaj
na ekipa vel iko pr ičakuje tudi 
od dobrega sodelovanja z upni
škim odborom, je dejal Tri l ler . 

Preizkus terjatev je nato tra
jal le dobr ih dvajset minut. K o 
mercialna in hipotekama ban
ka Ljubljana (v s tečaju) je v ce
loti prerekala terjatve Gorenj
ske banke, ta j i je to vrni la , C o -
ning Varažd in je prerekla terja
tve obeh in dodatno terjatev 
banke Les Ljubljana, E lan Tra-
de je prerekal loči tvene pravice 
obeh bank, terjatve Gorenjske 
banke je prerekal še 3. maj Re
ka, terjatve K H B pa Dalmaci ja 
Dugi rat. 

Stečajni senat, ki ga je vodi la 
sodnica Dragica Pir ihova, je 
nato zaključil preizkus terjatev 
in objavil , da bodo morebitne 
preostale terjatve preizkusil i na 
naslednjem naroku, seznam 
pre i zkušen ih terjatev bodo ob
jav i l i na oglasni deski sodišča , 
za prerekane terjatve pa bodo 
vse stranke pismeno napotene 
na pravde. 

Po prekinitvi so nato vol i l i 
upnišk i odbor, več o tem na 8. 
strani. • M . Volčjak 

Večina je za ofenzivo 
Zadnji posvetovanji prvakov šestih Demoso

vih strank in poslancev ter večine ministrov, ne 
glede na strankarsko pripadnost, najprej v lju
bljanski restavraciji Vrška, v soboto in nedeljo 
pa v Centru za obrambno usposabljanje v Polj-
čah, kažeta, da se vladajoča skupščinska koalici
ja odloča za ofenzivnejšo taktiko in za uveljavi
tev večine v skupščini. Opozicija je zaznala to 
usmeritev in začela opozarjati, da izključna be
seda večine ni v čast parlamentarni demokraciji, 
za katero je ena od vrlin tudi doseganje soglasja 
za najboljše možne rešitve, demokracija brez 
vplivne opozicije pa sploh ne zasluži tega imena. 
Do zaostritev na relaciji večina - opozicija bo 
zanesljivo prišlo in to zanesljivo vsaj na nekaj 
točkah. V Poljčah se je Demos zedinil, da je tre
ba v Sloveniji čim prej vzpostaviti svojo efektivno 
oblast in izločiti federalno, da rdeča peterokra
ka zvezda na slovensko zastavo ne sodi več, da 
naj bo 23. december, dan plebiscita, slovenski 
državni praznik, da je treba dolgoročneje upo
števati tudi demilitarizacijo Slovenije, kar je bil 
očitno pogoj Zelenih za sodelovanje v Demosu, 
da je treba takoj dopolniti sedanjo ustavo in 
sprejeti novo, kratko, jedrnato, brez nekaterih 
določb iz sedanjega osnutka, ter hkratno peljati 
procese vračanja odvzetega premoženja in priva
tizacije. Tudi možne prihodnje razprave o delu 
vlade in nekaterih njenih ministrov in resorjev 
niso izključene, prav tako pa Demos terja poe
nostavitev skupščinskih postopkov, skrčitev skup

ščinskih odborov in komisij ter sprejetje novega 
poslovnika o delu skupščine. 

Kar nekaj točk je v dogovoru iz Poljč, kjer 
bo v skupščini zavrelo. Najprej pri poenostavitvi 
dela skupščine, kar je bilo predlagano že na da
našnjem posvetu predsednikov poslanskih klu
bov. Odbore in komisije naj bi bistveno oklestili, 
kar je pozitivno, vendar so ključi učinkovitosti 
tudi drugod, trifazne postopke nadomestili z 
dvofaznimi, nov poslovnik pa bo verjetno dal 
večjo veljavo glasovanju z večino navzočih. Vroče 
bo pri sprejemanju nove republiške ustave, kjer 
se je Demos očitno ogrel za predlog kratke usta
ve, bistveno krajše od osnutka. To pomeni izloči
tev dela sedanjega osnutka, predvsem pa večine 
pripomb iz javne razprave, večina teh pa je pri
šla Iz opozicijske strani, od ustavne opredelitve 
soupravljanja, lokalne samouprave, dvodomno-
sti parlamenta in preambule z omenjenim pome
nom NOB. Zaplesti se utegne pri zvezdi in dr
žavnem prazniku, kjer bodo zahteve, da se dan 
OF ohrani med prazniki, če ne bo že glavni dr
žavni praznik. 

Prihaja torej odločilni čas. l\e le za osamos
vojitev Slovenije, kjer med strankami ni bistve
nih razlik in je soglasje, da vlada kasni, ampak 
za vzpostavitev razmerja moči v republiškem 
parlamentu. Tako kot v življenju nobena skraj
nost ni dobra, tudi v parlamentu skrajne rešitve 
ne bi bile dobre. • J . Košnjek 

Kranjska Gora , 12. januarja - Konec tedna so bile v Kranjski G o r i 
tri tekme za svetovni pokal žensk v alpskem smučanju . V petek so 
se pomerile najboljše veleslalomistke, v soboto in nedeljo pa sta b i l i 
dve tekmi v slalomu. Na vseh treh tekmah so blestele naše smuča r 
ke, posebej Škofje ločanka N a t a š a B o k a l , k i je osvojila v veleslalo
mu drugo, v slalomu pa prvo mesto. Več na špor tn i in zadnji strani. 
V . S., s l i k a : J . Cigler 

Žr tve v L i t v i , g rozeča vojna v Z a l i v u , teror na K o s o v u , spopa
di v K n i n u , grožnje z represijo pri reševanju jugoslovanske 
krize... Vse to so razlogi za protest. 
S D P Slovenije sklicuje v torek, 15. januarja 1991, ob 17. uri 
na Trgu revolucije v Ljubljani 

M I R O V N I S H O D 
proti vojni, vsem obl ikam nasilja in grožnji z represijo, kjerkoli 
na svetu. 
Vabimo vse d ržav l j anke in d ržav l j ane Slovenije, vse njene 
prebivalce, da z u d e l e ž b o na shodu izrazijo svoj protest proti 
uporabi represije zoper osvoba ja joča hotenja narodov, d ržav 
in posameznikov. 
Druge stranke, organizacije in gibanja vabimo, da se nam pri
druži jo pri organiziranju in izvedbi tega shoda, na katerem 
bodo spregovorili dr. Mat jaž K m e c l in predstavniki vseh so-
organizatorjev. 

P O L I T I Č N A D I R E K C I J A S D P 
D r . C i r i l R I B I Č I Č 

Novembrske 
plače 
izplačane 
Tržič, januarju - V Četrtek, 
10. januarja, so delavci 
BPT Tržič dobili i/plačan 
drugi del osebnih dohod
kov za november, tako da 
so zdaj novembrske plače 
izplačane v celoti. Kot je 
povedal pomočnik v.d. di
rektorja za finančno eko
nomsko področje Janko 
Maček, se vodstvo že trudi, 
da bi čim prej izplačali tu
di decembrske plače, pri
pominja pa, da bodo imeli 
velike težave. Kreditov za 
osebne dohodke že dolgo 
ne najemajo več, nelikvid
nost je vse hujša in se iz tr
govine prenaša na proizva
jalce In le od dobre volje 
knpcev je odvisno, ali bodo 
prav njim plačali račune. 

Če v BPT ne bodo mogli 
spraviti skupaj denarja za 
celotne decembrske plače, 
bodo do konca januarja iz
plačali vsaj del. • D. D. 
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| ZUNANJEPOLITIČNI KOMENTAR Socialist ična stranka Slovenije ne pr izanaša vladi 

Ex oriente nox 
Ex oriente lux - kdo ne pozna tega latinskega reka. ki pove, da luč 
prihaja z vzhoda. Danes pa je tisto, kar prihaja in se nam še obe
ta z Vzhoda, bolj mračno kot svetlo. Ex oriente nox - z vzhoda 
noč. bi lahko rekli. "Črni scenarij", ki smo ga na tem mestu napo
vedali oh pregledu lanskih zunanjepolitičnih dogajanj, se pravza
prav že odvija. Danes je 15. januar in opolnoči naj bi padla odlo
čitev o vojni in miru. Kaj bo prinesla noč? Bolj ali manj svetlo 
jutro 16. januarja ali kaj bolj usodnega? Bo Gorbačov, ki se od 
zalivskih dogajanj sredi domačih težav očitno distancira, izkori
stil zaposlenost Zahoda in počedil po "skupnem sovjetskem do
mu"? In ne nazadnje: bodo tisti, ki so živeli na račun Jugoslavije, 
skušali izrabiti zavzetost velikih dveh in nanju usmerjeno pozor
nost svetovne javnosti za "rešitev" Jugoslavije? - Tak je najmra-
čnejši od možnih razpletov, na katerega pa moramo resno raču
nati. 

Možni so seveda tudi "ugodnejši" (kakor za koga) razpleti: hiter 
obračun ali celo mirna rešitev v Zalivu ter sporazumna rešitev 
sovjetske in jugoslovanske krize. Za nas, za Slovenijo, bi bil vse
kakor najugodnejši miren razvoj tako na bližnjem kot na sovjet
skem vzhodu. Tako bi bila Jugoslavija bolj na očeh svetovne jav
nosti, kije ta čas dokaj demokratično razpoložena in gotovo ne bi 
odobravala retrogradnih, nazaj gredočih (od)rešitev. 
Zdi se, da so navedena krizna dogajanja nova pojavna oblika 
stoletnega nasprotja med svetovnim Vzhodom in Zahodom in bo
ja za prevlado enega nad drugim. Zato bo Irak v primeru ameri
škega napada naredil vse, da bi v vojno potegnil Izrael in s tem 
slejkoprej tudi njegove arabske sosede, da bi tako izzval globalni 
spopad arabskega sveta z Ameriko in Evropo, nov spoprijem mo-
hamedanstva s krščanstvom. Mohamedancev v kaj takega ne bi 
bilo treba posebej prepričevati, teroristična dejanja v krščanskih 
prestolnicah pa bi kaj hitro razvnela tukajšnjo javnost za obračun 
s krivoverci - in spet bi imeli križarsko vojno. 
Tudi v SZ gre za nasprotovanje azijskega evropskemu, za spopri
jem despotizma in demokracije. Orientalni despotizem, v katerem 
je obče (vladar, država, partija...) vse, posamično pa nič, se upira 
demokratični preobrazbi družbe, v kateri bi služabniki samovlade 
izgubili svoje privilegije in bi morali poslej deliti usodo navadnih 
civilistov; sestopiti bi morali iz ugodne sfere države v negotovost 
civilne družbe. Razhajanje vzhodnega in zahodnega se kaže tudi 
v Jugoslaviji. Odnos pred- in povojne beograjske čaršije do seve
rozahoda države je svojevrstno nadaljevanje bizantinskega in tur
škega načina vladanja in ropanja. Srbski vdor v jugoslovanski 
denarni sistem je poteza, ki se je bizantinski dvorni spletkarji in 
turške haračlije ne bi sramovali: nemara bi ji celo zavidali. 
Mogoče kdo poreče: odkod vam prepričanje, da je zahodno supe
riorno vzhodnemu? Mar ni ravno strpnost do drugače mislečih 
ena značilnih potez novodobnega Zahoda? In če že ni mogoče 
pravo razumevanje, potem naj bo vsaj miroljubno sožitje. Načel
no je res tako, a v praksi gre za profane in življenjske interese, ki 
na odru svetovne politike nastopajo v vseh mogočih ideoloških 
preoblekah. Zahod dobiva z Vzhoda vsak dan znova sončno luč, 
kije zastonj in je od Boga, čigar sin se je učlovečil in čigar grob je 
na Vzhodu. Za premagovanje teme in mraza, ki nastopita tedaj, 
ko sonce ne sije ter za premagovanje zemeljskih in nebesnih raz
dalj med vzhodom in zahodom, pa se rabi nafta, katere polovica 
leži pod zemljo ob Zalivu... 

V nedeljo je potekel rok, ki ga je sovjetsko vodstvo postavilo balti
škim republikam, danes poteče ultimat Iraku, v soboto pa tisti, ki 
ga je srboslavno predsedstvo postavilo Hrvaški in Sloveniji. Ulti
mat je zadnja beseda, kiji navadno sledi vojna. Česa se potemta
kem lahko nadejamo z Vzhoda v teh dneh? Svetlobe ali teme? 
Sonce bo gotovo še svetilo, upamo pa, da ne na svet pomračenega 
duha! 
P.S.: Komentar je bil napisan, ko smo izvedeli, da Litovcem in 
Sovjetom že pada mrak na oči. Žalostno. 

M i h a Nagl ic 

Delavci proti novi nacionalizaciji 
Škofja Loka, 14. januarja - Škofjeloški delavci so v zvezi s pripravo 
zakonodaje o oblikah in načinu lastninjenja dosedanje družbene last
nine sprejeli nekatera stališča, o katerih so že govorili v občinskem 
izvršnem svetu, v sredo pa bodo tudi na predsedstvu občinskega sveta 
Svobodnih sindikatov Slovenije. 

So proti prodaji družbene lastnine kar tako. proti odvzetju 
oziroma novi nacionalizaciji. Zahtevajo, da se večinski 51-odstotni 
delež delnic vseh družbenih podjetij in družbene lastnine razdeli 
brezplačno delavcem, ki naj imajo s svojim deležem pravico svo
bodno razpolagati. Tudi tako bi se namreč večinski delež delnic 
kmalu koncentriral pri enem ali več lastnikih, vendar so to razli
ko, da bi delavec svoj delež prodal in ne bi bil oropan za svoje mi
nulo delo ter delež lastnine. 

Za preostali del delnic pa škofjeloški delavci predlagajo, da se 
po deležih razdeli med nekdanje lastnike in upokojence, del (pri
bližno četrt ina) pa ponudi v prosto prodajo na borzi delnic. # H . 
J . 

Ob 35-letnici je kolektiv Gorenjskega glasa prejel red zaslug s srebrno zvezdo 

Ustanovitelj in izdajatelj: Časopisno podjetje G L A S , Kranj, p. o.. M o š e Pijadeja 1 
tisk: D E L O T Č R - Tisk časopisov in revij Ljubljana, p. o. 

Predsednica časop i snega sveta Kristina Kobal 

Časop i s i/haja dvakrat tedensko ob torkih in petkih. Cena i/voda je 12,00 din. 
naročnina za I. kvartal 1991 znaša 300,00 din. Individualnim n a r o č n i k o m 
priznavamo 20 odstotkov popusta ( n a r o č n i n a 240.00 din). 

(iorenjski glas urejamo in p i š e m o : Marko Valjavec (direktor). Š te fan Zargi (v. d. 
glavnega urednika). Leopoldina Bogataj (v d. odgovornega urednika). Vilma 
Stanovnik (šport , turizem, poslovne informacije). Danica Dolenc (za dom in 
d r u ž i n o , zanimivosti, Tržič) , Danica Zavrl - Zlebir (socialna politika, gorenjski 
kraji in ljudje). Andrej Ž a l a r (gorenjski kraji in ljudje, komunalne dejavnosti). 
Lea Mencinger (kultura). Helena Je lovčan ( i zobraževanje , iz šo l sk ih klopi, kronika, 
škof ja l.oka). Cveto Zaplotnik (kmetijstvo. Radovljica), Darinka SedeJ (razvedrilo, 
Jesenice). Stojan Saje ( d r u ž b e n e organizacije, ekologija). Jože Košnjek (notranja 
politika, šport) , Marija Volčjak (gospodarstvo. Kranj), Gorazd Šinik (fotografija). 
Igor Pokorn (oblikovanje), Ivo Sekne, Nada Prevc in Mirjana Draksler ( t e h n i č n o 
urejanje) in Marjeta Vozl ič (lektoriranje). 

Naslov uredništva in uprave: Kranj, M o š e Pijadeja I 
Tekoč i račun pri S D K : 51500-603-31999 
Telefoni: direktor in glavni urednik 28-463. uredn i š tvo 21-860 in 21-835. 
ekonomska propaganda 23-987. r a č u n o v o d s t v o , naročn ine 28-463. mali oglasi 
27-960. sprejem neprekinjeno 24 ur dnevno na avtomatskem odzivniku, delovni čas 
od 7. do 13. ure. ob sredah do 16.30. telefax: 25-366 (direktor, komerciala), 23-163 
( u r e d n i š t v o ) 

Neohjav Ijenih pisem in slik ne vračamo. Časop i s je oproščen prometnega davka po 
pristojnem mnenju 421-1/72. 

Dobronamerni nasveti, ne miniranje 
Za zdaj omenjajo le resorje, ki bi jih bilo treba reorganizirati, kadrovsko okrepiti ali drugače voditi, 
o konkretnih imenih pa še molčijo. 

Ljubljana, 11. januarja - Za ra
zliko od drugih opozicijskih 
strank, ki dajejo vladi podporo, 
oporekajo pa posameznim ukre
pom, želi Socialistična stranka 
Slovenije s konkretnimi nasveti 
pomagati vladi, da bi delala bolj
še, so dejali na petkovi seji pred
sedstva Socialistične stranke Slo
venije, na kateri so obravnavali 
poplebiscitno stanje v Sloveniji, 
predvsem program osamosvaja
nja, sprejemanje nove ustave in 
delo vlade. Predsednik Viktor Ža-
kelj je dejal, da je bila odločitev 
stranke za plebiscit povsem ra
zumska in stvarna na osnovi oce
ne, da je sedaj pač pravi trenu
tek, ne pa čustvena, protijugoslo-
vanska. kot je znači lno za neka
tere druge stranke. Ocenil je. da 
smo šli Slovenci dvakrat v Jugo
slavijo zato, da bi reševali svoje 
nacionalno vprašanje. Zato jem
ljemo odklapljanje od Jugoslavi
je racionalno, brez sovraštva. Od 
vlade terjamo program osamos
vajanja, trdne pogajalske pozici
je, memorandum in sklepi skup
ščine pa so samo del tega. Če pro
grama ne bo. plebiscitarnih odlo

čitev ne bo mogoče izpeljali. Gle
de nove ustave je dejal, da pri 
njenem naslajanju kar lep čas ni 
nihče profesionalno delal, skup
ščina pa lega dela po strokovni 
plati tudi ni organizirala. Ustava 
mora imeti prednost. Nekateri 
vladni resorji niso kos stvari, je 
povedal Žakelj . Demosu smo sve
tovali, naj o tem premisli in orga
nizira kot pomoč slovensko zna
nost. Povedal je, da bodo delo 
vlade dali v oceno predsedstvu 
republike. Vojko Volk je povedal, 
da bi morali graditi na samoo
dločbi, ki je bila s plebiscitom 
nedvoumno izražena in j i nihče 
doslej ni oporekal. Država Slove
nija mora dobili efektivno oblast, 
če želi mednarodno priznanje. 
Če želimo to, potem je jasno, kaj 
mora delati vlada. Skupščuna 
mora določati tempo in strategi
jo, taktika pa je domena vlada. 
Če skupščina določi datum, ga 
mora vlada spoštovati in ne tava
ti. Ker tega ni . se lahko pri osa
mosvajanju Slovenije prav kma
lu zaplete. 

V razpravi je bilo slišati, da mi 
nimamo vlade, ampak samo izvr-

Pismo socialističnim 
strankam 
Socialistična stranka Slo
venije bo evropskim in iz-
venevropskim socialisti
čnim strankam poslala 
pismo, s katerim jih bo 
seznanila s položajem v 
Sloveniji in jih nagovori
la, da priznajo slovensko 
samoodločbo, izrečeno na 
plebiscitu. To bi bila po
moč pri kasnejšem med
narodnopravnem prizna
vanju slovenske države. 

šni svet, vlada pa je drugje, zato 
tudi ni pravih rezultatov. 

Braco Rotar je bil pri kri t iki 
vlade določnejši. Če bi imeli pro
gram dejavnosti in ukrepov, bi 
lahko vsak trenutek reagirali, 
brez sklicevanja izrednih sej 
skupščine. Postavljeni smo v pa
sivni položaj, s pripravljenimi 
odgovori pa bi imela Slovenija 

Dve hudi bolezni slovenskega gospodarstva 

Nelikvidnost in razvojna kriza 
Tako ugotavlja Emil Milan Pintar, gorenjski poslanec prenoviteljev in predsednik 
"vlade v senci". 

Kranj, 9. januarja - Na povabi
lo kranjskega vodstva Stranke 
demokrat ične prenove seje pogo
varjal s člani stranke, ki delajo 
na f inančnem, računovodskem, 
razvojnem, obrtnem in podjetni
škem področju. Pintar je med 
drugim dejal, da sta kriza poslo
vne likvidnosti in kriza razvoja 
dva največja problema sloven
skega gospodarstva. Nove tehno

logije imajo vedno krajšo ži
vljenjsko dobo. Danes je uspešno 
tisto podjetje, in v razvitem svetu 
gre predvsem za tekmovanje 
med podjetji in ne več toliko 
med nacionalnimi ekonomijami, 
ki v petih letih zamenja polovico 
svojih proizvodov. Siemens na 
primer ustvarja 60 odstotkov pri
hodka od izdelkov, ki j ih leta 
1985 sploh še niso delali, naša 

V radovljiški občini podpirajo redno obrt 

Bo evropski delovni čas ukinil 
popoldansko obrt 
Radovljica, 11. januarja - Ko je radovljiški izvršni svet na eni od lanskih 
jesenskih sej obravnaval položaj drobnega gospodarstva v občini, je med 
drugim sklenil, da naj uprava za gospodarstvo in družbene dejavnosti 
vse popoldanske obrtnike v občini povpraša, ali se nameravajo vključiti 
v redno obrt. 

ekonomija pa zasluži 70 aii celo 
80 odstotkov z izdelki, ki so stari 
nad 5 let. Naš problem je torej 
tehnološka zaostalost in ne le v i 
soki stroški proizvodnje, kar po
gosto poudarjamo. Nov davčni si
stem, ki ga je začela s pomočjo 
tuje stroke snovati že stara vlada, 
je v osnovi pozitiven, vendar bo 
preveč na udaru tisti sloj ljudi, ki 
naj bi bil nosilec razvoja. Prema
lo je olajšav v prid razvoja in od
piranja novih delovnih mest. Do
biček je še v isoko obdavčen, prav 
tako plače oziroma plačilna lista. 
Pri novem davčnem sistemu smo 
se sicer zgledovali po Avstri j i , 
vendar je vprašanje, ali smo vzeli 
za primerjavo pravo obdobje. 
Vzeli smo sedanjega, ko v državi 

aktivno vlogo. Vlada se medse
bojno ovira, je resorsko neuskla
jena, je ocenil, večkrat pa zaosta
ja za tistim, kar praksa in stroka 
že poznata. Zunanje ministrstvo 
je organizacijsko in kadrovsko 
pod h ranjeno. Zavrnjeni so bili 
ljudje, ki bi bili koristni. Imeti bi 
morali podresorja za Jugoslavijo 
in Srednjo Evropo, svoj diplo-
matskokonzularni zbor. misije za 
jugoslovanske republike in za Ju
goslavijo posebej. Socialnozdrav-
stveno ministrstvo bi kazalo raz
deliti na dve ministrstvi, na novo 
pa bi bilo treba organizirati po
membno ministrstvo za gospo
darstvo, ki bi združilo dosedanje 
resorje za delo. industrijo, trgovi
no in turizem. Skupaj sodita tudi 
kultura in raziskovalna dejav
nost. Pri vodenju pa najbolj šepa
la kulturno in zdrav siv enosocial-
no ministrstvo, kjer je nujno ta
kojšnje ukrepanje, pravi Braco 
Roter in predlaga oblikovanje ad 
hoc strokovnih skupin s poobla
stili parlamenta. Taka skupina bi 
lahko obravnavala celovito zad
njo finančno krajo Srbije. • J-
Košnjek 

cveti blagostanje, morali pa bi 
model izpred 10, 15 let, tistega, ki 
je omogočil razcvet Avstrije ah 
Nemčije. Pri nas ni rešeno vpra
šanje lastništva kapitala, vlada pa 
preveč uporablja politiko inter-
vencionizma, kar dolgoročno ni 
dobro, v republiki se sicer kon
centrira velik denar, parlament 
pa na njegovo delitev nima pra
vega vpliva. Glede carin bi mora
li sprejeti zaščito slovenskega in
teresa, vendar pa obenem tudi 
napovedati, kako bomo carinske 
dajatve v prihodnjih letih zmanj
ševali. Za zdaj je Sloveniji potre
ben tako prometni davek kot ca
rine, ukinjanje pa mora biti po
stopno. Pintar je povedal, da j e 

njegova vlada za konkurenco na 
vseh področjih, tudi v zavaroval
ništvu, stranka, ki j i pripada, pa 
je še naprej zagovornica ustavne 
ali zakonske zagotovitve soupra
vljanja (poseben zakon o soupra
vljanju), učinkovite lokalne sa
mouprave in nove občine, ki pa 
ne sme, tako kot je bila praksa 
doslej, prerasti v vsemogočno 
oblast. • J . Košnjek 

V I D E O T E K A 

A L 
Novi obrtni zakon opredeljuje popoldansko obrt v treh različi
cah: po prvi odpravlja popoldansko obrt, po drugi jo časovno 
omejuje, po tretji pa se zavzema za to, da bi bila urejena tako 
kot doslej. Predlagatelj zakona se nagiba k zadnji varianti in si
cer s predpostavko, da bodo z uvedbo evropskega delovnega ča
sa na vseh področjih odpadle možnosti za popoldansko obrt ozi
roma jo bodo lahko zadržali le dijaki, študentje, upokojenci. 

Uprava je poslala pismo 275 občanom, ki se ob redni zaposlitvi 
ukvarjajo še s popoldansko obrtjo; na vprašalnik pa j ih je odgovorilo 
samo 76. Desetina vprašanih seje odločila za takojšnjo odjavo obrti. 
V upravnem organu so ugotovili, daje eden od osmih napoved tudi 
izpolnil , poleg njega pa še deset drugih, ki so za razlog navedli pred
vsem to, da želijo obdržati redno zaposlitev. Več kot polovica j ih je 
odgovorila, da zaradi premajhnega obsega dela, previsokih dajatev, 
neustreznih prostorov in slabšanja plačilnih pogojev nimajo nikakrš
nih možnosti za prehod v redno obrt. Tretjina vprašanih je nakazala 
možnost , da bi ob določenih pogojih pustila popoldansko obrt in za
čela z redno, vendar pa je iz odgovorov mogoče sklepati, da ni priča
kovati, da bi se v redno obrt vključili že v bližnji prihodnosti. Kot 
glavna razloga navajajo pomanjkanje denarja in neustreznost poslov
nih prostorov. Ob številnih neznankah sta le dva navedla, v kolikš
nem času bi lahko začela z redno obrtjo, nekaj j ih je navedlo, da bi 
za prehod potrebovali leto ali dve. večina pa se o tem sploh ni izjasni
la. • C. Zaplotnik 

Izjava slovenske kmečke zveze -

ljudske stranke 
Akcija Narodne banke Srbije je z vdorom v jugoslovanski de

narni sistem spodbudila začetek novega vala hiperinjlaeije. Sloven
sko gospodarstvo in državljane Slovenije je potrebno zaščititi pred 
hudimi posledicami, zato predlagamo takojšnjo uvedbo lastne va
lute. 

Sklep predsedstva SFRJ o razoroži/vi vseh oboroženih odre
dov, ki niso v sestavi JLA, pomeni ponovno ogrožanje obrambnega 
sistema, ki ga predpisuje Ustava Republike Slovenije. Ker je lastna 
obramba eden bistvenih elementov suverenosti naroda in države. 
Slovenska kmečka zveza - Ljudska stranka predlaga takojšnje spre
jetje zakona o uvedbi regularne oborožene sile Republike Sloveni
je-

Predsednik 
Slovenske kmečke zveze - Ljudske stranke 

Ivan Omen 

Pajerjeva 3, 64208 Šenčur 

Posvet s predsedniki izvršnih svetov 

Zanimanje 
za spremembe 
Ljubljana, 14. januarja - Današn je srečanje predsednika republi' 
škega izvršnega sveta Lojzeta Peterleta s predsedniki izvršnih svi" 
tov slovenskih občin je bilo namenjeno obravnavi več aktualni)) 
vprašan j . Udeleženci posveta so se seznanili z dejavnostmi za ost' 
mosvojitev države Slovenije, uveljavitvijo novega davčnega sistem 3 

in pripravo letošnjega p ro računa ter problematiko osebnih dohod' 
kov. Previsoke plače v nekaterih občinskih upravah bo treba uskla' 
dit i z dovoljenim! 

Minister za zakonodajo Lojze Janko je pojasnil aktivnosti za 
osamosvojitev države Slovenije. Kot je naglasil, je to osrednja nalog a 

nove vlade, ki je za njeno reševanje pripravila že več gn idiv. Glede 
na nedavno zahtevo iz skupščinskih klopi, da izvršni svet pripravi CC 
lovit program za uresničitev plebiscitarnih ciljev, bodo v tem gradi l" 
zajeli vse že dogovorjene naloge in določili čas uresničevanja. Kot J e 

napovedal minister Janko, bodo v program uvrstili predvsem tis' e 

aktivnosti, katerih uresničitev je realno možna. 
V obdobju osamosvajanja Slovenije bo treba izpolniti nekate^' 

pomembne naloge. Med prvimi zahtevami je sprejem dodatnih ^ 
polnil k republiški ustavi, saj izvršni svet vztraja na načelu zakonit 1 1 ' 
sli tudi v prehodnem obdobju. Vseeno se zavzema za čimprejšnji <JtV 

govor strank o vsebini ustave in sprejem tega dokumenta. Ključi1 1! 
naloga bo tudi oblikovanje pogajalskih ekip za dogovore o nadaljnJ' 
usodi Jugoslavije. 

V nadaljevanju posveta je minister za finance dr. Marko K«*' 
njec spregovoril o uveljavljanju novega davčnega sistema, ki ga je & 
radi večje enostavnosti in učinkovitosti ocenil za velik korak napr eJ' 
pa pripravi letošnjega proračuna, ki še ni sprejet iz različnih raz' 0 ' 
gov; prav zato se bo treba sestave proračuna za prihodnje leto loti' 
že pred koncem prvega polletja letos. 

Posvet so sklenili z obravnavo problematike osebnih dohodki"; 
Ministrica za delo Jožica Puharjeva je naglasila potrebo po nadalje 
kontroli zaradi previsokih izplačil in napovedala objavo pravilnika 
obrazci na osnovi interventnega zakona o izplačilih O D pred 20. r 
nuarjem. Minister za pravosodje in upravo Rajko Pirnat pa je pfj i , s.' 
nil nov sistem O D v upravi in zahteval vrnitev v zakonske okvire t> 
26 slovenskih občin, kjer so bila izplačila previsoka: med kršitelji " 
gorenjskih občin. • S. Saje 



Torek, 15. januarja 1991 N O V I C E I N D O G O D K I 3. STRAN @®IMSSSJJ©irJIGLAS 

Republiška skupščina zahteva hitrejše in načrtnejše osamosvajanje Slovenije 

Poslanski pospešek vladi 
Poslanci republiškega parlamenta so na petkovi seji večinsko, tako s stra
ni oblastne koalicije kot opozicije, terjali, naj vlada naredi natančen pro
gram osamosvajanja Slovenije, ukrepa hitreje, in naj z ukrepi in zakoni, če 
jih ima v predalu v tajnosti kot pravi, le seznani poslance. Sicer pa je vlada 
do naslednje seje skupščine 23. januarja dobila zahtevne "domače nalo
ge". 

Ljubljana, 11. januarja - Te naloge so delno že nanizane v memorandu
mu slovenske vlade zvezni (memorandum je skupščina v petek sprejela), 
slovenska vlada pa je zadolžena, da do seje 23. januarja pripravi oceno 
razmer po plebiscitu in predlog nadaljnjih aktivnosti, da takoj prevza
me pristojnosti nad sistemom prometnih davkov, carin in carinskih da
jatev, za federacijo pa plača denar za minimalno delovanje in določene 
naloge, s katerimi bo soglašala tudi republiška skupščina, četrta naloga 
Pa je obsežnejša in nalaga vladi izdelavo republiške zakonodaje in več 
drugih ukrepov. 

Skupno je v če tnem sklepu 
osem nalog: sprejem svoje zako
nodaje in ukrepov na osnovi do
polnil k sedanji ustavi, ukrepanje 
pa mora upoštevati tržni gospo
darski sistem in socialno varnost 
ljudi; oblikovanje svojega proti
inflacijskega programa: razmeji
tev finančnih sredstev in drugega 
premoženja ter zunanjega in no
tranjega dolga v Jugoslaviji na 
načelu čistih računov; priprava 
zakonov za uresničitev pristojno
sti pri davkih, carinah, zveznih 
dajatvah: zavarovati Slovenijo 

pred hiperinflacijo in posledica
mi srbskega vdora v finančni si
stem države; do 23. januarja mo
ra biti pripravljen zakon o Na
rodni banki Slovenije kot emisij
ski banki; izdelane morajo biti 
osnove za delovanje naših pred
stavnikov v federalnih organih 
in osnove za dogovarjanje o raz
družitvi Jugoslavije: začeti se 
morajo priprave za sprejem Slo
venije v O Z N ; Slovenija ne bo 
spoštovala nobenega sklepa ali 
ukaza predsedstva države, če bo 

tu sprejet s preglasovanjem, ne 
pa s soglasjem. 

•- Petkova skupna seja zborov 
slovenskega parlamenta je imela 
enp točko dnevnega reda: ukrepi 
Republike Slovenije za urejanje 
gospodarskih odnosov v Jugosla
viji . Uvodni govor je prebral 
predsednik republiške vlade Lojze 
Peterle, ki seje pred zasedanjem 
sešel z vodstvom skupščine in 
vodji poslanskih klubov, na kate
rem je, kot smo zvedeli, predsta
vil svoj govor in pozval, naj bi to
krat govorili samo o tem in ne o 
delu vlade nasploh, obenem pa 
želel, da bi skupščina potrdila ge
neralno usmeritev dela vlade, da 
se ne bi bilo treba sestajati za 
vsak problem posebej. 

Skoraj šest urna razprava je bi
la res zaznamovana predvsem z 
oceno dela vlade pri poplebisci-
tnih nalogah osamosvajanja Slo
venije. Dosedanje poteze vlade 
so dobile parlamentarno soglasje, 
še več pa je bilo kritik na račun 
njene počasnosti in nenačrtnosti 
pri procesu osamosvajanja ter ne
pripravljenosti na ukrepe, kakr
šen je bil srbski vdor v denarni 
sistem, takih nepričakovanih po
tez pa si lahko še nadejamo! Če 
ima vlada rešitve v predalu, po
tem nas take in podobne stvari 
ne bi smele presenetiti, dobro pa 
bi bilo. je bilo slišati iz govornice 
skupščine, da so poslanci s tem 
seznanjeni, če je treba, tudi na 
tajni seji. če je značaj ukrepov 
takšne narave. 

Poslanci so v petek dali vladi 
krepak pospešek za delo in to iz 
Demosove koalicije kot iz opozi
cije. Od seje so pričakovali več 
konkretnosti. Nekateri celo nov 
denar, ki ga je predsednik vlade 
nekaterim že pokazal, predvsem 
pa določnejše ukrepe. Zato tudi 
nestrpnost v posameznih prime
rih in generalna kritika vlade, ki 
smo jo tudi slišali na tej seji. Vla
da ima 10 dni časa. da se pripravi 

na naslednjo sejo skupščine, ki 
tudi tokrat do nje. vsaj na proce
sih osamosvajanja, ne bo priza
nesljiva. • J . Košnjek 

Lojze Peterle 

Kritična in ključna faza 
osamosvajanja 
- čim prej moramo pripravili ključno republiško sistemsko zakono
dajo o državljanstvu, o organizaciji državne uprave, o zunanjih za
devah, o pravicah tujcev na nepremičninah, o pravnem položaju 
tujcev, zakonodajo o ljudski obrambi, o Narodni banki Slovenije, 
o privatizaciji podjetij, o zavodih, zadrugah in druge ključne zako
ne, temelji gospodarske politike ostajajo nespremenjeni. 
- kljub jasno začrtanim ciljem bo temeljna značilnost ekonomske 
politike pragmatičnost. Ekonomska politika bo delovala v negoto
vih okoliščinah in se bo morala nenehno prilagajati političnim 
odločitvam. Gotovo je le to. da se bo gospodarska kriza zaradi osa
mosvajanja začasno poglobila. Vlada bo skušala zmanjševati nega
tivne učinke in preprečevati socialne pretrese. 
- vlada je skupaj z Narodno banko Slovenije takoj začela uvelja
vljati denarno politiko, da bi nevtralizirala prerazdeli/vene učinke 
srbskega vdora v monetarni sistem. Šele po izboljšanju likvidnosti 
gospodarstva pa namerava vlada uveljaviti ukrepe zoper hiperinjla-
cijo zaradi srbskega vdora. Bodoča denarna politika bo imela en 
cilj: trdnost valute, kar pomeni navezavo na trdno valuto in vztra
janje na tej navezi. 
- vlada ima pripravljeno zakonodajo, ki omogoča takojšnjo ustano
vitev institucij lastnega sistema, torej Slovenske centralne banke, ki 
se bo poleg skrbi za trdno valuto takoj lotila sanacije bančnega si
stema. Priprave na to je Narodna banka Slovenije že opravila. Svo
jo valuto namerava uvajati postopoma in izključno prek transakcij 
s tujino oziroma tujih plačilnih sredstev. 
• vlada računa, da je za uspešno izvedbo trdnega gospodarskega si
stema s trdnim denarjem potrebno za okrog 30-odsiotno znižanje 
stroškov na enoto produkta, oziroma tolikšen padec življenjskega 
standarda. 
- monetarno reformo bo spremljala davčna politika s prcporazdelit-
vijo davčnih bremen, neuravnoteženim proračunom ob hkratnem 
"utcjcvanju javne porabe ter prizadevanju za koncesijsko financi
ranje infrastrukture. 
- družbene dejavnosti bo do ponovne oživitve gospodarstva mogoče 
financirati le do obsega, ki preprečuje razpad posameznih siste
mov. Vlada ima pripravljeno lastno zunanjetrgovinsko in zaščitno 
"okottodajo, vendar bo skušala obdržati trge ostalih delov Jugosla
vije Nujna pa bo izvozna ekspanzija, podvojitev izvoza. To bo 
stvar tečajne in v manjši meri carinske politike, saj bi bila usmerje
nost izključno k uvozu zgrešena. Dejavnost vlade je naravnana so
cialno, je dejal Peterle, začenši z davčno zakonodajo, vlada pa bo 
Pripravila tudi dokument Socialni program. Pripravljajo se ukrepi 
za prevzem patentnega urada, avtorske agencije, zdravstvenih, sa
nitarnih i„ veterinarskih inšpektorjev na meji. V celoti bomo ureja-

'"financirali pravice borcev, vojaških invalidov in družin padlih 
borcev. 

Predlogi, kritike in zahteve poslancev 

Lastna valuta, emisijska banka, 
trdnejši vladni program 
Poslanec Liberalne stranke inž. Vitomir Gros iz Kranja je predlagal, 
naj javni tožilec Republike Slovenije pri pristojnem tožilstvu v Beogra
du zaradi denarne kraje ovadi Slobodan a Mitoševića, Bora i tanaeka
vica in Dušana Matkovica, guvernerja srbske in jugoslovanske Narod
ne banke: 
V razpravi je sodelovalo nad 30 poslancev. Objavljamo nekatere 
predloge in razmišljanja poslancev, predvsem tistih, ki so bili izvo
ljeni na Gorenjskem. Viktor Žakelj (Socialistična stranka) je Peterle
tovemu govoru očital nekonkretnost po dobrem začetku govora in 
improvizacijo na koncu. Dejal je, da ima srbski vdor dvoje sporo
čil: Srbi so očitno sprejeli, da je Jugoslavija mrtva in je treba začeti 
neizprosen boj za pozitivno dediščino, obenem pa pokazali brezob
zirnost v bodočih pogovorih med republikami. V Jugoslavijo smo 
Slovenci veliko vlagali, zalo terjamo oblikovanje svojih meril za 
delitev premoženja. Žakelj je ocenil, da bi morali vlado na nekate
rih resorjih okrepili, da smo hiI i premalo usmerjeni k Jugoslaviji, 
ki prav sedaj postaja za nas ključni problem, predstavnikom v Beo
gradu smo premalo pomagali, sklepi vlade pa niso laki, da bi Slo
venija lahko kmalu vzpostavila na svojem območju efektivno 
oblast. Kaj se dogaja v federaciji, nimamo pregleda, sicer pa je me
morandum vlade preveč mlačen. Nujen je lasten denar, če ne želi
mo še naprej devalvirati svojega dela. Vlada naj sprejme vsaj polle
tni program dela. Vitomir Gros (Liberalna stranka) je predlagal 
kazensko ovadbo zoper Miloševića, Vlatkovića in Atanackov iča, 
ker so okradli državo, ogrozili stabilizacijski program, sprejeli 
tajne zakone in j ih objavili v tajnem glasilu, sklepov skupščine 
pa Atanackovič ni zadržal. Vlatkovič pa ni preprečil izvajanja. 
Franc Golja (Liberalna stranka) je predlagal, naj postanejo tuje 
valute zakonito plačilno sredstvo v Sloveniji, naj Narodna banka 
Slovenije takoj izda svoj denar in določi načine plačevanja z di
narjem, da bodo v Sloveniji preprečene posledice inflacije. Terjal 
je takojšen sprejem zakona o slovenski emisijski banki. Franc 
Grašič (Neodvisni) je zahteval ne le t ržno gospodarstvo, ampak 
tudi pogoje zanj. Obremenitev dela je tudi v novi zakonodaji pre
visoka. Udarjene so delovno intenzivne panoge, ki ta trenutek 
največ izvažajo. Darja Lavtižar - Bebler (Socialistična stranka) je 
opozorila na povezavo med ukazom predsedstva države in srb
skim finančnim škandalom ter predlagala, da Slovenija ne spo
štuje sklepov in ukazov predsedstva države, ki so bili sprejeti s 
preglasovanjem. Emil M i l a n Pintar (Stranka demokratične preno
ve) je vladi očital, da preveč bremeni ljudi in zmanjšuje standard, 
premalo pa gradi na tehnološkem razvoju. Sedaj se kaže. da je bi
la ignoranca Beograda napačna, sploh pa bi morala imeti vlada 
program, pa je taki škandali , ki so samo del celote, ne bi presene
ti l i . V razpravi smo tudi slišali predloge, da bi morali že v petek 
na hitro sprejeti dopolnila k slovenski ustavi, da moramo iz Jugo
slavije hitreje in odločno, da je treba oblikovati svojo diplomacijo 
z misijami in zaprositi za sprejem v O Z N in da za J L A ne bi pla
čali nič, saj nam je z zadnjimi potezami glede T O naredila večjo 
škodo, kot bi bil naš prispevek. 

Sejem M O D A 91 

Bogata, kakovostna in raznolika 
Ljubljana, januarja - Na letošnjem, 36. sejmu M O D A 91, ki je bil vee-
r a J» 14. januarja, odprt na Gospodarskem razstavišču v Ljubljani, sode-
•uje 228 razstavljalcev iz Jugoslavije in tujine, 8 več kot lani, zapolnili 
Pa so vsak kotiček razstavnega prostora. - "Ljubljanskih zmajev" ne 
»odo več podeljevali. 

Zanimanje za prvi ljubljanski 
•scjem v letu. jc med razstavljale! 
•n obiskovalci tudi tokrat izredno 
v Cliko, kajti posebej privlači mo-
J-ba prisotnost tujih modnih 
kreacij in domačega zasebnega 
s e ktorja. Novosti bo toliko, da so 
s e organizatorji odločili, da "Lju
bljanskih zmajev" ne bodo več 
Podeljevali, kajti segment razsta
vljalcev. izmed katerih so dose-
daj izbirali nagrajence, je bil za
nj" preozek, saj je bila ta nagra
da namenjena le razstav Ijalcem 
w družbeno-industrijskega sek

torja. Po novem bo podeljenih 
več individualnih nagrad, ki j ih 
bodo prejeli najbolj kreativni po
nudniki vsega, kar sodi na po
dročje mode. Še vedno pa ostaja 
nagrada Zlata Jana. Zlati M M . 
podeljena pa bo tudi nova nagra
da Inovator leta 1990 v tekstilni 
industriji. 

Leto 1991 je velika prelomni
ca tudi za sejem mode. Veliko je 
tu novih, neznanih zasebnih pod
jetij, veliko je kolekcij, za katere 
se vse do otvoritve sejma ni vede
lo, od kod prihajajo, vsi pa so si 

obetali hudo raznolikost in velik 
oster boj med posameznimi pro
izvajalci. 2e lani. ko so se pojavi
li prvi butiki. jo je bilo čutiti, to
krat je še močnejša. In medtem, 
ko so lani proizvajalci le kazali 
svoje blago, bo tokrat ena cela 
dvorana namenjena takojšnji 
prodaji. 

Kljub vprašljivim političnim 
razmeram v Jugoslaviji so na sej
mu mode navzoče vse jugoslo
vanske republike. Najmočnejša 
je seveda Slovenija s 64 odstotki 
(lani 44). Hrvaška s 16 (lani 27). 
Srbija s pokrajinama s 6 (lani 10) 
in Bosna in Hercegovina s 5 od
stotki (lani II odstotkov). Na no
vo pa je tu Crna Gora. z 0.9 od
stotka. Največ bo seveda konfek

cije, 44 odstotkov, in modnih 
tkanin. 21 odstotkov, ter 17 od
stotkov trikotaže, ostalo so usnje
na in krznena konfekcija. gal; 
terija in obutev, modni'dodatki 
in spremljajoči program. 

Verjetno pa bo največ dela 
imela žirija, kajti težko bo ločiti 
avtorstvo posameznih kreacij: 
kaj je iz butika in kaj je z obešal
nika konfekcijske hiše, ali je to 
kreacija Slovenije. Italije ali Av
strije. 

Tudi tokrat se bodo vrstile 
modne revije. Veliko j ih bo pote
kalo na sejemskem prostoru, 
hali D bodo dvakrat na dan. tra
dicionalna velika modna revija v 
Festivalni dvorani, ki jo organizi
ra Društvo modnih delavcev 
obliki plesne koreografije, pa bo 
vsak dan ob 16. in 19. uri. • D . 
Dolenc 

Ustanovili sindikat Neodvisnost za Gorenjsko 

Neodvinost 
ima poštene namene 
Jesenice, 14. januarja - Minuli petek je bila na Jesenicah 
ustanovna skupščina gorenjskega regijskega sindikata 
Neodvisnost. Med pobudniki je bil predsednik Neodvisno
sti iz Železarne jn predsednik neodvisnega sindikata ko
vinske in elektroindustrije za Slovenijo Bogomir Ličof. 

»V številnih podjetjih na Gorenjskem - Železarna, Tekstilindus, 
Sukno, K O O P Mojstrana, Iskra Otoče in drugih - je že ustanovljen 
sindikat Neodvisnost, kajti vedno več je problemov, s katerimi se sre
čujejo delavci. Dosedanji državni, monopolistični sindikat je bil v ve
liko primerih le podaljšana roka poslovodnih struktur, zaposleni pa 
morajo imeti možnost, da so enakopraven partner pri odločitvah. 

Do ustanovitve je prišlo iz težnje po večjem povezovanju sin
dikatov Neodvisnost po podjetjih. Marsikje vodstva še ne morejo 
dojeti sindikalnega pluralizma in onemogočajo ustanavljanje Ne
odvisnosti tam. kjer še ni ustanovljena ter celo nagajajo tistim de
lavskim zaupnikom, ki so j ih delavci spontano izvol i l i . V sedanjih 
časih, ko se vsak boji za delo. strašijo delavce pred Neodvisnostjo, 
njegove aktiviste pa pošiljajo v suspenz. Sindikat Neodvisnost ima 
poštene namene, da pomaga ljudem v stiski, in če se poslovodne 
strukture bojijo poštenega sindikata, potem nimajo čistih računov. 

Zato bo regijski sindikat Neodvisnost odprl za vse, ki bi radi 
ustanovili v podjetjih ali zavodih sindikat, ki mu bodo delavci zau
pali. Neodvisnost, konfederacija novih sindikatov Slovenije, se 
skupaj z. ostalimi slovenskimi sindikati dogovarja za način vpliva
nja na skupščino, da ne bo sprejemala le lakih zakonov, ki direk
torjem dajejo neomejena pooblastila. Sindikati bodo predlagali 
amandmaje k zakonu o delovnih razmerjih ter se nasploh zavze
mali za delov nopravno zakonodajo. Za zdaj je zaščiten samo kapi
tal, delo pa ne. Tudi delo. delojemalce in njihove zastopnike sindi
kate je treba varovati z zakonom pred preveliko željo za dobičkom 
delodajalcev.« 

Ob ustanovitvi regijskega sindikata Neodvisnost so sprejeli 
statutarne teze, program dela in izvol i l i organe Neodvisnosti za 
Gorenjsko. Predsednik je Vojko Bernard, člani pa predstavniki 
podjetij na Gorenjskem, kjer imajo že organiziran sindikat Neod
visnost. 

Sindikat Neodvisnost ima svojo pisarno na Titov i 65 na Jese
nicah, nasproti gasilskega doma, v nekdanjih prostorih sisov. • D . 
Sedej 

Letos že prek tisoč brezposelnih? 

Podjetniški inkubator v RUŽV 
Škofja Loka, 14. januarja - Brezposelnost je v škofjeloški občini tre
nutno res daleč najnižja na Gorenjskem (okrog 2-odstotna), vendar si 
občinska vlada ob tem problemu ne zatiska oči. Po oceni Zavoda za 
zaposlovanje bo namreč letos brezposelnost presegla 8-odstotno stop
njo. Delo bo iskalo predvidoma 1050 ljudi, trikrat več kot v minulem 
letu. V številki niso zajeti iskalci, k i se jim po novi zakonodaji skraj
šuje "p lača" pri Zavodu z dveh let na šest mesecev. 

V škofjeloški občini je lani zaposlenost naraščala le v zaseb
nem delu (za trinajst odstotkov). Glede na logiko "eno zasebno 
podjetje - pol človeka" v absolutnih številkah pomeni neznaten na
predek. Značilno za lanske zaposlitvene tokove je tudi presahnitev 
zaposlovanja ljudi iz drugih delov Jugoslavije. Več kot polovica 
iskalcev zaposlitve je mlajših od 26 let. Zapira se tudi zaposlovanje 
pripravnikov brez financiranja Zavoda za zaposlovanje. Povprečni 
čas prejemanja denarnih nadomestil za brezposelnost v Škofji Lo
ki znaša 3,6 meseca, denarnih pomoči pa skoraj pol leta. 

Realnost ocene letošnje brezposelnosti med drugim napovedu
je podatek, da je imelo decembra kar trinajst podjetij v škofjeloški 
občini blokirane račune, več kot kdajkoli prej. V Zavodu za zapo
slovanje pripravljajo vrsto aktivnosti, s katerimi naj bi spodbudili 
zaposlovanje: posredovanje začasnih zaposlitev, nadomestilo plače 
pripravnikom (izvršni svet je dal pobudo, naj bi bili v ta krog 
vključeni tudi K V delavci), vključevanje brezposelnih v javna de
la, denarne stimulacije delodajalcem za vsakega novega zaposlene
ga (25.000 dinarjev), podjetniško svetovanje in dodatno izobraže
vanje za samozaposlovanje, sofinanciranje odpravnin, čakanja na 
delo in podobno. V zvezi z odpravninami smo na izvršnem svetu 
slišali, da seje zanje odločilo 150 delavcev Rudnika urana Žirovski 
vrh. Kdaj bodo odpravnine dobili , je predvsem stvar republiškega 
ministra za energetiko. Da bi med čakanjem na rešitev preveč ne 
izgubili, bi po mnenju izvršnega sveta motal ta akt vsebovati devi
zno klavzulo. 

Sicer pa v Škofji Loki za omilitev brezposelnosti vidijo mož
nosti predvsem v samozaposlovanju oziroma zaposlovanju v zaseb
nem podjetništvu in obrti. S tem v zvezi razmišljajo o oblikovanju 
posebne agencije za svetovanje, v kateri bi se srečevale in udeja
njale podjetniške pobude, znanje in kapital. Vlogo takšne agencije 
bi ne nazadnje lahko odigral tudi podjetniški inkubator, ki nastaja 
v R U Z V s strokovno pomočjo mednarodnega podjetja In-ln. 0 H . 
Jelovčan 

Socialdemokratska unija predlaga 
Ljubljana, 11. januarja - Socialdemokratska unija Slovenije 
( S D U ) - nova stranka na slovenskem po l i t i čnem pr izor i šču , ki 
je bi la ustanovljena ob koncu preteklega leta, seje od loč i l a , da 
pr i čne z javnim delovanjem v ob l ik i sprotnega opredeljevanja 
do aktualnih pojavov, problemov in nač r tov o prihodnosti Slo
venije. N a petkovi t iskovni konferenci so predstavili svoje pre
glede na volitve, mili tarizacijo in gospodarska vprašan ja . S D U 
predlaga, da je v procesu državl jen ja Slovenije, zlasti pri pri
pravi nove ustave nujno potrebna preveritev strukture oblasti , 
ki da ne ustreza več razpo ložen ju prebivalcev Slovenije po pr
vih izkušnjah z demokracijo. Stranka, k i v parlamentu zaradi 
svoje pozne ustanovitve še ni zastopana, opozarja na poteze, ki 
kažejo na to, da se slovenska d r ž a v a mil i tar izira in bo skupšč i 
na še pred odloč i tv i jo o m o ž n i demili tar izaci j i postavljena 
pred izvršeno dejstvo. Zlasti temeljito pa so se lot i l i analize go
spodarskega položa ja in ob l ikova l i vrsto predlogov za reševa
nje zelo nezavidljivega po loža ja na tem področ ju . Več o tem 
bomo zapisali v prihodnjih Odpr t ih straneh. • S. Ž . 

L _ - X n a d a j e l o v č a n N A D A J E L O V Č A N 
G R E N C 2. 64220 ŽKOFJA LOKA, tel 064-632 094 



G O R E N J S K I K R A J I I N L J U D J E 
UREJA: ANDREJ ŽALAR 

Priznanja ob prazniku - V dvorani kulturnega doma v Železnikih 
je bila v petek zvečer zakl jučna slovesnost ob letošnjem krajev
nem praznovanju, k i sta se je poleg krajanov in gostov udeležila 
tudi predsednik izvršnega sveta občine Skofja L o k a Vinko Dem
šar in predsednik občinske skupščine Peter Havvlina. Po uvod
nem nagovoru dosedanjega predsednika krajevne skupnosti 
Franca Benedičiča o delu in uresničevanju programa v minulem 
obdobju je novi predsednik sveta krajevne skupnosti Jernej Gort-
nar podelil priznanja krajanom za delo na posameznih področ
j ih . D o b i l i so j ih Franc Benedičič, Franc Demša r , Tone Gajgar, 
Leopold Nastran, Iztok Reja, Matevž Trojar in Stane Koblar . 
Predsednik izvršnega sveta občine Skofja L o k a Vinko D e m š a r 
pa je posebno priznanje za delo po poplavah podelil najstarejše
mu krajanu Jože tu B e n e d i č i č u - Š t r a j n a r j u . Po pozdravu in če
sti tki predsednika občinske skupščine Petra Havvline pa so v ku l 
turnem programu nastopili pihalni orkester Alples , mešani pev
ski zbor Iskra, recitatorji D P D Svoboda in oddelek glasbene 
šole iz osnovne šole. - A . Ž . 

Za krajane Luč in Ljubnega 
Kranj - Predstavniki podjetja Iskra Terminal i iz Kranja 

so minu l i četr tek s predstavniki P T T podjetja iz Cel ja slovesno 
izročili v uporabo krajanom Luč in Ljubnega dve javni telefon
ski govor i ln ic i . Z a dari lo so se podjetju Iskra Terminal i in de
lavcem P T T podjetja Celje v imenu krajanov zahvali l i č lani 
kriznega š taba na poplavljenem o b m o č j u . Podjetje Iskra Ter
minal i pa je tudi lani podar i lo telefonsko govori lnico D o m u za 
inval idno mladino v Ajdovščini . • J . Kuhar 

Mladi gasilci 
Kranj - Č e p r a v minulo leto gasilskim d r u š t v o m , kar zade

va denar, ni bi lo najbolj naklonjeno, so v radovlj iški in škofje
loški občini uspeli nadaljevati lepo tradicijo in so poleti orga
niziral i tudi letovanja za najmlajše č l a n e - m l a d e gasilce. Iz ob
č inske gasilske zveze Radovl j ica je letovalo 50 mladih gasilk in 
gasilcev v Savudri j i , iz obč in ske gasilske zveze Skofja L o k a pa 
120 v Fazani . • (ip) 

Franc Frantar 
flMiMffliriMii ^ soboto, 12. januarja, popoldne so se 

J H p B N S N H f e L na pokopal išču v Cerkl jah na Gorenj-
wr skem člani Tur is t ičnega društva Cer-

V kije, pionirske folklorne skupine Pen-
fn zion Jagodic iz Vopovelj, člani Čebe

larske družine Cerklje in številni pri
jatelji, znanci, krajani iz Cerkelj ter 
sosednjih krajev pod Krvavcem posta
vili od Franca Frantarja. 

Franc Frantar se je rodil 29. ma-
.y "" ja 1941 v kmečki družini na Zgor

njem Brn iku . Vse do hude bolezni je 
delal v obratu Mehan i čn i servis Šen

čur Mercator Kmetijstvo Kranj . V krajih pod Krvavcem je bil 
Franc Frantar znan, da je na primer spodbujal čebelarjenje. 
B i l je predsednik družine in pobudnik učnega šolskega čebel
njaka. Ze lo rad pa je "odp i ra l " tudi bogato narodovo sk r i 
njo. V glasbi, lepi domači pesmi in besedi je odkrival izvir
nost, lepoto, ljubezen in moč rodov, da ostanejo na slovenski 
zemlji in jo ohranijo. S harmoniko je oživljal že skoraj poza
bljene lepe domače viže in pesmi. Učil je mlade ljudskih ple
sov v folklorni skupini Penzion Jagodic. Vedno je bi l prepri
čan, da je turizem s prikazovanjem in oživljanjem lepih šeg in 
navad pomembna in prava pot krajev in ljudi pod Krvavcem. 
Zadnja leta je dobesedno "ž ive l" za prireditev Druž ina poje. 

Onemel je, ko so začeli poganjati prvi cvetovi iz nekda
nje bogate zakladnice. Zarad i zahrbtne bolezni je utihnila 
njegova vesela harmonika. Z a njim ostajata nepozabna praz
nina in bogastvo zamisli ter idej hkrat i , k i j ih ni nikdar skr i 
val in j ih bodo zato lahko uresničevali njegovi prijatelji in 
številni, k i so mu priznavali, da so bile njegove pobude in za
misl i prave in vredne truda pri oživljanju iz bogate narodne 
zakladnice. Naj lepša zahvala Francu Frantarju in ohranjanju 
spomina nanj bo zato nadaljevanje začete zamisli Druž ina 
poje in ples domače folklorne skupine pod šumečo lipo. • A . 
Za l a r 

Komu so mar smeti 
Kranj, 11. januarja - Pri kranjskem izvršnem svetu so si lani zasta
vil i nalogo, da izdelajo kataster divjih odlagališč odpadkov po vsej 
občini. Zato so prosili vodstva krajevnih skupnostih, da zberejo in 
pošljejo podatke o lakih odlagališčih v svojem okolju. Zal seje za
taknilo že na začetku akcije, s kalero naj bi pomagali pomesti ne
ljubo nesnago s krajev, ki niso namenjena odlaganju odpadkov. 

Do izteka roka konec lanskega leta so pobudniki akcije dobili 
odgovore le iz desetih krajevnih skupnosti. Izgleda, da drugih 35 
krajevnih skupnosti lahko pohvalijo kot vzor čistoče! A l i pa jih bo
do morda morali obiskati delavci inšpekcijskih služb in j im poka
zali, da je ludi pri njih oskrunjena narava s kupi smeti? 

Ponekod najbrž menijo, da gre za sestavljanje novega sezna
ma, ki bo spet obležal nekje v predalu. Dvomljivce naj prepriča 
pripravljenost za sodelovanje desetih krajevnih skupnosti, ki se za
vedajo, da je le v slogi moč. In za odstranjevanje številnih divjih 
Odlagališč odpadkov bo zares potrebnih kar precej volje in moči! 
• S. Saje 

Krajevna skupnost Voglje 

Kako se rešiti voda - poplav 
Zamisel, da bi vso odvečno in odpadno vodo speljali 
bližnji prihodnosti prevelik zalogaj. 
Voglje, 14. januarja - Po razdruži tvi iz nekdanje krajevne skupno
sti Vok lo so v minulem obdobju krajani krajevne skupnosti Voglje 
v kranjski občini s skupnimi močmi , z delom in prispevki ter s po
močjo občinske skupnosti uspeli uresniči t i številne razvojne načr te . 
Uresničena želja, da iz središča vasi "odstranijo" veliko naravno 
mlakužo , kamor so nato postavili trgovino z gasilskim domom ozi 
roma D o m vaščanov, pa j im zadnje čase povzroča težave in načenja 
vprašanja , kako se rešiti voda (in z njimi tudi odplak). 

K o so na robu krajevne 
skupnosti zgradil i dva kanal i
zacijska kraka in laguno, v ka
tero se je potem stekala odve
čna voda, so krajani, ko so gra
d i l i nove objekte in urejali na
selje, kar nekako "pozab i l i " , da 
se bodo nekdanji ureditveni 
posegi slej ko prej pokazal i , in 
da so bi l i pred leti le za nekaj 
časa prestavljeni drugam, ne 
pa rešeni . 

O tem so minu l i teden govo
ri l i na seji sveta krajevne skup
nosti Voglje, katerega novi 
predsednik je zdaj Mar jan Ž e -
rovnik, ude lež i la pa sta seje tu
di predsednik izvršnega sveta 
o b č i n e Kranj Vlad imi r Mohor i č 
in podpredsednik izvršnega 
sveta Peter Orehar. Ob enotni 
oceni, da zgrajena laguna ne 
"zmore" več vseh voda, ki pr i
tekajo vanjo, pa se je izkazalo, 
da rešitev, kako se v d o b r š n e m 
delu krajevne skupnosti znebiti 
odvečn ih (tudi odpadnih) vo
da, ne bo ravno enostavna; 
vsaj f i n a n č n o ne. Denarja, da 
bi uresniči l i zamisel o čistilni 
napravi v Trbojah, enostavno 
še lep čas ne bo. C e l o najbolj 
enostavna rešitev - izgradnja 
dveh vodnjakov in povezava z 
laguno bo precej trd finančni 
zalogaj. 

v čistilno napravo v Trbojah, je predaleč in v 

Novo vodstvo krajevne 
skupnosti bo ponovno zahte
valo od uprav(jalca avtomo
bilske ceste, da se reši oziro
ma uredi vprašanje vzdrže
vanja podvozov pod avtomo
bilsko cesto. Krajevna skup
nost namreč ni nikdar prev
zela v upravljanje teh podvo
zov; nasprotno, obljuba naj
prej investitorja in kasneje 
upravljalca ceste je bila, ves 
čas pa tudi zahteva KS, da 
to ne more biti skrb krajevne 
skupnosti. Zaradi "poplavlje
nih" podvozov na njihovem 
območju pa imajo v krajevni 
skupnosti veliko težav. 

Skupni dogovor o tem klju
č n e m v p r a š a n j u na skupnem 
sestanku je b i l , da se bodo 
predstavniki krajevne skupno
sti sestali s s t rokovnimi s lužba
mi in posamezniki , nakar pa 
bodo projekt predstavili na se
stanku krajanom; najbrž že pri
hodnji mesec. Brez izdatne la
stne u d e l e ž b e v krajevni skup
nosti ne bo šlo, č ep rav ob tak
šni odloči tv i potem najbrž lah
ko r ačuna jo tudi na skupni (ko
munalni) dinar v obč in i . Pod-

Gasilci na Kokrici ugotavljajo 

V slogi je moč 
K o k r i c a , 11. januarja - Član i Gasilskega društva Kokr i ca , k i letos 
stopa v 70. leto delovanja, so zadovoljni z rezultati dela v zadnjih 
nekaj letih. Društveni jubilej bodo dočaka l i s prenovljenim domom, 
na spomladanski slovesnosti pa bodo predali v uporabo tudi novo 
gasilsko vozilo. Društvo ima edinstveno spominsko sobo. 

V Gas i l skem druš tvu K o k r i 
ca sedaj sodeluje več kot 120 
krajanov. Skoraj polovica čla
nov je usposobljenih za izpol 
njevanje operativnih gasilskih 
nalog, množ ičen pa je tudi 
podmladek. Razen tega izkuše
ni gasilci že desetletje vodijo 
delo pionirskega d ruš tva M l a d i 
gasilec v d o m a č i osnovni šoli , 
od koder pridobivajo nove čla
ne. 

Letos bodo v d ruš tvu prvič 
organiziral i letno konferenco 
posebej za podmladek, k i se bo 
sestal 19. januarja, naslednjo 
soboto pa se bodo zbrali č lan i . 

so uspeli z najemnino za lokal 
in prispevki krajanov zbrati do
volj denarja za na roč i lo novega 
gasilskega vozi la , ki ga bodo 
do praznovanja konec maja še 
opremi l i . 

K l jub o b s e ž n e m u delu se 
lahko pohvali jo, da so u s p e š n o 
izpolnjevali gasilske naloge. 
Ker j i m primanjkuje strokov
nih kadrov, so veliko skrbi na
meni l i i zob raževan ju . Zadnja 
leta niso imeli dela z gašen jem 
doma, saj je v naseljih po kra
jevni skupnosti več kot 350 ro
čnih gasilnih aparatov, ki j i h 
znajo prebivalci ob zače tn ih 

kot v pogovoru za naše bralce 
pripovedujejo predsednik J o ž e 
Kern, poveljnik Darko Petelin-
šek in č lan upravnega odbora 
Stane Kolar . Konference bodo 
pr i ložnos t za dogovor o letoš
njih nalogah pa za pregled že 
opravljenega dela. 

M i n u l o obdobje najbolj 
označu je jo številne ure prosto
voljnega dela pri obnovi gasil
skega doma. V spodnjih pro
storih so lani povečal i g a r a ž o , 
uredil i umivalnico in pr ipravi l i 
prostor za garderobo. V zgor
njem delu doma so dvigni l i 
strop in ga izo l i ra l i , izboljšali 
instalacije in temeljito preure
d i l i pre jšnjo dvorano. Ob tem 

poža r ih uporabit i . Kaj bi brez 
p o m o č i gasilcev, pa so d o m a č i 
ni spoznali tudi ob novembr
skih poplavah. 

V vodstvu G D K o k r i c a oce
njujejo, da gre dobre rezultate 
dela pripisati predvsem pove
zanosti in s ložnost i velikega 
dela č lans tva . Ob petkih zvečer 
in nedeljskih dopoldnevih se 
redno srečujejo v domu, kjer 
imajo tudi zgledno urejeno 
knj ižn ico . Posebnost je spo
minska soba, kjer od lani hra
nijo razne dokumente, prizna
nja, pokale in dele stare opre
me. Upajo , da bodo zb i rk i do
dali tudi kak dokaz u s p e š n e g a 
dela v prihodnje. # S. Saje 

predsednik izvršnega sveta Pe
ter Orehar je poudar i l , da je 
treba izhajati pri p roučevan ju 
in reševanju problema iz opre
delitve, da bo za širša (komu
nalna) sredstva treba zbrati 60 
odstotkov potrebnega denarja; 
in to z delom ter prispevki. 

Sicer pa na sestanku pred
sednik sveta krajevne skupno
sti Mar jan Žerovnik skupaj s 
člani sveta ni dobi l odgovora 
na vprašan je , kako bo s finan
ciranjem krajevnih skupnosti 
letos in tudi ne, kako bo glede 
organiziranosti le-teh po no
vem. Z a zdaj je še vedno v os
predju mnenje, da bodo najbrž 
p red ložen i kriteriji o financira
nju krajevnih skupnosti v obči
ni v obč inski skupšč in i sprejeti 
in da bo potem tudi zagoto
vljen denar za krajevne skup
nosti. Sicer pa je okrog letošnje 
obč inske blagajne ta trenutek 
še precej nejasnosti. Podobno 
bo treba počaka t i tudi na raz
plet o organiziranosti krajevnih 
skupnosti oz i roma b o d o č i h ob
čin, saj se lahko zgodi , da bo v 
prihodnje na o b m o č j u d a n a š 
nje kranjske obč ine kar sedem 
do deset obč in , pri č e m e r pa 

bodo sedanje krajevne skupno
sti opredeljene kot vaški odbo
ri . 

Z a k o n bo prinesel tudi odgo
vor č l a n o m sveta o ureditvi ozi
roma rešitvi vp rašan ja nekda
nje vaške zemlje. Nedvomno 
pa je nekaj gotovo in velja že 
zdaj. Krajevne skupnosti mora
jo biti že danes vpete v vsa 
vprašan ja , probleme in odloči 
tve o in v kraju. Pri vseh raz
vojnih in drugih od loč i tvah 
morajo biti krajevne skupnosti 
enakovreden partner ostalim 
s lužbam in organom v postop
ku. Izogniti pa se ne morejo tu
di poravnavam v sporih, k i se 
ob morebitnem neuspehu v po
ravnalnem svetu v krajevni 
skupnosti potem rešujejo na 
sodišč ih . 

Č e p r a v na sestanku niso po
sebej in v podrobnost i razlagali 
programa prenove trgovine in 
urejanja D o m a vaščanov v kra
jevni skupnosti Voglje, pa bo 
to letos vsekakor ena glavnih 
nalog, ki j i h je že pred ča som 
opredeli lo prejšnje vodstvo 
krajevne skupnosti skupaj s 
krajani, in k i zdaj postaja obve
za tudi za novo vodstvo. • A . 
Ž a l a r 

Zlata poroka v Predosljah 

Kranj , januarja - Za Kraljeve iz 
Predoselj je bi la prva sobota le
tošnjega leta velik dan ; mati 
Stanislava in oče Jože sta praz
novala petdesetletnico skupne
ga življenja. M a m a je doma iz 
Zidanega mosta, oče pa iz Buč
ke na Dolenjskem. Spoznala 
sta se v delavnici roletarja K o -
bala na Primskovem, kjer sta 
oba delala in se tik pred vojno, 
januarja 1941 poroč i la . Najprej 
sta stanovala na M l a k i pri nje
ni sestri, potem pa sta si začela 
graditi na Primskovem svojo 
h išo . A bila sta č loveka z deže 
le, želela sta si večji vrt, življe
nje na vasi. Prodala sta novoz
grajeno hišo na Primskovem in 
v Predosljah zgradila novo. 
D v a sinova imata, pet vnukov. 
E n sin si je zgradil novo h išo 
zraven njune, dve vnukinji sta 
p o r o č e n i v Predosljah, tako da 
so na mamino in oče tovo vel i 
ko veselje ostali skupaj. V to
varni Sava sta delala vrsto let, 
mama pri z račn icah , oče pri 
vulkanizacij i avtopla.ščev. Oba 
sta bi la inval idsko upokojena; 
oče je srčni bolnik , mama ima 
za seboj vrsto operacij. A do
bra volja premaga vse. Oba sta 
zelo delavna, mama pri sedem
desetih hodi še celo sosedu po
magat plet na njive in gospodi
njit. O d l i č n a kuharica je in 
marsikaj so se snahi in vnuki

nje nauč i l e od nje. H u d o je bi
lo, ko sta gradila hiši, vse ži
vljenje je b i lo eno samo odpo
vedovanje, danes j ima je pa le
po. D a b i le zdravje d r ža lo , si 
želi ta, pa bosta čisto zadovolj
na, pravita. • D . Dolenc 
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Življenjski stroški slovenskih družin 

Plača gre skozi želodec 
Življenjski stroški so visoki, plače nizke, vse več ljudi pa po sili razmer čarodeji, 
ki ves mesec spretno krmarijo med Scilo in Karibdo. 

Po košarici življenjskih stroškov, izračunani za november 1990, je šti
ričlanska družina za povprečno preživetje potrebovala nekaj več kot 24 
tisočakov, tričlanska pa 19 tisočakov. Minimalni stroški prve so znašali 
nekaj manj kot 14.000 dinarjev, druge pa nekaj nad 11.000 dinarjev. Le 
ob »kruhu in vodi« bi prva zmogla prebiti mesec z že 8.700, druga pa s 
7.100 dinarji. 

Ker so povprečni življenjski 
stroški daleč od realnosti, ki bi si 
JQ lahko privoščila slovenska 
družina z dvema povprečnima 
plačama (mimogrede konec lan
skega leta je znašala okoli šest ti
sočakov), si raje oglejmo, koliko 
m za kaj porabita družini denar 
°b minimalnih življenjskih stro
ških. 

Štiričlanska družina je novem
bra za hrano potrebovala kar 
4.680 dinarjev, za pijačo pa še 
blizu 400 dinarjev. Ta strošek pa 
je tudi daleč največji, kar zadeva 
mesečne potrebe slovenske druži
ne. Pri povprečnih stroških gre 
»skozi želodec« četrtina, pri mi
nimalnih tretjina, pri najnujnej
ših pa kar dobra polovica tega, 
kolikor je potrebno za potrošni
ško košarico. Drugi največji stro
šek so prometna sredstva in stori
tve, ki družini požro kar 2.233 di
narjev na mesec, pa naj imamo 
pri tem v mislih vzdrževanje in 
vožnjo s kakim polnoletnim av
tomobilom ali javna prevozna 
sredstva. Šele na tretjem mestu 
so pri teh stroških oblačila (1.714 
dinarjev). Za obutev namenijo 
507 dinarjev, za stanovanje 860. 
za ogrevanje in razsvetljavo 348 
dinarjev. za gospodinjsko opre
mo 709 ta higieno in zdravstve
no nego 7 P za izobraževanje, 
kult 

uro in razvedrilo 856, za ra
zne druge predmete in storitve 
498, k vsemu pa je še treba pri
štetima 333 dinarjev drugih izda
tkov. 

In koliko ob minimalnih stro
ških potroši tričlanska družina? 
Za hrano gre 3.792 dinarjev, za 

pijačo 387 dinarjev, za oblačila 
1.385. za obutev 413. za stanova
nje 711, za ogrevanje 288. za go
spodinjsko opremo 609. za higie
no 592, za izobraževanje 658. za 
prometna sredstva 1.763, za ra
zne predmete in storitve 183 in 
za ostalo 325 dinarjev. Za kaje
nje V tričlanski družini porabijo 
97 dinarjev, prav toliko tudi v šti
ričlanski. 

Kako pa trosijo v družinah na
ših naključnih sogovornikov? 

darle visoke stroške. Vrtec, oble
ka, mesečno plačevanje različnih 
položnic, najbolj pa hrana, ki je 
od vsega najdražja, pa plače ni 
več. Dve plači v tričlanski druži
ni bi morali sicer zadoščati za 
povprečno življenje, toda marsik
je ni tako. Pri nas na srečo gre, 
ker mož dela v tujini.« 

Zofija Kopušar: »Za stanovanje 
plačam 2.500 dinarjev, za elektri
ko od 700 do 800. za T V naročni
no 160. dva otroka v šoli pa tudi 
pomenita precej stroškov. Pokoj
nine imam 4.200 dinarjev, nekaj 

je tudi otroških doklad. Da lažje 
živimo, malo delam sem in tja. 
Stanovanje plačam, potem ko do
bim pokojnino, čeprav mi zaradi 
zamude priračunajo obresti.« 

Marija Fojkar: »Čeprav samo 
tričlanska družina, imamo ven-

Marjan Šiling: »Sedmo leto sem 
v pokoju in moram reči. da sem s 
plačo precej laže shajal. Zdaj 
imava oba z ženo pokojnini. Z 
obema kar prerineva skozi me
sec. Največ potrošiva za hrano, 
pa tudi vzdrževanje hiše terja do
sti denarja.« 

Za nekatera zdravila zdaj plačujemo 

Denar gre v lekarni težko iz rok 
•vranj, januarja - Po novem letu pri predpisovanju zdravil veljajo tri l i 
ste: pozitivna, vmesna in negativna. Za zdravila s prve plačamo le parti
cipacijo, se pravi 30 dinarjev, za ona na drugi polovico vrednosti, zdravi
lo z negativne liste pa plačamo v celoti. Vs i , tudi otroci, študentje, borci, 
socialno ogroženi. 
Pernando Burdvch. direktorico 
Gorenjske lekarne, smo povpra
šali o novosti in o prvih odme-
v ' h , ki j ih je povzročila med bol
niki. »Seznami zdravil nimajo 
nobene /veze s pravicami,« je 
Povedala magistra Burdvchova. 
»Zdravila na vmesni in negativni 
'isti enako plačujemo vsi, tudi 
doslej oproščeni borci, otroci, 
mladina, socialno ogroženi. Se
znam zdravil, nekaj več kol tisoč 
J'h je. je objavljen v uradnem l i 
stu številka 45 z dne 14. decem
bra 1990. Na pozitivni listi j ih je 
blizu 73 odstotkov, na negativni 
25 odstotkov, na vmesni nekaj 
nad dva odstotka, med pozitivni-
0 1 ' Pa imamo še seznam tistih 
zdravil, ki so pod posebnim nad
zorom in zanje velja strožji re
žim predpisovanja, teh je poldru
gi odstotek. Novost velja šele ne-
*aj dni. zato je težko soditi o 
učinku. Prvi odmevi pa kažejo. 

da so ljudje / dokajšnjim razu
mevanjem vzeli dejstvo, da je za 
nekatera zdravila treba plačali. 

Nemara tudi zato, ker so zdravila 
na teh listah med cenejšimi in ni 
bistvene razlike, ali bolnik plača 
participacijo ali vrednost zdravi
la s cenika. Problem utegne na
stati med socialno ogroženimi, ki 
so bili doslej oproščeni participa
cije, plačevanja zdravil pa zaen
krat niso. Kakšne pa so reakcije 
na novost pri zdravnikih, ne 
vem. Zdravnik naj bi po mojem 
mnenju bolnika opozoril, da je 
za nekatera zdravila treba plača
ti, predpisati pa bi mu moral tisto 
zdravilo, ki ga potrebuje, ne gle
de na listo. Osebno menim, da bo 
poraba zdravil, ki so na negativni 
listi, vse nižja, vsaj takšne so na
še izkušnje, kadar administrati
vno bedimo nad tovrstno pora
bo.« 

Fernanda Burdych 

Ferik Šupuk: »Plače so realno 
vsak dan nižje, živila in druge 
stvari pa vsak dan dražje. Z dve
ma plačama v naši štiričlanski 
družini še kar gre. Sam zaslužim 
pov prečno plačo in sem kar zado
voljen, vsaj ko vidim, kako gre 
nekaterim po tovarnah. Žena za
služi nekaj manj. Bolj me skrbi, 
ali bosta sinova imela delo. Eden 
je končal lskrino šolo, le kje bo 
našel zaposlitev. Drugi je pek in 
upam, da bo vsaj on prišel do 
kruha.« 

F O M I S E L 

Bojan Ajdnik: »Ker ob delu še 
študiram, so moji življenjski 
stroški še višji kot sicer. Plačati 
je treba šolnino, pa prevoze, saj 
na izpite prihajam v Kranj iz Ce
lja. Moja tričlanska družina zara
di študija materialno ni prikraj
šana, saj si denar za šolanje slu
žim s honorarnim delom. N i pa 
lahko, tako kot ni številnim mla
dim družinam.« • D . Z . Žlebir, 
Foto: J . Cigler 

V gorenjskih lekarnah so ok
tobra lani sprejeli 98.000 re
ceptov. Le 39.000 je bilo ta
kih, da so bolniki za zdravila 
plačali participacijo, se pravi 
okoli 35 odstotkov. Glavnina, 
55.000 receptov (65 odsto
tkov), pa je bila brez partici
pacije. 

Merila za razvrščanje na se
zname zdravil so izključno stro
kovna. Kot pravi magistra Bur
dvchova. so na negativni listi ve
čidel kombinirana zdravila, ki 
j ih stroka odsvetuje. Sicer pa se
znami niso večni, spreminjali j ih 
bodo dvakrat letno. Nova zdravi
la bodo prišla na vmesno listo, ko 
pa dokončno doženejo njihov 
učinek, se razvrstijo bodisi na po
zitivno bodisi na negativno listo. 
• D . Z . Žlebir, Foto: J . Cigler 

Kak( -o se na novost odzivajo »potrošniki 
Gorenjskem imaj 

dravil? V lekarnah po 
>•./•»»." ,„.u,u „ njimi podobne izkušnje. V jeseniški pravijo, 

je med njihovimi obiskovalci sorazmerno malo plačnikov, pri 
dnevnem izkupičku se to skorajda ne pozna. Ljudje seveda sprašit-
/<7". zakaj je treba nekatera zdravila plačali, največ borci, ki so bi
ti doslej tega oproščeni. Tudi v Kranju so nam dejali, daje o novo
sti veliko vprašanj, vendar ljudje ne negodujejo. V Tržiču so pove
dali, da je ljudi zlasti zanimalo, ali so tudi socialni podpirana 
dolžni plačevati zdravila. Na novost so se večinoma odzvali z začu-
denicni. toda obrazložitev so večinoma mirno sprejeli. Le redki 
:dravila. ki ga je bilo treba plačati, niso vzeli, pa še to v glavnem 
:ato, ker pri sebi niso imeli denarja. Na bledu pravijo, da so ljudje 
"(•zadovoljni, ker plačujejo listo, česar prej niso. Izkušnjo imajo 
Zlasti z nekim mazilom za ožilje, proti revini. ki so ga zdravniki 
1'fedpisovali v večjih količinah, zdaj pa se je znašlo na negativni li
sti in ga je treba V celoti plačali. Denar gre težko iz rok. zlasti upo
kojencem z varstvenim dodatkom. V Radovljici so pričakovali bur-
"<7-v<' reakcije, vendar so bolnikom večidel že zdravniki pojasnili, 
kuj je novega. En sam bolnik, sicer borec, ni bil voljan plačati in 
v-<'; zdravila, čeprav so mu v lekarni pokazali uradni list. da no
vost resnično drži. 'Tudi v škofjeloški lekarni so dejali, da po zaslu
ti zdravnikov večina ljudi že ve. da je treba nekatera zdravila pla
čati. Sodijo nuli, da so se tudi v ambulantah že prilagodili novim 
''"znierani in predpisujejo manj tistih zdravil, ki jih je treba plača-
''• Najdražja zdravila nadomeščajo z ustrezno cenejšimi. 

Koliko plačamo na primer za zdravilo phagosan (sirup), ki je na 
vmesni listi zdravil? Njegova prodajna cena je 10.90 dinarjev. Če 
ga zdravnik predpiše bolniku tri stekleničke, to pomeni 32.70. Ker 
za zdravi/a na vmesni listi bolniki plačujemo polovico njihove vred
nosti, bomo za omenjene tri stekleničke plačali 16.35 dinarjev, kar 
je pol manj. kot znaša participacija za zdravila (30 dinarjev)."Ome-
nimo, da so na vmesni in negativni listi pretežno cenejša zdravila. 
Na vmesni je najcenejše 9.20 dinarjev, najdražje pa 311.20 dinar

jev. 

V znamenju zimskih radosti 
Radovljica, januarja - Čeprav nas zima še vedno ni pretirano obdarila 
s snegom, so Zveza telesnokulturnih organizacij in soorganizatorji v 
društvih in šolah pri pripravi zimskih počitnic mislili zlasti na klasi
čne zimske radosti, drsanje in smučanje. 

V Hali na Bledu bo od 28. januarja do 1. februarja, se pravi, od 
ponedeljka do petka med K), in 12.30 brezplačno drsanje. Kot so za
pisali v programu, prevoz na drsanje in vaditelje pokrije šola iz pri-
javnine. Pripravljajo tudi drsalno šolo. ki jo bo Hokejski klub Bled 
organiziral prav tako pet počitniških dni (od 28. januarja do 1. febru
arja) od 12.30 do 14. ure. Cena tedenskega tečaja je 350 dinarjev, pri
jave in vplačila pa sprejema blagajna drsališča. 

V nižinah sicer ni snega, zato pa imajo otroci v radovljiški obči
ni to srečo, da nimajo daleč do smučišč. Med počitnicami bodo dele
žni tudi tečajev alpskega smučanja na Kobl i in Zalrniku. Trajali bo
do kot vse druge dejavnosti od 28. januarja do 1. februarja. Za žični
ce na Zatrniku bodo tečajniki odšteli 350 dinarjev (70 dinarjev dne
vno), za Koblo 500 dinarjev (100 na dan). Poleg stroškov Žičnice 
plačajo učenci tudi prevoze (na smučišča j ih bodo vozili z avtobusi 
Alpetoura. Integrala ali zasebnikov), vaditelje in organizacijo, in si
cer 150 dinarjev, za tečaje brez prevoza pa bo na učenca prišlo le 50 
dinarjev. 

Zdravje in denar 
Kdo bi še pred nekaj leti na ta dva pojma gledal pod skupnim 

imenovalcem? Prehod na novi zdravstveni sistem (resda je še v pleni
cah in o njem še ugibamo) pa nam med zdravjem in denarjem obeta 
zelo trdno povezavo. Takemu razmišljanju zadnja leta uspešno bo
truje večja in večja participacija, prihodnji ukrepi bodo še bolj. Da 
smo o tem začeli tuhtali ob uvedbi negativnih in vmesnih list zdra
vil, koje treba za približno četrtino zdravil plačati polno ali polovi
čno ceno, je zgolj naključje. Plačevanje zdravil iz lastnega žepa sicer 
nima nič opraviti s pravicami, vendar ostaja dejstvo, da moramo za
nje seči v denarnico in odšteti nekaj desetakov po ceniku. 

Plačevanje storitev v zdravstvu niti pri nas ni povsem neznano. 
V zobozdravstvu, kjer so nas že pred leti bolj kot kjerkoli obremenili 
z visokimi participacijami, poznajo tudi pojem nadstandardne stori
tve. Kdor je zadovoljen z običajnimi materiali, denimo, pri tretjem 
zobovju, bo zanj odštel le običajno participacijo, komur gre pri tem 
za bolj estetski nasmeh, naj luksus doplača. Takšna merila so nam 
avtorji novega zdravstvenega sistema obljubili tudi za prihodnost. 
Ali bodo ljudje plitvejših žepov, oni brez zaposlitve, socialni podpi
rane! in drugi osebki z materialnega dna po novem ostali brez zašči
te? Jih bo rešilec pustil ranjene ležati na cesti, če bo zdravstvena bi
rokracija odkrila, da zdravljenja nimajo s čim plačati? Očetje nove
ga, na denarju in bolnikovem večjem prispevku slonečega zdravstva, 
obljubljajo, da tako po ameriško le ne bodo odmerjali pravic. 
Zdravnikove pomoči bo deležen vsak zavarovanec. V bolnišnici bo
do enako dobro operirali slepo črevo onemu s tremi tisočaki mese
čne plače kol morebitnemu vclckapilalistu, le da bo prvi nemara po 
l>oscgu ležal v štiriposteljni bolniški sobi. drugi pa si bo z ustreznim 
doplačilom lahko privoščil apartma, nemara ga ho na njegovo željo 
namesto običajnega kirurga operiral sam primarij. kar bo v jeziku 
zdravstvene birokracije tudi zabeleženo kol nadstandardna storitev. 
Sicer pa smo (roko na srce) ene in druge primere poznali tudi doslej, 
ko še ni vladal denar, le da na drugačnih temeljih. Zdravstvo pa od 
takih privilegijev ni imelo kaj dosti. 

Pri zdravilih, ki smo jih vzeli za iztočnico našega razmišljati ju, 
sicer ne gre za enako logiko. Je pa prva lastovka, ki nas bo še bolj 
kot zadnjih nekaj let rastoča participacija, naučila, da tudi zdrav
stvo ni povsem zastonj. Tudi tiste, ki so bili doslej tako ali drugače 
kategorizirani kot neplučniki: borci, študentje, otroci, celo socialno 
ogroženi. Ali je to morda napoved, da v prihodnje popolnih nepla-
čnikov ne bo več, razen če se ne bodo izkazali z »ubožnim listom«? 
• D . Z . Žlebir 

1 SVET BREZ BLEŠČIC 

Duša hiše 
Nič lepega ni pred nami, ne pred zaposlenimi, ne pred upoko

jenimi, ne pred mladimi. Vsi se bojimo za svojo socialno varnost, 
saj ne vemo, kdaj bo na vrsti naše podjetje za stečaj, likvidacijo, in 
bomo kot že toliko drugih na listi čakajočih za delo. socialnih pod-
pirancev. 

Morda prav to zaposlene matere še bolj žene k delu. še bolj 
zahtevne smo do otrok in vse bolj nestrpne do vseh okrog nas. Tu
di do starih mater in tašč. Čeprav so njihovi nasveti dobrohotni, 
nas kdaj pa kdaj pojezi. češ kaj se vtika v moje gospodinjstvo, naj 
mi raje pomaga, kot da me uči. Saj ve sama najbolje, da bi lahko 
vsaj zlikala perilo, pripravila to in ono za otroke, da bi bilo z go
spodinjstvom malo lažje. So dnevi, ko se nam zazdi, da so prav one 
krive naše slabe volje. 

So pa matere in tašče, ki bi rade pomagale, rade sodelovale pri 
vzgoji otrok, a j im snahe ne dovolijo blizu. Preprosto j ih ne prene
sejo. Najbolje je, da imajo tašče svoj vhod v hiši. kot bi oddajali 
stanovanje tujcu, da jih čim manjkrat vidijo. Vrt naj ima na čisto 
drugem koncu kot snaha, otrokom ne dovoli, da jo obiskujejo, in 
bognedaj, da se zanjo potegne mož. Potem živi z materjo! mu hitro 
zabrusi. In m o ž j e tiho. materi pomaga kaj postoriti le tedaj, ko že
ne ni doma. otroci skrivaj vzamejo od nje domače piškote. Nima 
drugega, kot da se potoži znancem. Nekomu pač moraš povedati, 
kar le leži. Toda, ali je sploh lahko kaj hujšega, če besede, izrečene 
na račun neprijazne snahe, pridejo naokrog. Takral v hiši treskajo 
vrata, iz oči lete strelice, ki bi tudi ubijale, otroci morajo biti tiho, 
kot miške, mož bolje, da se v stanovanju ne pokaže... 

Redke so takšne snahe, so pa. Dajmo, vzemimo si malo časa, 
poglobimo se vase in razmislimo o taščinem življenju. Kaj pa je 
vendar imela lepega na tem svetu? Nič. čisto nič. Hišo sta zgradila 
z očetom, se vse življenje vsemu odpovedovala, vzredila tri otroke, 
dva sta šla po svetu, eden je ostal doma. da bi j ima bila starost ma
lo lažja. A dobro pravi star pregovor, da ena mati lahko preživi de
set otrok, deset otrok pa ne more ene matere. Pa saj ni treba, da jo 
živijo. Pokojnino ima po očetu, dovolj dohodka za skromno živ lje
nje, kakršnega je vajena. Le lepo besedo bi rada zdaj na starost, 
malo pozornosti, pa bi bila tako zelo hvaležna. Saj res. da jo je tre
ba kdaj peljati k zdravniku, l o j e pa tudi vse. Da bi kdaj rada šla 
obiskat sorodnike njenih let v sosednje mesto, raje ne omeni. Sre
čna je, da je srečen sin. Toda, ali je lahko srečen, če snaha trdo za
pira vrata pred njo in z otroki lahko spregovori le. kadar snaha ne 
v idi. Res je. da j ih ni mogla vseh obvarovati, zadnja dva sta mora
la v vrtec, toda vseeno bi rada bila z njimi, j im pripovedovala, ka
ko je bilo včasih... Kako je že pripovedovala Beguševa mama? Da 
si je vedno želela hišico z velikim vrtom in staro materjo v njej. 
Kajti star človek ima svojo življenjsko modrost, vedno je doma. 
vedno ob tebi. Nekakšna duša hiše je. Je lahko kaj bolj bogokletne
ga, kot sovražiti, preganjati starega človeka? 

Dajmo, pojdimo včasih vase in razmislimo o sebi, o naših od
nosih z ljudmi okrog sebe. Še vedno je čas, da jih poprav imo, če so 
skrhani. Težki časi prihajajo in lažje j ih bomo prenašali , če bomo 
prijazni do svojih. Ne pozabite: le v slogi je moč. • Dolenc 

VESTI 
Brez RTV naročnine 

Oprostitev plačila RTV naročnine je ena od prav ic. ki jo Dru
štvo invalidov Kranj omenja v svojem koledarju. Pravijo, da bo 
RTV Slovenija (udi letos oproščala plačevanja naročnine invalide s 
priznano 100-odstolno telesno okvaro, oziroma ludi tistim z manj. 
če le prejemajo dodatek za pomoč in postrežbo. Kdor bi rad uvelja-
vil oprostitev, naj vlogo in fotokopijo odločbe SPIZ (iz katerega je 
razviden odstotek telesne okvare oziroma prejemanje dodatka za 
pomoč in posteržbo) pošljejo na naslov Radiotelevizija Slovenija, 
Moša Pijadeja 10, 61000 Ljubljana, Služba skupnih prihodkov. 

In še informacija, prav tako s tega koledarja, o postopku uve
ljavljanja pravice do denarnega nadomestila za telesno okvaro in 
dodatka za pomoč in postrežbo. Lahko se začne na zahtevo zavaro
vanca ali upokojenca, v loži pa ga pri SPIZ. Največkrat pa postopek 
začne na predlog zdravnika, ki zdravi upokojenca. 



PREJELI SMO 
Odiseja 1990-91 

Z Alpetourom 
nikoli več (II.) 
V prejšnji številki smo zapisali, 
kako so nekateri preživeli najbolj 
noro noč v slovaški prestolnici. V 
primerjavi s temi silvestrovalci so 
jo mnogo slabše odnesli tisti, ki 
so polni zaupanja in prednovolet-
nega veselja vplačali Alpetourov 
izlet v Blansko. Program je poleg 
nastanitve v hotelu Dukla (to naj 
bi bil hotel visoke B kategorije), 
obljubljal tudi dva ogleda in no
voletni program. Kaj je Alpetour 
naredil iz tega izleta, so nam po
vedali nekateri udeleženci (nekaj 
naslovov hranimo v uredništvu). 

V Blansko so pod okriljem Alpe-
tourovega scenarija odpotovali 
trije avtobusi. Prva dva sta pri
šla skozi brez večjih težav, za
taknilo pa se pri tretjem, v kate
rem so bili izključno mlajši lju
dje, po večini študentje. Vodič v 
tem avtobusu je po zgledu tiste
ga znanega jugo reka "što prije 
to bolje" potnikom že v Avstriji 
sporočil, da sploh ne bodo nasta
njeni v hotelu Dukla v Blan-
skem, ampak v motelu Ivanka v 
neki vasi okoli 50 kilometrov od 
Brna. Obveščencem seveda ni 
preostalo drugega kot da bolj ali 
manj glasno sprejmejo neljubo 
"tehnično" zamenjavo. Ob priho
du v motel sicer ni bilo večjih te
žav, začelo pa se je pri postrežbi, 
ki je bila prav po češko na psu. 
Ker je bilo nekaterim udeležen
cem že vsega skupaj rahlo dovolj 

(med drugim je vodič tudi izdal 
informacijo za udeležence v smi
slu, da sploh ne bodo imeli silve-
strskega programa), so si pro
gram prikrojili po svoje in začeli 
razgrajati, pri čemer so povzroči
li manjšo materialno škodo, ki 
so jo tudi takoj povrnili. Dan 
pred Silvestrovim je zaradi inci
dentov prišlo do spora med Alpe-
tourovim vodičem in direktorjem 
motela. Slednji je zahteval, naj 
prišleki takoj zapustijo motel, 
kar se je tudi zgodilo. Tako so 
razočarana' svojo najbolj noro 
noč dočakali že kar en dan prej, 
kot je bilo predvideno. Zadnji 
ščepec popra je na neprijetno za
činjen izlet vrgel še vodič (po 
neuradnih virih je njegovo ime 
Frenk), ki je karavano užalošče
nih izletnikov spremljal samo do 
češko-avstrijske meje, nakar se 
je vrnil nazaj. Prav je, da zapiše
mo, da so udeleženci za ta mu
kotrpni izlet in odjedeno silve
strovanje odrinili Alpetouru 
1.500 do nedavnega konvertibil
nih dinarjev. 

In kaj v opravičilo pravijo pri 
Alpetouru? Nič, ker tudi nimajo 
ničesar povedati. Pravijo, da so 
sicer vedeli, da bodo udeleženci 

nastanjeni drugje, kol so jim 
obljubili, vendar se jim vseeno ni 
zdelo vredno, da bi jih o tem ob
vestili že pred odhodom. Zakaj 
tega niso storili, ne vedo'poveda
ti. Večina dejstev govori v prid 
domnevi, da so pri Potovalni 
agenciji Alpetour zavestno okoli 
prinesli cel avtobus ljudi, za na
meček še mladih ljudi, ki so ver-
jetno za financiranje izleta nače
li tudi starševske proračune. Ker 
tudi v tem primeru Alpetour ne 
more povrniti prijetnega silve
strovanja, lahko povzročeno ško
do delno povrne z javnim pojas
nilom in povrnitvijo stroškov, ta
ko kot vsem ostalim udeležen
cem ponesrečenih izletov. Tak
šna je tudi zahteva potnikov 
omenjenega avtobusa, na katero 
pa do danes še ni odgovora, če
prav je od dogodka minilo že pol 
meseca. Najlažje je seveda pri
našati okoli (po domače natego
vati) mlade ljudi. S tem zapisom 
do nadaljnjega oziroma do po
jasnila Potovalne agencije Alpe
tour, Odiseja 90-91 zaključuje
mo. • M a t j a ž Gregor ič 

Za kmeta 
in komunizem 

Pod tem naslovom je Jože 
Šubic iz Loma v Poljanski dolini 
v članku, kije bil objavljen v De
lu z dne 6. decembra 1990, za
vračal nekatere moje navedbe 
objavljene v podlistku Gorenj
skega glasa dne 5. 10. 1990 o 
tem, kako je nastal obrat LTH v 
Poljanah. Glas je dalj časa obja
vljal moj intervju s samostojnim 
publicistom Mihom Nagličem, ki 
mi je zastavljal vprašanja. 

V svojem članku mi je Šubic 
očital, da sem v intervjuvu nava
jal tudi neresnice, to je laži. Za
to sem se odločil, da o teh očit
kih in obtožbah dam odgovor in 
pojasnim bralcem potek teh do
godkov, pa naj presodijo, če sem 
navajal laži in neresnice. 

Najprej o pobegu Zdravka 
Murnika ob priložnosti, ko je 
pod stražo še z enim soborcem 
šel z vedrom po vodo k izviru 
studenca pod Dražgoško goro, 
kjer smo tedaj imeli bivak in pri 
tem z vzklikom »Poglej t a zajca« 
zavedel stražarja, da se je obrnil 
v stran, kjer naj bi bil zajec, kar 
je Zdravko izkoristil za pobeg. 
Tako sta nam povedala stražar 
in borec, ko sta se brez Zdravka 
vrnila z vodo v bivak. Poleg me
ne je tedaj bilo v bivaku še več 
drugih, ki se tega dobro spomi
njajo. 

Tako kot sem navedel, sem 
povedal tudi pisatelju Jožetu Vi
dini, ko je ta zbiral gradivo za 
knjigo »Zločin pri Lenartu«. Te
mu sem tedaj dejal, da lahko o 
tem govori še z J ožetom Šubi-
cem, tedaj predsednikom občin

ske konference SZDL Skofja 
Loka, ki verjetno o tem ve kaj 
več in bo morda lahko mojo pri
poved dopolnil še s kakšnimi za
nimivimi podrobnostmi. Kakor 
je razumeti iz njegovega članka 
o tem ni vedel nič. 

Šubic se verjetno spominja, da 
sem ga takoj, ko sem prebral 
njegovo interpretacijo tega do
godka v Vidicevi knjigi, klical te
lefonsko in ga vprašal, zakaj ni 
meni sporočil, da o tej zadevi ne 
ve nič, da bi jaz pisatelja Vidica, 
če bi to želel, napotil k takemu, 
ki je to vedel. Zahteval sem, da 
se to razčisti in javno objavi to 
netočnost. Šubic je obljubil, da 
bo organiziral razgovor z Vidi-
cem, da to razčistimo in da se 
objavi popravek. Kljub nekaj
kratni moji kasnejši intervenciji 
in njegovi objubi, tega ni nare
dil. Tako je bilo s to zadevo! 

Glede ustanovitve obrata 
LTH v Poljanah, sem v napade
nem sestavku sam navedel, da je 
ustanovitev tega obrata omogo
čilo veliko razumevanje tedanje
ga vodstva občine Skofja Loka 
in vodstva industrijskega podje
tja »Motor« v Vincarjih. Tedanji 
predsednik 01 LO Skofja Loka 
Jože Nastran lahko potrdi, da 
sem na enem izmed sestankov, 
ki smo jih imeli v ožjem krogu 
pri njem, dal pobudo in predlog, 
da podjetje »Motor« vzpostavi v 
Poljanah svoj obrat, in da hi se v 
ta namen lahko izkoristil nedo
grajen zadružni dom. V iskanju 
rešitve za dograditev in uporabo 
tega doma smo imeli do tedaj že 
vrsto razgovorov z upravnikom 
zadruge Maksom Kalanom. Iz 
razgovorov z županom Nastra
nom in direktorjem tovarne 
»Motor« Vladimirom Logarjem 
se spominjam, da se je ustanovi
tev obrata v Poljanah sprva ve
zala na brezplačni prenos doma 
na tovarno »Motor«. Kasneje se 
je od tega odstopilo. Začetno 
iniciativo in prve korake za usta
novitev obrata v zadružnem do
mu v Poljanah, sem, verjemite 
ali ne, napravil jaz. Nadaljnjo 
izpeljavo tega pa je prevzelo vod
stvo občine, podjetje »Motor« in 
Kmetijska zadruga v Poljanah. 
Ob otvoritvi obrata v Poljanah 
sem imel uvodni nagovor in se 
pri tem zahvalil vodstvu zadruge 
v Poljanah in navzočima Jožetu 
Nastranu in Vladimirju Logarju, 
ki sla pri izpeljavi zamisli imela 
največ zaslug. 

Sedaj pa še nekaj besed glede 
najemanja kreditov. Za obrat 
Orodnega kovaštva v Poljanah 
Šubic navaja, da je kredit dobil 
zato, ker je občina Skofja Loka 
prevzela garancijo, za vračilo 
kredita. Temu ni kaj oporekati. 
Pri tem pa se pozablja, da je bilo 
pred tem treba dobiti denarno 
ustanovo, ki je kredit dala. Kot 
funkcionar Glavne zadružne zve
ze Slovenije, ki je bila ustanovi
telj tedanje Zveze združnih hra
nilnic in posojilnic ter Kmetijske 

banke, sem imel možnost posre
dovanja pri dodeljevanju kredi
tov. Ob velikih potrebah in 
majhnih razpoložljivih finančnih 
sredstvih, so žal v tedanjih raz
merah imela osebna poznanstva 
in zveze pomembno vlogo. Seve
da pa je pri vsem tem bila po
trebna za vse dodeljene kredite 
ustrezna garancija. 
Ljubljana, dne 10. januarja 
1991 Tone Peternel 

Aleševčeva 6, Ljubljana 
• v 

se Bolj 
dimnikarske 
storitve 

S takim obetajočim naslo
vom, je v članku objavljenem v 
Gorenjskem glasu dne 9. januar
ja, prizadevna opisovalka druž
benih in gospodarskih dogajanj 
v Škofji Loki in okolici, spošto
vana H. Jelovčan vnesla nemir 
in sladka pričakovanja med upo
rabnike dimnikarskih storitev na 
škofjeloškem območju. 

Resnično bi bilo težko priča
kovati, da bi se dopisnica Go
renjskega glasa razumela na 
dimnikarske storitve bolj kot 
vsak povprečen občan, vsekakor 
pa bi pričakovali od nje boljšo 
informiranost, saj nenazadnje 
njene vestičke prebira zelo širok 
krog občan >v, ki po inerciji (»pi
salo je v časopisu«) vsako infor
macijo, ki vsaj besedno obeta 
kakršnokoli izboljšanje, vzamejo 
za sveto. 

O problematiki onesnaževa
nja zraka na območju Škofje 
Loke in o deležu dimnikarjev pri 
razreševanju le-te, je bilo v zad
njem času prelitega precej črnila 
in porabljenega mnogo časa. Se
veda obstajajo o tem zapisniki in 
drug razpoložljiv material, ki bi 
ga avtorica, če je želela objekti
vno poročati, lahko, po moji oce
ni pa celo morala prebrati. Ker 
resnično želimo, da bi bili upo
rabniki dimnikarskih storitev ob
jektivno informirani o dogaja
njih, si dovoljujemo na kratko 
rezimirati pretekla dogajanja. 

Ko je ostal brez zaposlitve 
(vzroki so navedeni v nadaljeva
nju), je naš bivši delavec g. Jež v 
začetku I. 1990 vložil na Obrtno 
združenje Skofja Loka prošnjo, 
da se mu dodeli območje, kjer bi 
kot zasebnik opravljal dimnikar
ske storitve. Po političnih spre
membah in imenovanju novih iz
vršnih organov v letu 1990, je na 
večkratno pobudo Obrtnega 
združenja IS občine dne 13. 11. 
1990, na 12. seji sprejel sklep, da 
se v skladu s tržnimi težnjami v 
gospodarstvu, načelno omogoči 
vsem zainteresiranim možnost 
opravljanja dimnikarskih stori
tev na območju občine. Ne glede 
na poročilo, predloženo iz naše
ga podjetja, s katerim je bil IS 
obveščen o dejavnostih za izbolj
šanje stanja na tem področju 

(poročilu je bila predložena po
buda za zmanjšanje vpliva emi
sije dimnih plinov in deleža imi-
sije na območju Škofje Loke), in 
na predčasno prav s strani IS iz
dano navodilo, s katerim se 
Dimnikarskemu podjetju Kranj 
nalaga cela vrsta nalog, je med 
člani IS prevladalo mnenje, da 
je treba vzpostaviti konkurenco 
(vendar na strokovnih in ne na 
političnih kriterijih) in obstoječe 
področje razdeliti. 

Oddelku za ljudsko obrambo 
je bilo naloženo, da na podlagi 
kriterijev pripravi novo razdeli
tev rajonov, kar je ta tudi storil, 
vendar pri tem, razen števila ob
jektov, ki naj bi jih posamezni iz
vajalec pokrival, drugih kriteri

jev (strokovnost, opremljenost, 
verifikacija znanja, poslovni pro
stori itd.), ne glede na naše pri
pombe, sploh ni upošteval. 
Hkrati s predlagano razdelitvijo 
rajonov, je v dogovoru s pristoj
nimi organi, že predvidel, da se 
novonastali rajon, odvzet naše
mu podjetju dodeli dimnikarske

mu mojstru Marjanu Ježu iz 
Stražišča, ki mimogrede niti slu
čajno to ni, temveč je njegova 
kvalifikacija K V dimnikar. Gle
de na to, da so nam kvalitete g. 
Ježa dobro znane (bil je zapo
slen v našem podjetju, ki pa ga 
je, potem ko je pri opravljanju 
službe pijan razbil službeni avto, 
v izogib povračila šjiode spora
zumno zapustil), menimo, da je 
nastala evforija in navdušenje, 
ki se poraja med občani preura
njeno in povsem odveč. 

Ponovno želimo poudariti, da 
smo zagovorniki tržnih načel, 
vendar smo kot poznavalci raz
mer prepričani, da je naša stro
ka tako specifična, da se morajo 
pri opredeljevanju za tržni način 
poslovanja, upoštevati predvsem 
strokovni in zakonski vidiki, ne 
pa trenutno politično razpolože
nje in morebitna osebna poznan
stva. 

V imenu delavcev Dimnikar
skega podjetja Kranj. 

Direktor Vasja Vižintin 

* NA BENEŠKI 
tv KARNEVAL 

S K O M P A S O M I N G O R E N J S K I M G L A S D 

V soboto, 9. februarja, vas s K o m p a s o m vabimo na zanimiv izlet v 
Benetke z vesel im zakl jučkom na Gorenjskem. Poleg zanimivih in čudovit ih 
Benetk bo še posebno doživetje sprehod po njih, saj se na dan našega ob i 
ska Benečani množično našemijo in so na ta način in s svojimi znači lnimi 
maskami vsakoletna svetovna znamenitost . 

Avtobus bo odpeljal ob 4 . 4 5 iz Škofje Loke, skozi Kranj (5 .00) , Rado
vljico (5 .20) in Jesen ice (5 .45) preko mejnega prehoda Rateče skozi Trbiž, 
po Kanalski dolini do Pontebbe in preko Furlanske ravnice po avtocesti do 
Benetk. Tam nas pričakujejo vse lepote tega znameni tega mesta in najrazli
čnejše slikovite maske in pustne šeme. Popoldne se bomo odpravil i nazaj 
proti Gorenjski , kjer vam bomo pripravili veselo pustno večerjo. Maske vze
mite s seboj , saj bomo najboljšo nagradil i . 

Cene izleta je 6 5 0 , 0 0 din (s kuponom Gorenjskega glasa 6 0 0 , 0 0 din) 
na osebo in vključuje: avtobusni prevoz s cestnino, pustno večerjo in vod
stvo. 

Prijave do zasedbe mest sprejemajo v vseh Kompasov ih poslovalnicah! 

m K O M P A S 
© P S S I S B S j m i t G L A S 

* K U P O N * 
* 5 0 . - d i n J 

• z njim imate popust pri vplačilu izleta v Benetke 

A l o j z i j Ž i b e r t 

Pod Marutoto varstvom 
Spomini Slovenca - nemškega vojaka -

na drugo svetovno vojno v letih 1941 - 1945. 
Za vse nas Slovence je bil to hladen tuš. Mnogi so se močno 

razburjali in izrečena je bila marsikatera huda beseda. Komaj je bi
lo, da ni pmlo do fizičnih izpadov. Dovolili so nam, da smemo v me
sto Saalfetden. Od tam smo telefonirali domov v Slovenijo, vsak 
svojim najbližnjim. Tudi jaz sem preko telefona v tovarni Zabret ob
vestil očeta, kaj se je zgodilo. 

Zvečer je nastalo v barakah pravo razdejanje. Fantje so odvili 
vijake barake in jih razmetali daleč naokrog po travi. Uničevali so 
tisočkrat preklete omare za škornje, lopate in drugo opremo. 

Drugi dan okrog poldneva je iz smeri Bruck pripeljal vlak s 
svojci. Med drugimi je bil tudi moj oče. Komaj smo imeli čas spre
govoriti nekaj besed, pospraviti dobrote in že smo odšli v mesto na 
kolodvor. Domači so nas spremljali na našem odhodu na železniško 
postajo, od tam pa smo šli zopet v neznano. 

Po slovesu z domačimi nas je vlak odpeljal iz pinegavske doli
ne. Mimo nas je bežalo pogorje Kitzbuhlskih Alp, Steinerenmeer ter 
sivi vrh Velikega Kleka - Grossglocknerja (3.797 m). Pod njegovim 
vznožjem smo tolikokrat vežbali in se na vodah jezera Zeli am See 
urili v veslanju in reševanju. 

K v o j a k o m v I n g o l s t a d t 

Vlak se je ustavil, v starem trdnjavskem mestu ob Donavi, v 
Ingolstadtu. Težko otovorjeni z vso prtljago smo odkorakali v nekaj 

kilometrov oddaljene mirovne kasarne - (Friedenskaserne). Še isti 
dan smo civilne obleke zamenjali za zelene uniforme nemške voja
ške pešadije, dobili pa smo tudi vso drugo opremo in orožje. 

Dne 20. aprila je bil pust in četnem deževen dan. Imeli smo va
je s puškami na kasarniškem poligonu. Naenkrat se pojavi kurir z 
obvestilom, da moramo kar se da hitro nazaj v kasarno. Vso pot 
smo tekli in ugibali, le kaj se je zgodilo, da se tako zelo mudi. Že ta
koj na vhodu v kasarne pa smo izvedeli, da bo prisega. Torej danes 
bo izvršeno zadnje dejanje pred odhodom... 

V R u s i j o n a o d s l u ž e n j e k a d r o v s k e g a r o k a 

Velikonočne praznike - 25. aprila 1943 smo še preživeli v mi
rovnih kasarnah v Ingolstadtu. Takoj po praznikih pa smo dobili še 
dodatno opremo in obleko, naučili so nas tudi zlaganja opreme v te-
lečnjak (Tornister). Pospraviti je bilo treba: 3 kose spodnjih hlač, 3 
pare nogavic, 2 odeji, dve obleki, obutev in podobno. Iz skladišč smo 
dobili druge puške, nabojnice, bajonet, kapo in čelado, čevlje, škor
nje in krpe za čevlje. Dobili pa smo tudi posebne tablice iz nerjaveče
ga materiala, na katerih so bili vgravirani spoznavni podatki za 
identifikacijo, če je kdo padel. Tablica je imela ovalno obliko in je 
bila po sredi preluknjana, dajo je bilo moč z lahkoto prelomiti. Po
lovico so odposlali po smrti komandi, druga polovica pa je šla z last
nikom v grob. Poleg spoznavne tablice (Erkennungsmarke) pa smo 

dobili še dve knjižici in sicer: vojaško knjižico (Soldbuch) in vojaško 
izkaznico (Wehrpass). Prvo je moral imeti vsak stalno pri sebi, dru
go pa je hranila komanda. V vojaški knjižici so bili vsi osebni podat
ki in naslov svojcev, podatki o zadolžitvah obleke, orožja in drugi 
opreme, podatki o cepljenjih, pohvalah, odlikovanjih ipd. V to knjiži
co so vpisovali tudi napredovanja, premestitve, bolnice in druge po
datke pomembne za vsakega posameznika. 

Zadnjega aprila smo bili pripravljeni za odhod v Rusijo. Karrt, 
nam niso povedali. Z vso prtljago smo se zbrali na dvorišču kasarn, 
prepričani, da nas bodo odpeljali s težko opremo na oddaljeno že
lezniško postajo. Toda zmotili smo se. Okrog 800 vojakov, od tega 
kakih 500 Slovencev, je oprtalo težke telečnjake, puške, torbe, plin' 
ske maske, ostalo bojno opremo in municijo ter vzelo pot pod noge-

Na čelu dolge kolone je stopal general z oficirskim kadrom, ta 
njim je igrala vojaška godba na pihala, potem smo korakali vojaki 
in ob koncu zopet godba. Skozi mesto smo morali prepevati. Pel' 
smo lahko tudi naše pesmi, zato smo peli menjaje - nemške in slo
venske. Okrog 500 vojakov Slovencev je pelo: Regiment po cest' 
gre... in Dekle, dekle, delaj pušeljc... Oglasila pa se je tudi: Masira
la, marširala kralja Petra garda... Ne vem, kaj bi bilo, če bi na* 
Nemci razumeli. Otožno je odmevala tudi tista vojaška: Oh ta sol' 
daški boben, ta bo moj... Tako množičnega in tako navdušenega 
slovenskega petja med vojno, prav gotovo ni doživelo nobeno nem
ško mesto. Domačini so imeli odprta okna in nam mahali v pO' 
zdrav. 

Vozili smo se v živilskih vagonih. Vsak seje umestil, kolikor & 
je dalo udobno. Pot nas je vodila preko Dunaja, Moravske Ostervt' 
ce. Krakova, Jamstava, Przemvsla, Lvova, Tarnopola, Šepetovke v 

Novograd Volynskij,ki so ga Nemci imenovali Zwiachel in je oktot 
80 km oddaljen od Zitomira in prav toliko od Korostena v Ukrojim; 
Potovali smo polnih 11 dni preko bivše Avstrije. Češkoslovaške, Pol)' 

ske in v rusko Ukrajino. Pot je bila naporna. Vlak je vozil včasih ne
pretrgoma po več ur, drugič zopet smo stali kje na slepem tiru po ve* 
dan. Zaradi slabe in neredne prehrane so mnogi dobili drisko. Met* 
vožjo so si v tovornih vagonih pomagali tako, da so le malo odpm 
vrata, skoznje pomolili zadnjico in opravili potrebo. Pri tem sta rnO' 
rala druga dva tovariša držati za roke, da ga ni centrifugalna sua 

odnesla. Seveda pa so bili pri tem vsi zadnji vagoni prepleskani. 
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K o fotografija postane način življenja 

SLIKAM POVSOD, KJER SEM 
Skofja L o k a - Fotoamater Janez Pipan, k i se je pred leti proslavil z erot ično fotografijo, se zdaj najraje posveča kraj inskim motivom. 

Razstavlja zelo pogosto, še vedno pa je zelo delaven v mat ičnem Foto klubu L T H . 

Vsakdo, k i ga pozna, ve, da 
je nenehno v pogonu in da je 
prav tako neutruden njegov fo
toaparat. S l ika skoraj ves čas . 
pa naj bo to v tovarni, v studiu 
ali kjerkoli na poti . O b tem je 
zanimivo, da ni b i l n iko l i pro
fesionalen fotograf, nit i tovar
niški, čep rav se ob osnovnih 
delovnih nalogah (prej dolgo 
kot vodja transporta in zdaj v 
Propagandni s lužbi ) že v tovar
ni tol iko zaposluje s fotografi
jo, kot bi to v resnici b i l . 

Skupaj s Ferdom Švajger-
jem in Janezom Tavčar jem je 
Pred desetimi leti ustanovil to
varniški foto klub, k i je kljub 
mini zasedbi (ob goni ln i trojki 
je le še nekaj aktivistov) skoraj 
vse desetletje u s p e š n o deloval . 
Skoraj polovico njihovih stva
ritev predstavljata industrijska 
in dokumentarna fotografija, 
ostalo se uvršča v ume tn i šk i 
žanr . Tematski izbori fotografij 
so vedno na ogled v tovarn i šk i 
menzi, kjer j i h lahko v id i naj
več nj ihovih sodelavcev in 
menda so se vsi na te razstave 
že tako navadi l i , da ne smejo 
biti vitrine n iko l i prazne. Še 
vedno ohranjajo tudi zanimiv 
način dela - sodelovanje z dru
gimi tovarn i šk imi foto k lub i . 
Gostujejo, v objektive ujamejo 
utrip tovarne, slike pa razstavi
jo v galeriji L T H in seveda p o š 
ljejo tudi gostiteljem. Sodeluje
jo z drugimi loškimi foto-klubi 
m pogosto razstavljajo v škof
je loških galerijskih prostorih. 
Poudarjajo, da v tovarni kljub 
težkim č a s o m še vedno uživajo 
razumevanje in p o m o č , z de
narjem al i razstavnimi prostori 
pa j i m pomagajo Z K O in dru
ge obč inske institucije. 

Janez Pipan se je začel in 
tenzivneje ukvarjati s fotografi
jo pred dvanajstimi leti. K e r je 
v njegovem delu prevladovala 
industrijska fotografija, je ra
zumljivo, da je moralo prit i do 
spremembe. M e d obiskom v 

tujini se je po nakl jučju sezna
ni l z e r o t i č n o fotografijo i n 
sprejel izziv. Kasneje je pove
dal , da je začel za ša lo , nato pa 
delal s pravim veseljem. V ne
kaj letih se je v tem ž a n r u tako 
proslavi l , da so ga med drugim 
poimenoval i tudi največji pro
fesionalec med amaterji. Obja
vljal je v š tevi lnih d o m a č i h in 
tujih revijah, njegove posnetke 
pa so dobro oceni l i celo v ame
r i škem Playboyu. Imel je prese
netljivo dober nos za lepa de
kleta, saj se j i h je vel iko, k i so 
zače le delati z nj im, zelo uve
ljavilo, nekatere celo v tujini 
(najpogosteje omenja S imono 
Weiss, Jasmino K u m p e r š č a k , 
Heleno Blagne). 

Moje erotične fotografije niso 
bile same sebi namen. Bile so ne
kakšno avtorsko delo, saj sem 
vedno upošteval svoj občutek za 
estetiko. Kljub temu sem se s tem 
žanrom zasitil in zdaj se ga prav 
izogibam. Danes je tovrstna foto
grafija tudi že razvrednotena. 
Zdaj mi lepa dekleta služijo kot 
motiv za portrete ali za modno 
fotografijo. Veliko namreč delam 
po naročilu. 

V času , ko je nekaj slave, k i 
je doletela njegove modele, 
ostajalo tudi zanj, je razmišl jal 
celo o profesional izmu, a je vse 
ostalo pri iskanju ustreznega 
prostora za delo. 
Nikoli nisem bil dovolj zagrizen, 
vsaj kar se pridobivanja material
nih dobrin tiče. Tako sem nekako 
zamudil vse vlake, vendar misli 
na profesionalno delo še vedno 
nisem opustil Morda bo prilož
nost zdaj, ko je v družini manj 
obveznosti. 

Fotografiranje Janeza Pipa
na v ve l ik i meri zaznamuje 
spontanost, n e n a č r t n o be leže
nje vsega, kar m u je všeč ali mu 
zbudi pozornost. 
Slikam povsod, kjerkoli sem. 
Vedno sem imel rad motive iz na
rave. Celo v obdobju erotične fo
tografije sem veliko raje kot v 

Poziranje z na jdenčkom. Spo
min s klubskega foto-safarija v 
Istri. Eden najljubših posntkov 
Janeza Pipana iz zadnjega ob
dobja. (Foto: F . Švajger) 

studiu delal v naravnem amhien-
tu, ki mi zelo ustreza zaradi svoje 
sproščenosti Zdaj je tega iskanja 
motivov v naravi spet veliko. Pla
nine so zame nekaj posebnega in 
živali tudi rad slikam - posebej 
pse. Ko se nabere dovolj materia
la na isto temo, naredim izbor in 
ga razstavim. Cel ciklus živali 
bom marca razstavil v ljubljan
skem Društvu proti mučenju živa
li, pripravil pa sem tudi material 
za njihov koledar. 

Janezu Pipanu je fotografija 
že dolgo več kot konj iček. Je 
n e k a k š e n nač in življenja. Ven
dar pravi , da kljub poln i zapo
slenosti ter delu za časop i se in 
n a r o č n i k e z vseh strani od tega 
dela ne bi mogel živeti . 
Nikoli ne mislim na denar, zato 
še vedno za fotografijo več potro
šim, kot potem zasluzim. Nema
lokrat se toliko zadolžim, da mo
ram prodati kakšen kos opreme. 
Kljub temu pa sem, kot kaže, za 
fotografiranje navdušil tudi svojo 
Ženo, ki dela že prav dobre kra
jinske posnetke. 

N a tekmovanjih Janez naj
večkra t dobiva druge nagrade. 

Razstavlja vel iko, tako v okvi ru 
k luba kot samostojno, kjerkoli 
nanese pr i ložnos t . Zdaj sta naj
večkra t na ogled dva ciklusa, 
narejena med potepanjem po 
Bal t iku in Istri. 
Tisti posnetki Baltika so nekaj 
posebnega. Na potovanje vedno 
vzamem s seboj najbolj navaden 
aparat, da me ne ovira vsa tista 
oprema. Tokrat sem z njim uspel 
napraviti izjemne posnetke, tako 
da je bilo ob razstavah veliko 
vprašanj glede opreme, ki sem jo 
uporabil. 

Posnetki Istre in Bal t ika bo
do kmalu na ogled v tržiški za
sebni foto-galeriji, apr i la pa 
na jbrž še v galeriji škofjeloške 
Name. V loški knjižnici je v na
čr tu razstava portretov. Skofje-
ločani so si Balt ik lahko ogle
dal i že decembra. Pogosti oce
njevalec njegovih razstav A n 
drej Pavlovec je v spremni be
sedi k razstavi v M i n i galeriji 
s k u p š č i n e o b č i n e med drugim 
zapisa l : " . . . Z neverjetno skrom
nimi sredstvi fotografskega iz
ražan ja nam avtor p r i ča ra 
vzduš je Bal t ika , k i odseva ne
k a k š n o posebno nos t a lg i čno 
noto s svojimi znač i ln im s iv im 
nebom in t ežko va lu joč im, sko
raj enako s ivim morjem... Tež
ke sive barve, ta o b č u t e k ža lo
stne tesnobe, se vsaj nekol iko 
zvedrijo na fotografijah graj
skega kompleksa M a l b o r k . 
Rah lo nakodrana vodna gladi
na perfektno zamegli odsev 
grajske arhitekture v vodi . . . Tu 
di če ne tehtamo t e h n i č n e iz
vedbe teh fotografij, nas prev
zame ob tej kolekci j i tisto ob
čutl j ivo avtorjevo oko , k i je 
skozi objektiv znalo posredo
vati spo roč i lo o nekem tujem 
svetu na povsem svojski nač in . 
Teoretik nadreal izma Andre 
Breton j e zap isa l : " Č E M U R 
S E Z A Č U D I M O , J E V E D N O 
L E P O " . Te besede imajo svojo 
težo tudi ob fotografijah Jane
za Pipana." # Tanja Jurjevec 

VEČER S K A C L O V E LIRIKE V T R Z I C U 
Tržič, 11. januarja - V petek zvečer so Trž ičani imeli spet svoj lep kulturni večer: prisluhnil i so pesmim češkega pesnika Jana Skac la , 

nagrajenca Vilenice 1989. Pesmi je prevedla prof. Alb inca Lipovec, dr. Tone Pretnar iz Tržiča pa je formalno prevedeno postavil v verze. 
Skaclove pesmi je ta večer bral Janko Ropret. 

Lahko b i rekl i , da imajo Tr
žičani posebno s rečo , kajti ima
jo rojaka, k i prevaja iz slovan
skih jezikov. T o je dr. Tone 
Pretnar. Lepo so se navadil i Tr
žičani, da vsako novost i zpod 
njegovega peresa predstavijo 
svojim ljudem, k i radi pr is luh
nejo literarni besedi. 

Prevod pesmi Jana Skacla že 
sam po sebi ni lahek, kajti vel i 
ko je besed, k i so j i h uporablja-
" v starem češkem jeziku in so 
mnogokrat že povsem poza
bljene, pesnik pa j i h je oživil v 
s v ° j i l i r i k i . Pravega pomena 
teh besed ne najdete v nobe
nem slovarju, le sem in tja še 
m e d l judmi, razmiš l ja prof. A l -
mnea Lipovec. Potem je preve
deno treba postaviti še v verze, 
v rimo. Cehi nja, k i je v V i l en i c i 
Poslušala slovenski prevod 
Skacla, se ni mogla n a č u d i t i , 
kako lepo njegova pesem zveni 
•udi v slovenskem jez iku . Zares 
Je lepa, toda nemalo tudi po 
zaslugi dr. Toneta Pretnarja. 
2a dobro opravljeno delo je 
l r e b a biti malce pesnika. Dr . 

Tone Pretnar ima to redko spo
sobnost in slovenska prevajal
ska knj iževnost je tudi po nje
govi zaslugi boga te j ša . Sloven
ski literarni Rubinstein mu, po
vsem z a s l u ž e n o , pravi prof. A l 
binca Lipovec . 

In še drugo s rečo imajo Trži
č a n i : prijazno vodstvo svoje 
centralne knj ižnice , kjer se ved
no najde pripravljenost besedo 
iz prevoda al i l i r ične obdelave 
besedila izpod peresa dr. Tone
ta Pretnarja in tudi drugih, pr i
bl ižat i t r ž i škemu obč ins tvu . Pe
tkov večer s prof. A l b i n c o L i 
povec, dr. Tonetom Pretnarjem 
in Jankom Ropretom, ki je 
Skaclove pesmi bral , je b i l še 
eden v vrsti t rž iških s rečan j z l i 
terarno besedo. K e r je poveza
na z ustvarjalnim delom roja
ka, j o znajo še to l iko bolj vred
notit i . Take in podobne večere 
bi lahko pripravljale vse naše 
knj ižnice , knjigarne in še kdo 
drug bi b i l pokl ican za to, da bi 
na ta nač in predstavili novosti 
na svojih po l icah . Približal i b i 

jih ljudem in tudi bolj bi šle 
med l judi . Naj se zgledujejo po 
Trž ičan ih . Majhen in neudo

ben je v knjižnici njihov pro
stor za te namene, toda vedno 
je dobro obiskan. • D . Dolenc 

KAREL KUHAR 
RAZSTAVLJA V AVSTRIJI 

0 AMERIKI IN IBERSKEM 
POLOTOKU 

kofje-
zani-

Skofja L o k a M e d p r i r e d i t v a m i , k i j i h januarja pripravlja š 
' °ska knj ižnica Ivana Tavčar ja , bo drevi ob 19. uri na vrsti 
m ' v literarni večer amer i ške č rnske pisateljice. Izbor literature in 
Predavanje o podobi č rnske ž e n s k e in moškega v literaturi je pr i 
pravil Janez Krek . Jutr i , v sredo, pa si bodo ob 18.uri ljubitelji 
P °Po tovan j lahko ogledali večer z diapozitivi Iz Provanse v Š p a n i -
J° m na Portugalsko, ki ga je pr ipravi l dr. Cene Avgušt in . 

Celovec - Dela slovenskega sl ikarja K a r l a Kuharja, č l ana 
Z d r u ž e n j a slovenskih l ikovn ih umetnikov, k i tudi v tujini razsta 
vlja že od leta 1972, bodo do 2. februarja na ogled v prestolnici 
avstrijske Koroške . Razstavo v celovški galeriji S lama na Bene
dikt inskem trgu bodo odpr l i nocoj ob 20. ur i , na ogled pa bo od 
torka do petka od 12. do 18.30 ure, ob sobotah pa od 9.30 do 13. 
ure. 

KONCERT V FESTIVALNI DVORANI 

Kul tu rn i klub Bled prireja v petek, 18. januarja, ob 19.30 
uri v Festivalni dvorani na Bledu koncert B ig banda R T V Slo
venija z dirigentom Jože tom Pr ivškom in solistoma Otom Pest-
nerjem in Alenko Godec . Predprodaja vstopnic je pri agenciji 
Atlas na Bledu. • D . S. 

KULTURNI KOLEDAR 
K R A N J - V Prešernovi hiši je na ogled spominska razstava foto
grafskih del Toneta Marčana, mojstra E F I A P . V galeriji Mestne 
h i še pa je na ogled razstava Slovenska predvojna planinska foto
grafija. V galeriji Bevisa razstavlja akvarele akad. slikar France 
Slana. V P re še rnovem gleda l i šču bo danes, v torek, ob 19.30 
uri predstava Glumac... je .... glumac je glumac v izvedbi sara
jevskega dramskega umetnika Zijaha Sokolovića - za abonma 
rdeči in izven. Jutr i , v sredo, bo ob 19.30 uri predstava za mo
dri abonma in izven. 
J E S E N I C E - V razstavnem prostoru D o l i k je na ogled razstava 
slovenskih ljudskih ornamentov s kmečkih skrinj Nade Šalamon in 
perorisb Nevenke Vlrant. 
V R B A , D O S L O V C E - Rojstni hiši Prešerna in Finžgar ja sta 
zaprti do 1. februarja. 
K R A N J S K A G O R A - Liznjekova domač i j a je odprta vsak dan, 
razen ponedeljka, od 9. do 13. ure. 
R A D O V L J I C A - V fotogaleriji Pasaža je na ogled drugi del 
klubske razstave č rnobe l i h fotografij Foto-kino kluba Rado
vlj ica. V galeriji K a m e n je na ogled prodajna razstava l i kovn ih 
del obl ikovalca Zdravka Do l in ska . 
B E G U N J E - V Galer i j i Avsenik je na ogled fotografski c iklus 
B e n e š k e maske avtorja Francija K o l m a n a , č l a n a foto k luba A . 
Prešeren z Jesenic. 
S K O F J A L O K A - V galeriji Z K O - Knj ižnica razstavlja sl ike 
Mar i j an Jesenovec. Zbi rke Loškega muzeja so na ogled ob so
botah in nedeljah od 9. do 17. ure. 

VEČER DVEH PISATELJIC 
Kranj , januarja - V četr tek, 17. januarja, ob 18.30 bo v gornji 
dvorani kranjske gimnazije v okviru "maturantskih s r e č a n j " ve
čer dveh slovenskih pisateljic, M i r n i Ma lenškove in Berte G o l o -
bove. Vabljeni so vsi , k i radi prisluhnejo lepi slovenski besedi 
in spominom ljudi na nekdanji Kran j . D Š e ves januar bo v šoU 
ski knjižnici odprta razstava sl ik in arhivskega gradiva ob 
180-letnici kranjske gimnazije ter del pesnikov, pisateljev in li te
rarnih zgodovinarjev, k i so b i l i nekdaj di jaki a l i profesorji kranj
ske gimnazije. Razstava je odprta vsak dan dopoldne od do 10. 
do 12. ure, s s trokovnim vodstvom pa si j o lahko ogledate vsa
ko soboto ob 10. ur i . # D . D . 

Zanimiv koncertni dogodek 

ČRNSKE DUHOVNE PESMI 
Kranj - V okviru kieselsteinskih prireditev, ki j ih pripravlja 

Zveza kulturnih organizacij Kranj se v soboto, 19. januarja, obeta 
popestritev koncertnega dogajanja. V ambientu kranjske župnijske 
cerkve bo mešani pevski zbor K U D Primskovo pod vodstvom Nade 
Kos in ob sodelovanju baritonista Mihe Plajbesa ter organistke A n 
gele Tomanič izvedel črnske duhovne pesmi. Slišati bo moč prired
be, k i so na naših koncertih redko izvajane, saj so najpogostejše 
pesmi za moške sestave. Koncertni program obsega: H.T.Burleigh 
By an' by (bariton, orgle). Tis me, o Lord, Deep river, VVeepin" Ma-
ry, Sometimes I feel like a molherless child. VVere you there?: Ofto 
Kaufmann / Somebody\s knockin ' a( yo' do' (zbor), Little David. I 
got a shoes; Aeron Jones / Hammering, Nobody knovvs. Jerusalem 
in the morning; VVilliam L . Dawson / Evry time I feel the špiri t : 
Iacques Goundappel / Swing low. svveet Chariot. I vvani to go to 
heavcn: Gunther Mittergradnegger / Steal away. 

Nova razstava 

SLIKE MARIJANA JESEN0VCA 
V galeriji Z K O - Knjižnica v Škofji lok i so prejšnji teden 

razstavili sl ike Mar i j ana Jesenovca. Spremne misl i k razstavi je 
napisal Andrej Pavlovec. 

»Za razliko od večine slikarjev debilantov se Marijan Jeseno
vec predstavlja s slikami, v katerih dominira že skoraj pozabljeni 
prvinski, barvno poudarjeni in estetski pristop k obravnavanju sli
karske snovi. Takšno gledanje na slikarsko poslanstvo je nekoliko 
presenetljivo posebno za samouka ali začetnika, ker se sicer vsi 
amateriji odločajo za verislično, to je dobesedno prepisovanje vid
nega v krajini, ki naj bi bila čim bolj podobna motivu. Marijan Je
senovec pa je ubral drugačno, povsem svojo pot: izhajajoč iz pred
meta ali od njega, torej od tistega, ki ga najde v naravi, naj je to 
pokrajina ali človeška figura - slika kompozicije, v katerih prihaja 
do polnega izraza ravnotežja med motivom in njegovo interpreta
cijo. Navsezadnje prevlada barva kot nosilka sporočila, da se slikar 
sicer naslanja na predmetnost danega motiva, toda noče razlagali 
podrobno njegovih delov, ker j ih sintetizira z lapidarno risbo mo
čnih obiskov in krepkimi barvnimi masami. Barva je zamolkla, 
skoraj temna in le tu in tam nekateri svetlejši toni prebijejo mra-
kobnost celotnega v/dušja slike in tako poživljajo celoto. Marijan 
Jesenovec doseže na prvi pogled že skoraj »polabstraklni« vide/ 
pejsažev ali figuralnih kompozicij, kjer pa povsod prevladujejo 
asociacije na predmelno danost. Toda pri figuraliki je vsaj v neka
terih detajlih konkretnejši , ker hoče poudariti nekatere dele člove
škega telesa. T i dve tendenci, od katerih je ena usmerjena h kon
kretnemu motivu in druga obrnjena v barvno ekspresivno podaja
nje vizije predmeta - pokrajine, vse to na svojstven način ilustrira 
slikarjevo razmišljanje. 

V najširšem pomenu je njegovo slikarsko razmišljanje podano 
kot ekspresivno občutje tistega, kar se da povedali še drugače z 
barvnimi nanosi, ko se izogiba odslikovanju nepotrebnih detajlov 
in s lem daje svobodo barvi, ki je sicer temačna, loda svobodna v 
svoji polni zgovornosti.« 

Andrej Pavlovec 

ŽELJKO KIPKE V MODERNI 
GALERIJI 

Ljubljana - V M a l i galeriji Moderne galerije je odprta l i 
kovna razstava zag rebškega slikarja Zel jka Kipke ja . Sl ikar se 
je zadnja leta uveljavil z razstavami, kot so Theatrum mundi , 
Kabine t mol i ln ih strojev, M u n d u s subterraneus. Ž e naslovi teh 
razstav govore o mist ični atmosferi na njegovih sl ikah, o sred
njem veku, inkviz ic i j i , alkemiji . . . N a ljubljanski razstavo pred
stavlja najnovejš i ciklus slik z naslovom Allče de decomposit i-
on, s katerim ostaja zvest svoji usmeritvi " č u v a j a " napredne in 
d r u g a č n e kreativnosti. • L . M . 



G O S P O D A R S T V O 
UREJA: MARIJA VOLČJAK 

Volili upniški odbor Elana 
Kranj , 14. januarja - N a naroku za preizkus Elanovih terjatev v 
stečajnem postopku so vol i l i upniški odbor, k i bo imel pomemb
no vlobo, bolje rečeno pristojnosti, zato je razumljivo, da je bi l 
seznam predlaganih kandidatov dolg. Rezultati volitev v devetč
lanski upniški odbor bodo znani v sredo. 

Potem ko je sodni senat razglasil , katere prerekane terja
tve so verjetne, kar je bi lo pomembno le za glasovanje v upni
ški odbor, iz loči tvene in loč i tvene pa ne pridejo v poš tev , so se
stavili seznam kandidatov. Stečajni upravitelj Igor Tr i l le r je 
predlagal Zla ta Kavčiča iz Gorenjske banke, M i r a K o š a k a iz 
Ljubljanske banke, Andreja Ocv i rka iz ljubljanskega Petrola, 
Z v o n k a Broića iz I N A nafta p l in Zagreb, Borka Vučića iz Beo
grajske banke, slovensko minisr ico za delo Jož ico Puhar, pred
sednika radovl j i ške vlade Jože ta Resmana, Janeza Koc janč iča 
S S m u č a r s k e zveze Slovenije in Borisa S lapnika iz Komerc ia l 
ne hipotekarne banke Ljubljana. Pri tem je dejal, da so upoš te 
vali štiri merila, poleg velikosti terjatev tudi poznavanje raz
mer v E lanu , regionalni kl juč in soglasje kandidatov. 

U p n i k i so nato predlagali še druge, sod išče pa se je odlo
či lo, da bodo na glasovalne lističe napisali imena upnikov. 
Kandida tno listo so tako sestavljali, navajamo j i h po vrstem 
redu na glasovalnicah: Beograjska banka Beograd, Ina nafta 
p l in Zagreb, Indos Ljubljana, Repub l ika Slovenija, Banka V i -
pa N o v a G o r i c a , Les d.d. Ljubljana, C o n i n g V a r a ž d i n , Gorenj
ska banka Kran j , Komerc ia lna h ipotekama banka Ljubljana, 
Dalmaci ja Dug i rat, Petrol Ljubljana, Stanovanjska komunal 
na banka Ljubljana, Banka Slobodna Dalmaci ja Split , Medž i -
murska banka Č a k o v e c , A banka Ljubljana, O b č i n a Radovl j i 
ca, S m u č a r s k a zveza Slovenije in Ljubljanska banka Ljubljana. 
N a listi je b i lo torej 18 kandidatov. 

Omeni t i velja, da je stečajni upravitelj Igor Tr i l l e r posebej 
poudari l pomen operativnosti u p n i š k e g a odbora in poznava
nje razmer v E lanu ter velikost terjatev zavrnil kot edino meri
lo s s l ikovito pr ipombo, da največji upn ik i , če bi poznal i raz
mere v E lanu , ne bi sedeli v tej dvorani . 

Glasova lo je 57 upnikov, ker mora sodni senat pri seštev
ku upoš teva t i glasov upoš teva t i velikost terjatev glasovalcev, 
kar je zapletena r a č u n s k a operacija, bo rezultate volitev razgla
sil v sredo, 16. januarja, ob 12. uri . • M . Volčjak 

1 IZ GOSPODARSKEGA SVETA 

Lovrenčičev center dobil licenco 
Naše prvo svetovalno podjetje, k i je p r idob i lo mednarod

no licenco za vrednotenje, je Center za gospodarsko svetova
nje, ki ga je ustanovil M i l a n Lovrenč ič . P r ipo roč i lo za dodel i 
tev licence je izdal Shannon Pratt, ki sodi med vodilne strokov
njake na p o d r o č j u vrednotenja podjetij. M i l a n Lovrenč ič je ob 
tem povedal, da je profesor Pratt v njihovi metodologiji odkr i l 
podrobnost i , k i j i h prej ni poznal in j i h namerava odkupi t i . 
Mednarodna licenca o m o g o č a cenitve tudi v tujini in Lovren
čičev Center za gospodarsko svetovanje r a č u n a seveda pred
vsem na vzhodno Evropo. 

Hilton v Beogradu 
Spomlad i bodo začeli v Beogradu graditi prvi hotel H i l 

ton na Balkanu, ki bo stal na vogalu Bulvarja revolucije in ul i 
ce Kneza Mi loša , torej prav v s redišču mesta. Amer i ška d r u ž b a 
Hi l ton bo pri gradnji sodelovala z d o m a č i m konzorci jem, v 
njem so Trudbenik, Jinpros, Interexport in hotelsko podjetje 
Uni ja . Tuji partner bo v posel vložil 60 odstotkov potrebnega 
kapitala, delavci Trudbenika pa bodo hotel zgradil i v 18 mese
cih . Beograd bo tako dobi l eminenten hotel, saj je znano, da so 
Hi l tonovi hoteli med najbol jš imi v svetu, njihova posebnost pa 
je, da visoko kakovost nadgradijo z opremo, ki je prilagojena 
posebnostim okolja . 

IZ L E T A 1938 

» P l a m e n « , k o v i n s k a z a d r u g a z o . j . , K r o p a 

Ze v 14. stoletju je bila v Kropi , Kamni gorici in okolici mo
čno razvita stara železarska obrt. Številne fužine in plavži so da
jali okolici čisto svojstveno lice. Iz roda v rod se je staro in mla
do posvečalo železarstvu, ki se je tako vedno bolj izpopolnjeva
lo. Z nastopom veleindustrije pa je začela naša obrt pešati , ker ni 
bila kos cenam tovarniških serijskih proizvodov. Iz težke borbe 
za obstoj je zrasla Prva žebljarska in že lezoobr tna zadruga, ki je 
letos spremenila svoje ime v »Plamen«, kovinska zadruga z o. j . , 
kot naslednica kroparskih in kamnogor i šk ih fužin. Ustanovilo jo 
je okrog 20 domač inov leta 1894. Njeni lastniki so kroparski in 
kamnogor i šk i zadružniki , ki j ih je sedaj okrog dve sto, z vpisa
nim deležnim kapitalom okrog 5 milijonov dinarjev. Zadružniki 
so hkrati zaposleni v zad ružnem podjetju kot žebljarji, strojni 
delavci, profesionalci, mojstri in uradniki. Vsi so jugoslovanski 
državljani slovenske narodnosti. V svojih ročnih delavnicah v 
Kropi in Kamni gorici proizvaja zadruga predvsem slovite žeblje 
»Rex« za gorske čevlje, potem razne kTjuke, žeblje za tračnice in 
podobno. V tovarni v Kropi pa izdeluje vijačno blago in stavbne 
žeblje. Prav tam izdeluje tudi smuča r sko in špo r tno okovje, za 
katero ima več lastnih patentov, med njimi prestavno streme 
»Lato«, ki ga smučarji visoko cenijo, dalje razne vrste derez in 
podobno. V oddelku za umetno kovaš tvo izdeluje lestence, sve
čnike, mreže , razne figure in slične železne predmete. Za vzgojo 
svojega tehničnega naraščaja vzdržuje trirazredno kovinarsko 
strokovno šolo, ki ima pravico javnosti. 

W a g n e r A n t o n , b a r v a r n a i n k e m i č n a 

č i s t i l n i c a , R a d o v l j i c a 

Podjetje, ki je bilo ustanovljeno že leta 1880, spada med 
najstarejša in najbolj znana podjetja svoje stroke v naši banovi
ni. Posebno velik razmah je doseglo pod sedanjim lastnikom A . 
VVagnerjem, ki je ustanovil v Ljubljani dve podružnic i , ki spreje
mata in izvršujeta vsa naročila. Podružnici se nahajata v Vošnja-
kovi ulici 4 in Slomškovi ulici 23. Podjetje ima popolnoma so
dobno strojno urejen obrat, ki izvršuje vse vrste čiščenja in bar
vanja oblek, preprog, vsakovrstnih tkanin, volne, svile, baržuna, 
bombaža in sl ično. 

Premalo razumevanja slovenske in radovljiške vlade 

Bo Elan obtičal na zasebnih čereh 
Stečajna ekipa ima na nasprotni strani skupino posameznikov 
čim ceneje dokopati do Elana. 

nekaj jih že poznajo - ki se skuša 

Begunje, 11. januarja - Nova stečajna ekipa Elana , k i jo vodi Igor 
Tr i l l e r , drži obljubo in redno sklicuje časn ika r ske konference, te
žav in problemov, s katerimi se srečuje pri svojem delu, ne skriva 
pred javnostjo. Po vsem, kar smo slišali tokrat, smo dobili občutek , 
da se problematika Elana približuje vrhuncu, zato je razumljivo, da 
so pri t iski iz ozadja vse močnejši , saj gre zdaj E lan na vse a l i nič, 
kakor športni reporterji radi poročajo s tekem. "S i l e , k i so v prete
klosti skuša le nasilno znižati vrednost Elana in ga po čim nižji 
vrednosti prenesti v nekaj zasebnih rok, so aktivnejše kot kdajko-
l i , " je dejal stečajni upravitelj Igor Tr i l l e r . 

Kdo se skriva v ozadju 
K d o se želi poceni dokopat i do 
Elana , kdo so te sile, novinar
ska vp rašan ja so seveda kar de
ževala . N a nasprotni strani 
imamo neidentificirano skupi
no l judi , nekaj j ih že poznamo, 
ki zelo prepr ič l j ivo nastopa 
pred slovensko in radovl j i ško 
vlado, je dejal Elanov stečajni 
upravitelj Igor Tri l ler . 

Povedal je, da Peter L a m p i č 
s svojim programom še vedno 
vneto nastopa pred slovensko 
vlado in posameznimi ministr i , 
čeprav niti v Elanu niti v rado
vlj iškem podjetju Špor t E L 
2000 nima nobene uradne vlo
ge več. 

Zelo dejaven je zadnje dni 
tudi Bruno Dugar iz Ročin ja , 
ki smo ga pred dobr im mese
cem v javnosti spoznali kot 
podjetnika, ki želi E lan dobit i 
v najem. N a uradno Elanovo 
ponudbo o prodaji p r e m o ž e n j a 
v italijanskem Monfa l conu 
(vredno je p r ib l i žno 1 mil i jardo 
lir) ni odgovor i l , zato pa v Ra
dovlj ici ustanavlja podjetje za 
gradnjo p lov i l s 50 zaposleni
m i . 

N a sestankih s slovensko 
vlado se je pojavil tudi Janez 
Ovsenk, ki je nekdaj vodi l tako 
sporni Elanov holding v M u n c -
henu. Mat jaž Ovsenk pa je v 
imenu Elana Brnca zaprosil av
strijskega partnerja, naj izdela 
ponudbo za odkup Elanove h i 
še na Dunaju, čep rav je znano, 
da se zanjo zanima slovenska 
vlada, ki želi tam odpreti am
basado. 

Še bolj pikantna je podrob
nost, da je Aleš Mule j pisal 
kupcem, naj z E lanom ne sode
lujejo več, čep rav je b i l tam za
poslen, poudarek je seveda že 
na b i l . 

Naj ne bo odveč , če povemo, 
da se je kmalu po zače tku čas
nikarske konference na vratih 
pojavil Jernej Jakopin in vpra
šal, ali lahko z bratom (Jap-
cem) in kolegico iz Spli ta seji 
prisostvuje, po Tril lerjevem po
jasni lu , da je to novinarska 
konferenca, pa je odše l . Lahko 
si seveda mis l imo, zakaj se je 
pojavil na vratih, kakor si seve
da lahko razlagamo Tril lerjevo 
polglasno pr ipombo, da je go

spoda Jakopina vsaj spoznal , 
saj ga je danes videl prvič . 

"Zdaj razumem, zakaj sta pr
va dva s tečajna upravitelja od
stopila, v tako zmedenem in vi 
soko spoli t iziranem po loža ju , s 
tako r azp r šen imi interesi in 
vp l iv i , je za posameznika delo 
n e m o g o č e , iskreno r a č u n a m na 
živce mojih sodelavcev, saj 
smo vendar rekl i , da bomo 
zmagal i ," je dejal Igor Tr i l le r 
in dodal , da konec koncev ob
staja še nekaj drugih (sloven
skih) virov sredstev, s katerimi 
lahko rešijo E lan , vendar več o 
njih ni želel povedati . Izredno 
pomemben pa je seveda pone
deljkov narok na kranjskem so
dišču, je še dejal Tr i l ler , saj 
Elana ni m o č reševati brez mi
sli na upnike, to bi bi lo nezako
nito in neodgovorno, sprejem
ljiva je le m o ž n o s t , ki je spre
jemljiva tudi za upnike. 

Na nerazumevanje slo
venske vlade kaže tudi 
dejstvo, da Elanu ne po
maga pri carinski regula
tivi, saj 50. člen zakona o 
carini podjetjem v stečaju 
ne omogoča uvoza zaradi 
izvoza, čeprav gre za fik
sna naročila, posebej pro
blematično pa je to pri 
dodelavi proizvodnje le
tal. 

Rejca je zamenjal Bastl 
Slovenska vlada je s svojimi 

potezami v zadnjih šestih me
secih naredila E lanu že vel iko 
š k o d e , zato je nezaupanje vse 
večje, je dejal Igor Tri l ler . D o 
p u š č a m m o ž n o s t , da med nami 
obstajajo s e m a n t i č n e težave , 
toda mis l im, da vlada v želji po 
privatizaciji vleče poteze, k i 
škodi jo E lanu in slovenskemu 
gospodarstvu, hkrati pa duši 
pobude, k i bi lahko prispevale 
k revitalizaciji gospodarstva in 
Elana . 

Nemara se slovenska vlada 
svojih napak zaveda, saj z E la 
nom ne komunic i ra več prek 
ministra za industrijo in grad
ben iš tvo Izidorja Rejca, t emveč 
prek ministra za trg, cene in 

Elan do konca junija, ko naj bi se začela sredstva vrača
ti, potrebuje 45 milijonov mark, od tega naj bi 5 milijo
nov mark dobili s pomočjo kapitalnega prehoda Elana v 
nova podjetja, 15 milijonov mark pa s prodajo premože
nja v Italiji in Avstriji. Elanova proizvodnja je namreč iz
razito sezonskega značaja, denar potrebujejo za financi
ranje proizvodnje. Sezonski značaj proizvodnje namera
vajo ublažili z novimi izdelki, v drugi polovici letošnjega 
leta bodo začeli izdelovati MBX kolo (mountain bike), s 
sodelovanjem tujega partnerja nameravajo izdelovati tu
di dvosedežno enomotorno jadralno letalo, pripravljajo 
nov dizajn pri smučeh, oživelo je delo razvojnega inštitu
ta, ki bo za tekmovanje pripravil tudi novo skakalno in 
veleslalomsko smučko. 

sp lošne gospodarske zadeve 
Maksa Bastla. 

N a r a š č a n j e nezaupanja do 
vlade pa je najbolje pojasnil 
č lan s tečajne ekipe Franci Per-
čič, ki je povedal , kaj se je do
gajalo na če t r t kovem in petko
vem sestanku. Še v četr tek so 
se s " sk rbn ikom" Bastlom, nav
zočih pa je bi lo tudi nekaj dru
gih ministrov, dogovor i l i , da se 
bo slovenska vlada vključila v 
reševanje Elana in vloži la v se
dem novih podjetij po mil i jon 
dinarjev, s č imer bi ohrani l i 
blagovno znamko E lan , ne gle
de na to, če bo v s teča jnem po
stopku uspela prisi lna porav
nava z upn ik i ali pa E lan čaka 
l ikvidaci ja . N a ponovnem se
stanku v petek zjutraj pa je b i lo 
jasno, da si je premisl i la , pono
vno so se vrni l i na problem l i 
cenčne pogodbe, z njo naj bi 
Špor t E L 2000 najel E lan in 
ustanovil sedem novih podjetij. 
S tem bi b i l E lan popolnoma 
privatiziran in upnik i izigrani, 
je dejal Perčič , p o s l e d i č n o pa 
bi to pomeni lo izgubo blago
vne znamke E lan . 

Milijon mark za blagovno 
znamko Elan 

"Slovenski scenarij" bi po 
mnenju s tečajne ekipe zapravil 
n a j p o m e m b n e j š e - blagovno 
znamko E lan . Program, ki ga 
ponuja s tečajna ekipa n a m r e č 
temelji na tem, da bi sedem no
vih podjetij ustanovilo podjetje 
E lan Trade, po izpeljani pr is i l 
ni poravnavi zdravo Elanovo 
podjetje, ki že ima Elanovo 
blagovno znamko in pravico 
podeljevati jo naprej, kar je b i 
stvenega pomena pri nastopa
nju na trgu. 

F i n a n č n a injekcija, k i jo v 
tem trenutku E lan pr ičakuje od 
slovenske vlade, res ni vel ika, 
znaša 7 mil i jonov dinarjev ozi
roma 800 t i soč mark, ko l ikor 
naj bi vložila v sedem novih 
podjetij. Dejansko gre torej res 
bolj za moralno podporo. 

V ozadju je n a m r e č zaščita 
Elanove blagovne znamke, ki 
jo uporabljajo mnogi po svetu, 
seveda ne vsepovsod in kakor 
bi kdo hotel. E lan ima svojo 
blagovno znamko n a m r e č za
šč i teno , kar ga vsako leto velja 
mil i jon mark. Tega denarja pa 
zaradi hudih l ikvidnostnih te
žav v tem trenutku nima, zato 
si seveda lahko mis l imo, da to 
praznino utegne kdo izkoristit i , 
kajti, kdor bo vplača l ta denar, 
jo bo imel . 

Vzroki Elanove katastrofe 
so avanturistične poteze 
posameznikov 

Megla , k i je doslej ovijala re^ 
sevanje Elana , se torej, vse bolj 
razblinja, interesi so vse bolj 
razvidni , s tem postaja vse bolj 
jasno, kaj je E lan privedlo v 
katastrofo. N o v a s tečajna eki
pa že naravnost govori o avan
tur is t ičnih potezah posamezni
kov, dogajanje v zadnjih dneh 
pa vse bolj utemeljuje slutnjo, 
da je ta avanturizem imel jasno 
d o l o č e n ci l j . 

Nemara bi skupino iz ozad
ja, s katero se vse bolj ostro 
srečuje nova s teča jna ekipa, za
nimivo podč r t a l ali dopolni l 
popoln i seznam prejemnikov 
"popu la rn ih" E lanov ih stano
vanjskih posoji l . Ze tedaj, ko 
smo ga objavi l i , smo dvomil i , 
ali so na njem vsa imena, saj so 
nam Elanovi delavci dopove
doval i , da prejemnikov največ
j ih stanovanjskih posojil na se
znamu ni . D v o m i še vedno 
ostajajo oziroma niso b i l i raz
jasnjeni, saj sod išče v zvezi s 
tem še ni reagiralo. Tud i na 
časn ikarsk i konferenci smo sli
šali ugibanje: kdove če bo, na
vrgli pa so, da so največja sta
novanjska posojila znaša l a 160 
t isoč mark. "Pr ivat izaci ja" se je 
torej v Elanu že zdavnaj zače
la ! • M . Volčjak 

Petletni načrt vlaganj v energetiko Denarja celo več, kot ga bodo potrebovali 
K r a n j , januarja - V sekretariatu za energetiko so sestavili pet
letni n a č r t vlaganj , k i so ga ponudi l i s lovenski v l ad i , naravnan 
je vel iko bolj rac io lna lno kot dosedanji, saj se bo predvidoma 
zbra lo celo več denarja, kot ga bodo potrebovali za u resn ič i t ev 
n a č r t o v a n i h n a l o ž b . Nedvomno energet iki vedo, da nas nasploh 
ne č a k a j o r o ž n a t i č a s i . 

V ministrstvu za energetiko 
ocenjujejo, da j i m bo v tej pet
letki uspelo zbral i 18.723 mi l i 
jonov dinarjev, v tej vsoti je tu
di 1.878 tujih in 204 mili jonov 
d o m a č i h posoji l . D o m a č a so 
predvidena za izgradnjo Uglje-
vika II, tuja pa predvsem eko
logiji (1.428 mil i jonov dinar
jev) in nekaterim najpomemb
nejšim objektom, med drugimi 
tudi izgradnji druge faze razde
lilne transformatorske postaje 
Okroglo pri Kranju . Zan imivo 
pa je, da načr t predvideva za 
2.171 mil i jonov dinarjev manj

še potrebe po denarja, kot zna
ša ocena pr i l ivov sredstev. 

Dobro če t r t ino denarja naj 
bi namenil i p ro izvodnim ob
jektom, d o k o n č a l i naj bi zače te 
vodne elektrarne (med njimi je 
tudi Lomšč ica ) , leta 1994 pa 
naj bi začeli graditi vodni elek
trarni Učeja in Plave. Predvide
nih je 10 megavatov moči v ma
lih vodnih elektrarnah in 70 k i 
lometrov dal jnovodov do njih. 
Slovenija naj bi s sovlaganjem 
pr idobi la 100 megavatov moči 
v Ugl jeviku v Bosni , p r ib l i žno 
desetina denarja pa bo name

njenega popravi lu starih elek
trarn na Drav i in Soči ter pr i
ključitvi b r e s t an i ške termoelek
trarne na p l in . 

Prenosnemu in distribucij
skemu omrež ju je namenjen se
demodstotni de lež predvidenih 
sredstev, osem odstotkov pa in
formativnemu omrež ju in ob
m o č n i m centrom vodenja. Naj
večji, kar 35-odstotni de lež in 
vesticijskih sredstev pa je na
menjen investicijski dokumen
taciji, deponij i Lakonca in ter
moelektrarni Šoš tan j , sk lad išču 
radioakt ivnih odpadkov, doku
mentaciji Kosovo , Tuz l i B ter 
za rezervni trafo jedrske elek
trarne in šoš tan jske termoelek
trarne. Sem sodi tudi dobr ih 5 
mil i jard dinarjev za strukturne 
spremembe: racionalna raba 
energije, zapiranje premogov

nikov, zapiranje rudnika urana 
Žirovski vrh, delno subvencio
niranje premogovnikov in pre
zaposlitev rudarjev. M e d vlaga
nji v premogovnike je ostalo l e 

d o k o n č a n j e jame Hrastnik. 
Eko lo šk im objektom našib 

treh termoelektrarn pa je na
menjenih 14 odstotkov investi
cijskega denarja, 2.309 m i l i j 0 ; 
nov dinarjev v petih letih. P f l 

tem pa je največje preseneče
nje, da nameravajo zapreti p r ' 
va dva b loka ljubljanske to
plarne. • M . V . 

[podjetje lahke obutve 
p o " S t r o j a r s k a 12, jhrl 
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Duša Boštjančič, v.d. direktorja T O K Radovljica 

Na zakona o denacionalizaciji 
in zadrugah že težko čakamo 
"Farmi Poljče in Blata bi lahko bili ob večji produktivnosti, manjšem številu zaposlenih i 
dajatvah, kot jih plačujejo kmetije, samostojni." 

Leto dni po "mlečni vojni" 
Živinorejci, mlekarji in trgovci se verjetno še dobro spo

minjajo "mlečne vojne", kije v Sloveniji "divjala"predlani in 
v kateri je šlo predvsem za eno vprašanje: kdo si v inflacijskih 
časih reže od mleka večji (prevelik) kos kruha - živinoreja, pre
delava ali trgovina. Ker dogovor ni bil mogoč (če pa je že bil 
mogoč, se ni spoštoval), je republiška vlada ob koncu predlan
skega leta sprejela, marca lani pa še dopolnila zakon o ukre
pih za zagotavljanje prireje, predelave in oskrbe z mlekom in 
mlečnimi izdelki. Zakon je mlekarnam predpisal rok plačila 
in plačilo mleka po realni odkupni ceni. ki jo na podlagi izra
čuna Kmetijskega inštituta Slovenije vsak mesec sproti določi 
odbor za mleko. 

Po letu dni, odkar zakon velja, je že mogoče reči, da je 
ugodno vplival na ureditev razmer v "mlečni verigi"pa tudi si
cer na razvoj živinoreje in mlekarstva: ni več vsesplošnega 
prerekanja o odkupni ceni ne izsiljevanja ene in druge strani, 
živinorejci dobivajo plačilo za mleko v zakonskem roku (razen 
v primerih, ko mlekarne tega ne zmorejo zaradi likvidnostnih 
težav), stalež krav in prireja mleka ne nazadujeta, tudi pora
ba mleka na prebivalca je na enaki ravni... 

Čeprav se je lani v prvih desetih mesecih v drobnoprodaj-
ni ceni mleka povečal delež za rejca, zmanjšal pa za mlekarno 
(skupaj z zadrugo) in trgovino, primerjava delitvenih razmerij 
z Avstrijo kaže, da je pri nas delež surovine v sestavi drobno-
prodajne cene mleka še vedno nižji kot v Avstriji, delež mle
karne (skupaj z zadrugo) pa bistveno višji. Avstrijski kmet je. 
denimo, lani dobil od maloprodajne cene pasteriziranega mle
ka s 3,6 odstotka tolšče (v kartonski embalaži) povprečno 50,6 
odstotka, slovenski od 40,5 do 44,6 odstotka, v Avstriji je mle
karna pobrala tretjino (33 odstotkov), pri nas (skupaj z zadru
go) 42 do 46 odstotkov. V deležu trgovine pri konzumnem 
mleku med Slovenijo in Avstrijo ni večjih razlik, so pa v Slove
niji občutno višje marže pri mlečnih izdelkih, kot so jogurt, 
maslo, sterilno mleko... Primerjava in podatki povedo marsi
kaj, ne pa vsega. Če bi hoteli dobiti pravo sliko in odgovoriti 
tudi na vprašanje, koliko so slovenski mlekarji dejansko draž
ji od avstrijskih, bi morali ugotoviti tudi to, koliko družbenih 
prispevkov plačujejo naše mlekarne in koliko sosednje. Povr
šne analize namreč kažejo, da so pri nas družbene obremeni
tve višje. • C . Zaplotnik 

Radovljica, 10. januarja - Temeljna organizacija kooperantov R a 
dovljica je formalno še vedno v sestavi Kmetijsko živilskega kombi
nata Gorenjske, pa čeprav te delovne organizacije dejansko že ne
kaj časa ni več. Njeni tozdi so se osamosvojili in se preoblikovali v 
Podjetja, Temeljna organizacija kooperantov Radovljica, k i ima v 
svojem okviru zasebno in družbeno kmetijstvo, pa čaka na nove za
kone, predvsem na zakon o denacionalizaciji in na republiški zakon 
o zadrugah. Kakšna bo usoda T O K - a , predvsem pa družbenih pose
stev Poljče in Bled , je nejasno tudi zato, ker v Sloveniji še ni pol i t i 
čnega soglasja o tem, kaj storiti z družbenimi posestvi - j ih " l i k v i d i 
rati in zemljo razdeliti kmetom, j ih podržavit i in dati v najem 
najboljšim gospodarjem (lahko tudi sedanjim delavcem), j ih preo
blikovati v samostojna podjetja... 

k (kmetijske) preteklosti 

Strah pred jamstvom 
Jamstvo zadružnikov za poslovanje zadruge ni aktualno samo 

°b sedanji zadružni reformi, ampak je hilo tudi pred domala štiri-
desetletji. Gorenjski glas je. na primer. 1952. leta med drugim 

Pisal tudi o tem. kako so v štirinajstih kmetijskih zadrugah kamni-
Sii*ga okraja že uvedli desetkratno jamstvo zadružnikov za paslo-
Va'ije zadruge, na uvedbo tolikšnega jamstva so se pripravljali tudi 
v drugih devetih zadrugah, le v Komendi so p tem samo govorili. 
Njim podobni, če ne še slabši, pa so bili kmetje v Vodicah, kjer je 
"ckdo razširil novico, da bo prišlo do zamenjave denarja. "Ta člo-
V('k. ki je neveden ali reakcionar, je trenutno uspel, da se tamkajš
nji kmetje boje previsokega jamstva. Dobro bi bilo, da bi se za tak-
S n e škodljive govorice pozanimala tudi ljudska oblast," je na kon-
<" članka zapisal tedanji Gorenjski glas. 

Zapostavljenost zadruink 
Ker so se zadružnice kranjskega ok<diškega okraja počutile 

^postavljene, so 1952. leta ustanovile sekcijo žena - zadružnie. Na 
Ustanovnem zboru so ugotovile, da jih zadružna vodstva marsikje 

zapostavlja jo, čeprav bi lahko tudi žene precej koristile pri iz-
j'.'lišanju dela v zadrugah in pri dvigu življenjske ravni na podeže
lju. Razprava je pokazala, da je pri nas precej priložnosti, ko bi že-
"l'-zadritžnicc dobro zaslužile, zadruge pa bi prišle tudi do deviz. 

In kakšne so te "priložnosti"? 
V Smledniku je bilo pred vojno močno razvito strojno plete-

"/'' bombažnih oblačil, v okolici Preddvora so včasih plelli različne 
y>šare. ki se vsak dan rabijo v kmetijstvu, razvilo je bilo tudi izde
lovanje metel in grabelj, pletenje damskih torbic iz koruznega li-
1 tanjti, v Selški dolini pletenje volnenih izdelkov, izdelovanje okus-
n i l ' in lienih medenih kruhkov. 

Sekcija se je tudi odločila, da bo organizirala kuharske teča-
"'• Ne sanjo zato. da bi se dekleta kaj naučila, marveč tudi zuradi 
,eXa, da se kuhanja ne bi učile po različnih gostilnah. 

Kar zadeva zadružne deleže, 
ki bodo po novem zakonu 
obvezni, so mnenja med 
kmeti zelo različna: za neka
tere je dinarska protivred
nost tisoč mark premalo, za 
druge je že sto mark preveč. 
Deleže bi morali plačati tudi 
vodilni delavci zadruge in si
cer zato, ker je denar iz last
nega žepa najboljše jamstvo 
za dobro poslovanje." 

zmanjšan ju števila zaposlenih 
in ob t akšn ih dajatvah, k a k r š n e 
p lačuje jo na kmetijah, bi lahko 
bi la tudi samostojna." 

Ve l iko je tudi razmiš l janj , da bi 
predvsem kmetje iz zgornje sav
ske doline ustanovili svojo za
drugo. 

N o v i slovenski zakon o za
drugah, ki za zdaj še ni sprejet, 
verjetno pa bo kmalu , bo dal 
vsem kmetom m o ž n o s t , da or
ganizirajo svojo zadrugo. V 
zgornji savski do l in i so težnje, 
da bi domala vsaka večja vas 
imela svojo zadrugo (Ra teče , 
Podkoren, Dovje itd.). Č e p r a v 
se mi zd i , da so to bolj želje kot 
zahteve, pa je dobro, da imajo 
kmetje š i roke možnos t i organi
ziranja v zadruge. Nekatere bo
do propadle, druge bodo ob
stale in se razvijale, tretje bodo 
spoznale, da so premajhne in 
da se bodo morale pri do loče 
nih nalogah povezati z drugi
m i . " • C . Zaplotnik 

Težka motnja poroda pri kravi 

Zavita maternica (II) 
(nadaljevanje iz prejšnje številke) 

Znak i : krava se začenja pripravljati na porod v začetku skoraj . 
normalno. Prestopa se. večkrat se v leže in vstane, največkrat tudi pri
de iz nožnice gosta sluz. kar je znak. da seje vrat maternice začel od
pirati. Vendar porod se ne nadaljuje normalno, prvega (črnega vode
nega) plodnega mehurja ni, popadki se pojavljajo, vendar pogosto 
tudi kmalu izginejo. Čez nekaj časa se ponovno pojavijo, vendar za 
kratek čas. To kravo močno izčrpava. Vsi znaki govore za bližajoči se 
porod, ki pa se ne more odvili do konca. Moram poudariti, da vse 
skupaj velikokrat niti ne izgleda preveč dramat ično, samo priprave 
na porod se vlečejo iz ure v uro in porod se ne konča. Najbolj znači
len znak je, da krava pri krmljenju odkloni hrano ali ima zelo slab 
apetit. Na ta znak mora biti pozoren vsak živinorejec in v tem trenut
ku že mora ukrepati. To se zgodi zaradi bolečin, ker je ena od materi-
čnih vezi močno napeta. Pogosto ljudje vprašajo, koliko ur traja nor
malen porod? Točnega odgovora ni , ker je to različno od živali do 
živali (strast, pašna ali hlevska žival, pasma), vendar menimo, da od 
prvih znakov poroda (spremenjeno obnašanje, leganje, vstajanje, po
jav goste sluzi, prvi popadki) do izlitja prvega plodnega mehurja ne 
sme miniti več kot pet ur. 

Stopnja zavitosti: ta pojav izražamo v četrt inah ali polovicah za
voja, tako da govorimo, daje maternica zavita za 90, 180. 270. 360 ali 
še več stopinj. Največkrat je okoli 180 stopinj. 

Smer zavitosti: v naši praksi v občini kranj se srečujemo v 80 -
90 odstotkih z levo zavitostjo. (se nadaljuje) 

Janez Teran, živinozdravnik 

MEŠETAR 1 
Po k o l i k o p lačuje jo les v kranjskem gozdnem gospodarstvu? 
Več ino cen smo objavil i že v prejšnj ih š tev i lkah , nekaj pa j i h 
bomo še v d a n a š n j i . Gre za prevzemne cene, ki se, odvisno od 
t ržn ih razmer, lahko tudi nekol iko zniža jo , veljajo pa za les, 
dostavljen na najbl iž jo žago , že lezn i ško postajo ali v d o l o č e n o 
sk lad i šče . 

cena (v d in /m 3 ) 

gozdni sortiment gozdna negozdna 
površ. površ. 

drogovi t rdih listavcev za hmelj 779,88 1.012,68 
drogovi mehkih listavcev za hmelj 561,46 729,06 
kolje listavcev za vinograde 497,14 645,54 
kolje listavcev za sadno drevje 466,32 605,52 
kolarski les — bukev 561,46 729,06 
kolarski les ostalih listavcev 497,14 645,54 
celulozni les t rdih list. — neoč i ščen 316,24 410,64 

celulozni les mehkih listavcev (črni 
topol in e v r o a m e r i š k e vrste topolov) 
— neoč i ščen 282,74 367,14 
taninski les kostanja 302,95 317,55 
les za lesne p lošče 358,56 375,84 
drva — bukova , javorjeva, gabrova — 
v goleh 
I 
v goleh 
I 353,58 370,62 
II 273,07 286,23 
sečen ice 166,83 174,87 
drva ostalih trdih listavcev — v goleh 
I 271,41 284,49 
II 205,84 215,76 
sečen ice 166,83 174,87 
drva mehkih listavcev — v goleh 
I 
drva mehkih listavcev — v goleh 
I 247,34 259,26 
II 183,43 192,27 
sečen ice 112,05 117,45 
drva — bukova , javorjeva, gabrova — 
izdelana 
1 461,58 478,62 
II 381,07 394,23 
sečenice 274,83 282,87 
drva ostalih trdih listavcev — izdelana 
I 379,41 392,49 
11 313,84 323,76 
sečen ice 274,83 282,87 

Zakaj v Poljanah otresajo sadje 
Kot ugotavlja Niko Kuret v knjigi Praznično leto Sloven

cev, je prehod iz starega leta v novo zelo primeren za vedeževa
nje in čaranje. Nekaj tega je bilo tudi ob prazniku sv. treh kra
ljev (6. januarja). V Poljanah pri Škofji Loki na večer pred 
tremi kralji otresajo sadno drevje, da bi bilo prihodnje leto bolj 
rodovitno. V Gorenji vasi dekle na ta dan gre in zgrabi naročaj 
drv: če so na pare, se bo omožila. Sicer pa velja tudi to, da kdor 
pred sv. tremi kralji tako daleč od hiše gre, da ne sliši petelina 
peti, vse reči izve, ki se bodo zgodile v prihodnjem letu. 

Vreme sv. treh kraljev napoveduje zdravje in bolezen, ži
vljenjsko usodo in smrt... 
Kralji se vrnejo, zimo obrnejo. (Malenski vrh) 
Sv. trije kralji bodo sneg pripeljali. (Četena ravan) 
Če na tri kralje sonce na jasnem vzhaja, hlapec vriska (ker bo 
dosti žita), vol pa piska (ker bo malo krme). 
Če je na tri kralje jasno, so vse leto prazne jasli. (Četena ra
van) 
O treh kraljih se dan toliko podaljša, kolikor petelin zazeva. 
(Četena ravan) 

Duša Bošt jančič , v.d. direk
torja Temeljne organizacije ko
operantov Radovl j ica , je pove
dala, da so se v T O K - u že na 
Podlagi zveznega zakona o za
drugah, k i pa ga je r epub l i ška 
skupščina kasneje z ustavnim 
zakonom razveljavila, začeli 
Pripravljati na spremembo or
ganiziranosti in so s tem name
nom že izdelal i organizacijsko 
shemo, po kateri bi pod okr i -

Čepravrše ni zakona o de
nacionalizaciji, bi kmetom že 
lahko vrnili tista kmetijska 
zemljišča in gozdove, za ka
tere obstajajo listine, da so 
bila nacionalizirana, še pose
bej, če so ta zemljišča in goz
dovi takšni, kot so bili. Nepo
zidani, nerazkosani..." 

'jem sedanjega T O K - a imel i 
štiri samostojne o b r a č u n s k e 
enote Jesenice, Radovl j ica ter 
Moteno posestvi Poljče in Bled , 
sedanja uprava, r a č u n o v o d s t v o 
, n druge s lužbe pa b i j i m b i l 
nekakšen servis, k i bi ga p lače 
vale le po delu. " K e r pa nam 
nihče v Sloveniji ni vedel pove
dati, kaj bo z d r u ž b e n i m i pose
stvi - ali se bodo preobl ikovala 
v samostojna podjetja al i j i h 
bodo razkosali med kmete - in 
ker nam tega tudi zdaj še ne 
2 n a n ihče povedati , smo se 
odločil i , da p o č a k a m o na 
ustrezne od loč i tve na republi
ški ravni, predvsem pa na novo 
zakonodajo." 

Nekatera posestva bodo že z 
v rač i lom nacionalizirane, zaple
njene a l i kako d rugače krivično 
odvzete zemlje p rak t i čno prene
hala obstajati, saj bodo ostala 
hrez zemlje. A l i to velja tudi za 
f armi Poljče in Bled? 

"Novi zakon o zadrugah bo, 
kot kaže, zaobšel delavce, ki 
so se z odrekanjem ob izgu
bah in na rovaš nizkih oseb
nih dohodkov tudi pomagali 
ustvarjati Poljče, Blata..." 

"Po nekaterih ocenah je v 
Sloveniji polovica posestev na
stala na nacional iz i rani kmetij
ski zemlji . To ne velja za pose
stvi Poljče in Blata, k i sta se 
ob l ikova l i predvsem z aronda
cijami oziroma z zamenjavo 
kmetijskih zemlj išč z okol iški 
mi las tniki ." 

Zeleni zahtevajo, da se posestvo 
na blejskih Bla t ih zaradi bližine 
jezera zapre. 

" M i s l i m , da zdaj nima smi
sla hiteti in da je treba p o č a k a 
t i , kaj bo o usodi d r u ž b e n i h po
sestev od loč i l a republ ika. Če 
prav se zdaj o posestvih govori 
predvsem slabo, pa bo tudi 
marsikateri kmet pr iznal , da bi 
j i h bi la oblast še bolj "zahodi-
la" , če posestev ne bi b i lo . K a r 
zadeva k o n k u r e n č n o s t pose
stev s kmeti jami, je treba pove
dati , da je liter mleka s pose
stva precej bolj obremenjen z 
d r u ž b e n i m i dajatvami kot mle
ko s kmetij, saj mora T O K pla
čati vse dajatve, kot j i h mora 
sicer p lača t i vsako podjetje." 

"Čeprav moramo pogosto 
poslušati očitke, da nas je v 
TOK-u kljub zmanjšanju šte
vila zaposlenih in razširitvi 
dejavnosti še vedno preveč, 
pa se bojim, da nas bo zara
di nove davčne politike do 
kmeta, v administraciji ver
jetno še premalo." 

O b tem, da vam nihče v Sloveni
j i ne more dati jasnega odgovo
ra, kakšna bo usoda družbenih 
posestev oziroma kako naj bi se 
organizirala, verjetno sami raz
mišl jate o tem, katera rešitev bi 
bila najboljša. 

"Posestva naj bi ostala, orga
nizirala naj bi se kot samostoj
na podjetja al i kot samostojne 
enote s svojim r a č u n o m v okv i 
ru zadruge. Predlog, k i ga ne
kateri ponujajo, da naj bi zapo
sleni odkup i l i posestva, je ne
realen, saj ob tako skromnih 
p l a č a h , kot j i h imamo pri nas, 
ni za to n i k a k r š n e možnos t i . 
Lastninjenje v nobenem prime-

"Po novem bo svetovalna in 
selekcijska služba del javne 
službe, zadruga pa se bo 
ukvarjala le z nabavo repro
dukcijskega materiala in s 
prodajo kmetijskih pridel
kov. " 

ru ne bo preprosto, tudi zato 
ne, ker kmetje pravijo, da se je 
denar v T O K - u prelival in da 
se je posestvo razvijalo tudi s 
podporo " k m e č k e g a denarja", 
in ker se ob tem oglaša jo tudi 
nekateri drugi, ki naj bi pose
stvu pomagali na noge ali kako 
d r u g a č e . " 
Kaj kažejo i z račun i : bi posestva 
lahko obstajala samostojno, 
brez kakršneko l i povezave s 
T O K - o m oziroma z zadrugo? 

" O b večji produktivnosti , 



Programirani stečaji podjetij bivše Iskre Kibernetike 

Bodo delavci ostali praznih rok 
več kot 10 mil i jonov dinarjev, 
saj so objekti stari, stroji prav 
tako, vprašl j iva je njihova t ržna 
vrednost. 

Direktor Nosan je dejal, da 
je oktobra delavcem predlagal, 
naj postanejo trajni p resežek , 

Kranjski sindikati bodo pregledali, kako bodo uresničene zahteve delavcev, zlasti ustrezne s T n e L l e V i m XuTan'dokupil 
odpravnine. 
Kranj , 9. januarja - Usoda manjših podjetij bivše Iskre Kibernetike v Kranju je že več a l i manj znana, 
čaka j ih s teča j , bivše skupne s lužbe pa gredo v likvidacijo. Tudi zanje so najbolj privlačna rešitev pro
gramirani stečaji , saj ne vedo, kako naj bi se d rugače znebili presežnih delavcev, t akšn ih pa je veliko. 
S teča j skušajo nadomestiti z l ikvidacijo, po zgledu bivših skupnih s lužb, kjer so jo " o d k r i l i " kot naj
boljšo rešitev. Delavci , k i se bodo znašl i na cesti, se seveda sprašujejo, kol ikšna bo odpravnina, bodo 
sploh kaj dobi l i . N a to vprašanje so skušal i odgovoriti v pogovoru direktorjev in predsednikov sindika
ta petih podjetij z vodstvom kranjskih sindikatov, dogovorili so se, da sindikat ne bo "ustavljal" pro
gramiranih stečajev oziroma l ikvidaci j , z vsakim podjetjem posebej pa bodo pregledali, kako bodo 
uresničene zahteve delavcev. Kranjski sindikati namreč zahtevajo ustrezne odpravnine delavcem, če 
podjetja denarja nimajo, vsaj obveznice, da bi tako odpravnino dobil i kasneje. 

Bivše skupne službe gredo v 
likvidacijo 

Skupne s lužbe bivše Kiber 
netike so 1. ju l i ja lani postale 
podjetje PTS (poslovno tehni
čni servis), v njem je število za
poslenih kmalu s 380 padlo na 
273, najprej so seveda odšli t i
sti, ki so imel i kam. Z drugimi 
podjetji b ivše Kibernet ike so se 
dogovor i l i , da bodo še naprej 
delal i zanje, " r azde l i l i " so si 
delavce, pogodbene obveznosti 
so znaša le 4.250 t isoč dinarjev, 
plačl j ive tudi z akceptnimi na
logi . Vendar pa bile že oktobra 
obveznosti izpolnjene le 61-od
stotno, najprej so se skušal i re
šiti s tem, da bi š tevi lo zaposle
nih zmanjša l i za polovico , na 
140, vendar se niso uspeli do
govori t i , ko l iko bo kdo p lača l . 
Prepire je presekala od loč i t ev 
o l ikvidaci j i podjetja PTS, naj
prej so se tako odloči l i na kole
giju direktorjev, nato na uprav
nem odboru in delavskem sve
tu, nato tudi v s indikatu. 

Delavce so v glavnem pre
razporedil i v druga podjetja b i 
vše Kibernet ike, nerazporeje
nih pa je ostalo 43 oziroma 16 
odstotkov, vprašl j iva je torej le 
njihova usoda. Direktor M i l a n 
Mežek je dejal, da j i m je kranj
ska vlada pomagala pri izplači
lu novembrskih p lač , saj so j i m 
odloži l i prispevke, pomagala 
pa j i m je tudi z odkupom dveh 
praznih stanovanj. Težko pa bo 
zbrati denar za decembrske 
p lače , ki bi j i h moral i izplačat i 
te dn i , druga podjetja s skup
nega dvor i šča verjetno ne bodo 
pomagala, saj pravijo, mi smo 
"svoje" delavce vzel i . 

Opremo, sklad skupne pora
be (poč i tn i ške zmogljivosti) in 

pozit ivni saldo terjatev podje
tja PTS nameravajo razdeli l i 
po ključu razdelitve delavcev. 
Preostalih 43 delavcev pa naj 
bi dobi lo odpravnino in sicer 
od Iskre Ero in Iskre O t o č izto-
žena sredstva. Pripravljeno 
imajo kolekt ivno zahtevo po 
odpravnini , ki ne bo večja od 
l ikvidacijske mase. 

Nace Pavlin je dejal, da je l i 
kvidacija bol jša rešitev, seveda 
tam, kjer so terjatve upnikov 
manjše od p r e m o ž e n j a , od
pravnina delavcev pa naj bi 
znaša la šest 70-odstotnih pov
prečn ih p lač v zadnjih treh me
secih, na vsak pet let dela v 
Iskri pa naj bi dob i l i še po eno 
m e s e č n o p l a č o . 

RTC-jevi laboratoriji k 
Števcem 

Z a podjetje R T C (razvojno 
t ehno lošk i center) je sod išče 
stečaj že sprejelo in za s tečaj
nega upravitelja do loč i lo Vik
torja Eržena . Podjetje je imelo 
sredi lanskega leta 93 delavcev, 
zdaj j ih je ostalo le 43, še ved
no pa j i h je 10 preveč . Pr ib l i 
ž n o 30 delavcev laboratorijev 
naj bi n a m r e č ostalo, saj j ih 
preostala podjetja na dvor i šču 
potrebujejo. 

Naše terjatve so večje od ob
veznosti, je dejal stečajni upra
vitelj, vendar še niso priznane, 
s tečajna masa z n a š a 20 mil i jo
nov dinarjev, terjatve 5,5 m i l i 
jona dinarjev. Poskušal i bodo 
doseč i solventnost, za kar po
trebujejo 5 mil i jonov dinarjev, 
in se torej v s teča jnem postop
ku rešiti s pr is i lno poravnavo. 
Š k o d a bi bi lo n a m r e č razpro
dati dobro opremljene labora
torije, k i naj bi j i h priključil i 

Š tevcem, saj že zdaj 70-odstot-
no delajo zanje. 

Odpravn ina za delavce, ki so 
izgubil i delo, ni predvidena, po 
besedah s teča jnega upravitelja 
večjih socialnih problemov ni , 
večina j i h je naš la drugo delo 
ali pa so ustanovil i svoja pod
jetja, preostalih pa so se prija
v i l i na zavodu za zaposlovanje, 
kjer bodo po sedanji zakono
daji dve leti dobival i nadome
stilo. Stvarnost je tako kruta, 
da je t ežko zagotoviti odprav
nine, je dejal E ržen , saj se bori
mo za vsak dinar, da bi dosegli 
pris i lno poravnano, razmerena 
srbskem trgu bodo razpolovile 
dohodek finalistov, ki bodo ta
ko R T C še težje poravnali ob
veznosti. 

V Inženiringu je upanja za 
delavce malo 

Verjetno so jo delavci R T C 
odnesli bolje, kot jo bodo de
lavci Inžen i r inga , k i se vse bolj 
s strahom sp rašu je jo : bomo 
ostali praznih rok? V Inženi r in 
gu je zaposlenih 250 l judi , 70 
j i h je trenutno na čakan ju , raz
mere se tako hitro s labša jo , da 
je samo še vp rašan je dneva, 
kdaj bo sod išče tudi za Inžen i 
ring sprejelo s teča j . Bolje bi b i 
lo celo, da bi narok skl ical i 
č impre j in bi delavci ostali na 
cesti po sedanji delovni zako
nodaji, saj j i m v tem primeru 
pripada dveletno nadomestilo 
za brezposelnost, po novi , k i 
bo v slovenski skupšč in i pred
vidoma sprejeta sredi februar
ja , j im bo n a m r e č pr ipadalo le 
š e s t m e s e č n o nadomestilo. 

Vodenje Inžen i r inga je s 15. 
oktobrom prevzel Stane N o 
san, k i je dejal, da je imelo 

podjetje po devetih mesecih 10 
mil i jonov dinarjev izgube, zdaj 
pa ima žiro r a č u n b loki ran v v i 
šini 3 mil i jonov dinarjev, za 25 
mil i jonov dinarjev dolgov in za 
10 mil i jonov dinarjev terjatev, 
kar 5,6 mil i jona dinarjev j im 
dolgujejo srbski kupci in J L A , 
ta denar bo seveda t ežko dobi 
t i . 

Ze na zače tku leta j i m je 
manjkalo 40 odstotkov dela., 
realizacija je oktobra padla na 
40 odstotkov, novembra na 25 
odstotkov in decembra na 15 
odstotkov. Ž e dva meseca no
vih naroč i l nimajo, podjetje je 
popolnoma bloki rano, saj ne 
morejo p lača t i niti prehrane 
med delom. Ž e za november 

p lač niso dob i l i , za december 
j i h torej tudi ne bo. Enkratno 
socialno p o m o č so dob i l i de
lavci z o t roki . V republ i šk i 
sklad skupnih rezerv so ta te
den poslal i zahtevo po izplači
lu p lač , saj je kranjski že pra
zen. 

delovna leta, vendar za to ni b i 
lo več denarja. Delavski svet je 
zdaj sprejel sklep o izplači lu 
ne i zp l ačan ih p lač iz s teča jne 
mase, dob i l i pa naj bi še po 10 
odstotkov za vsak lanski me
sec, vendar pa je to seveda še 
negotovo. 

N a seji je padlo tudi nekaj 
vročih besed, češ da so kranjski 
s indikati p reprečeva l i progra
mirani s teča j , vendar pa se je 
že v pogovoru izkazalo, da so 
ustanovitev novega podjetja 
pr ipravi l i šele pred kra tkim, 
Čez bož i čne praznike. Ne more
jo se torej izgovarjati na s indi
kate, če bodo zdaj delavci na 
cesti le z š e s t m e s e č n i m , name
sto z dveletnim nadomesti lom, 
kakor tudi ne morejo nagovar
jati sod i šča , naj pohi t i , saj je 
zasuto z de lom. 

T u d i s takimi neumnostmi, 
kot je izterjava 6,10 dinarja, k i 
j i h od Kibernet ike s p o m o č j o 
sod išča zahteva v imenu svoje 
stranke zagrebšk i odvetnik. 
Naj je znesek še tako majhen, 
tudi to je spor, k i prav tako an
gažira sod i šče kot večji. 

KO DIREKTORJI KORAKAJO. 
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Delavski svet Inžen i r inga je 
že sprejel sklep o l ikvidaci j i in 
ustanovitvi novega podjetja, v 
katerem naj b i delo imelo 90 
delavcev, vendar pa je vpraša 
nje, ali se bo novo podjetje 
uspelo postaviti na noge. Z a l i 
kvidacijo podjetja je verjetno 
že prepozno, čaka j i h s tečaj , v 
stečajni masi pa verjetno ne bo 

Novo podjetje t u d i 
v Vzdrževan j i« 

Z a podjetje Vzdrževanje je 
bi la na sod i šču že sprejeta pr i 
si lna poravnava, kakor je pove
dal direktor Jože Jerala, pa so 
sodišču zdaj predlagali l ikv ida

cijo, saj pripravljajo ustanovi
tev novega podjetja. 

V Vzdrževanju je zdaj zapo
slenih 270 l judi , 25 j i h trenutno 
dela v Števcih , lani j i h je 70 od
šlo , dvanajst se j i h je odloči lo, 
da postanejo trajni presežek . V 
novem podjetju pa bodo potre
boval i le 60 do 90 l judi , veliko 
j i h bo torej ostalo brez dela. 
Ve l i ko vp ra šan j e pa je, kako 
bodo v postopkih na sodišču 
razrešil i vp ra šan j e lastnine. 
Energetika, ki sodi zdaj v pod
jetje Vzdrževan je , je namreč 
skupna za celotno dvorišče, 
d r u g a č e tudi v prihodnje ne bo 
moglo bi t i . 

Podjetje Vzdrževanje ima 
bol jšo pozici jo kot druga, saj 
lahko grozi z odk lop i , vendar 
pa se bo moralo prav tako bi
stveno zman j ša t i , saj je naročil 
vse manj, sosedje na dvorišču 
postavljajo svoje vzdrževanje, 
pri tem pa seveda pobirajo naj
bol jše delavce Vzdrževanja . 

0 novem podjetju razmišljajo 
tudi v Orodjarni 

V Orodjarni je obseg naroČil 
padel za 5 do 8 odstotkov, že 
lani so začeli iskati delo zunaj 
t ova rn i škega dvor i šča in zdaj 
imajo p r ib l i žno tretjino zuna
njih na roč i l . V Orodjarni j e 

zdaj zaposlenih 280 l judi , po 
besedah direktorja Janeza 
Oberstarja j i h je 60 do 70 od
stotkov preveč . Doslej j i h je 
odš lo 54, v e č i n o m a p redčasno , 
v pokoj. 

P lače že nekaj mesecev s te
žavami izplačuje jo , za novem
brske so dob i l i 900 t isoč dinar
jev repub l i šk ih sredstev za re
ševanje p resežkov delavcev in 
si pomagali z avansom tuje fir-
me, kako bo z decembrskimi, 
še ni jasno. 

Terjatev imajo za 15 milijo
nov dinarjev, obveznosti za 8,5 
mil i jona dinarjev. Največji 
do lžn ik je podjetje T S D , ki j i h 

dolguje 10 mil i jonov dinarjev, 
za orodja in storitve, ki j i h ne 
more prevzeti, ker j i h ne more 
p lača t i . Števci pa j i m dolgujejo 
5 mil i jonov dinarjev, največ 
odprt ih , ustavljenih naroči l P a 

imajo St ikala. Težave se kop i ' 
či jo, pogodbene roke pa težko 
izpolnjujejo tudi zaradi slabe
ga dela v Orodjarni . 

Prav tako razmišl ja jo o l ikvi ; 
daciji in hkratni ustanovitvi 
novega podjetja, v katerem naj 
bi delo dobi lo 107 delavcev, s 
postopki še niso začel i , verjet
no pa bodo kmalu , saj se tudi v 
Orodjarni razmere hitro slabša
jo . • M . Volčjak 

Denar kranjskih obrtnikov je v pravih rokah 

Voda pa še naprej kalna 
Mozir je , 9. januarja - Govorice, da je b i l zbrani denar, k i ga je Obrtno združenje Kranj (v večji meri 
20. decembra lani) nakazalo na ži ro račun , odprt za pomoč oškodovanim obrtnikom v M o z i r j u , upora
bljen v d rugačne namene, so močno razburkale kranjsko javnost, posebno 580 obrtnikov, k i so darova
l i od 500 pa do 20.000 dinarjev. N a nedavnem zboru kranjskih obrtnikov so, da bi izvedeli, a l i je denar 
prišel v prave roke a l i ne, določil i pe tč lansko komisijo, k i naj bi obiskala Obrtno združenje v M o z i r 
ju in na licu mesta preverila a l i govorice držijo a l i ne. M o z i r s k i obrtniki so kranjske kolege lepo 
sprejeli in j im tudi predložil i vse številke in postopke pri razdeljevanju sredstev pomoči , obljubil i pa so 
še , da bodo v Kranj v kratkem poslali vso dokumentacijo v vezi z zadevo. Kl jub temu da v M o z i r j u 
lahko s tehtnimi argumenti ovržejo vsa sumničenja do razdeljevanja sredstev, k i so se doslej zbr.da na 
njihovem žiro računu , pa se je nemogoče znebiti obču tka , da odnosi med tamkajšnj imi obrtniki , naj bo 
to na osebni a l i pa strankarski ravni, še zdaleč niso dobri. 

Po podatkih Obrtnega 
zd ružen ja Mozir je so b i l i kranj
ski obr tniki pri zbiranju prosto
voljnih prispevkov za t amka j š 
nje obrtnike, ki so v nedavnih 
poplavah utrpeli p rece jšn jo 
š k o d o , med najbolj so l idarnimi 
v Sloveni j i , saj so za svoje sta
novske kolege v mozirski obč i 
ni zbral i skoraj 553 t isoč dinar
jev p o m o č i . N a anketo, ki s o j o 
v Moz i r j u razposlali obrtnike, 
naj po lastni oceni prijavijo na
stalo š k o d o , se je odzvalo 
okrog I K) obrtnikov, ki so bolj 
ali manj korektno navedli ško
do na stavbah, strojih, opremi 
in materialu (surovinah, poliz
de lk ih , izdelkih) . Le-te je komi 
sija, v ta namen izvoljena v 
Obrtnem združen ju , porazdeli
la v tri skupine. Sedemdesetim 
obr tn ikom, ki so utrpeli š k o d o 
do 150.000,00 dinarjev so povr
n i l i 70 odstotkov nastale š k o d e , 
v drugem razredu, ki je zajemal 
o š k o d o v a n c e do 500.000,00 d i 

narjev, je b i lo dvaindvajset 
obrtnikov, ki so prejeli sredstva 
za 60 odstotkov nastale š k o d e , 
takih obrtnikov, k i so b i l i o ško 
dovani za več kot 500.000,00, 
pa je b i lo osem. T u d i slednjim 
so že povrni l i 60 odstotkov na
stale š k o d e , vendar le šes t im, 
saj z dvema še niso našli skup
nega jezika, saj baje zahtevata 
prevelike o d š k o d n i n e . 

Eden izmed obeh spornih 
obrtnikov je Ivan K r e f l , na se
stanku med mozirskimi in 
kranjskimi obr tniki ni bi l nav
zoč , ki je po besedah veljakov 
v t amka j šn jem Obrtnem zdru
ženju največji krivec za vso 
zmedo, ki je nastala na relaciji 
Kranj - Mozi r je . Precej p ikr ih 
je bi lo slišati na njegov r ačun , 
da je nekaterim kranjskim obr
tn ikom govori l , da naj bi de
nar, ki so ga prostovoljno zbra
l i za "poplavljene obrtnike", 
namenil i za opremljanje Slo

venske hranilnice in posoj i lni
ce, k i naj bi jo v kratkem odpr l i 
v Kran ju , da naj bi s tem de
narjem uredil i b a n č n o p o d r u ž 
nico v njegovi hiši v mozirski 
obč in i . Temu so Kran jčan i do
da l i , da bo denar baje šel za 
ureditev prostorov Uprave za 
d r u ž b e n e pr ihodke v prostorih 
kranjske o b č i n e (ki je tudi teh
n i č n o pomagala pri zbiranju 
p o m o č i za "poplavljence", saj 
je obr tnikom razposlala po lož
nice, preko katerih naj bi naka
zoval i prispevke), govori lo se 
je celo, da bo denar dobi l sam 
Vi tomi r Gros ter z njim odku
p i l objekte Majd ičevega ml ina , 
skratka razlogov za razburjenje 
med obr tniki , darovalci je b i lo 
dovolj . 

Izvor t akšn ih govoric je 
ponavadi m o č n o vprašl j iv , 
na jbrž pa gre v takih pr imerih 
za nekoga r šn jo korist. Č i g a v o 
tokrat? M o z i r s k i h obrtnikov, k i 

Mar j an Ciper le , predsed
nik Obrtnega združenja 
Kranj - S tistim, kar smo 
na obisku v Obrtnem zdru
ženju Mozirje videli in sli
šali, sem v glavnem zadovo
ljen. Ljudje, ki so ugota
vljali in ocenjevali nastalo 
škodo ter po posebnih krite
rijih posameznim obrtni
kom razdeljevali prispela 
sredstva pomoči, so nam 
korektno predstavili vse šte
vilke, ki se tu okrog sučejo, 
koliko je skupaj zbranega 
denarja, koliko ga je naka
zalo posamezno Obrtno 
združenje, katerim obrtni

kom, koliko in po kakšnih kriterijih so bila razdeljena sredstva, 
ki so se stekala na žiro račun, ki ga je za poplavljene odprlo 
Obrtno združenje Mozirje. Obljubljeno nam je bilo, da bomo v 
nekako desetih dneh po pošti v naše združenje prejeli tudi vso 
ustrezno dokumentacijo o prejemanju in razdeljevanju sredstev 
pomoči, namenjenih Mozirskim obrtnikom, ki so v lanskem ne
urju utrpeli škodo. 

K a k o r hitro bomo dob i l i obljubljene podatke, j i h bomo 
objavil i v naš ih novicah, doda l i pa j i h bomo tudi k poš t i , ki 
jo vsak mesec p o š i l j a m o n a š i m obr tn ikom. Omenjeno doku
mentacijo bomo seveda hrani l i tudi tukaj na Obrtnem zdru
ženju , kjer bo na vpogled vsem kranjskim obr tn ikom, ki so 
prispevali v skupno kvoto 552.691,00 d in , k i smo j i h 20. de
cembra prejšnje leto nakazali na omenjeni ž i ro r ačun v M o 
zirje. 

Zadeva je tako zak l jučena , kljub temu pa sem na obisku 
v Mozi r jah dob i l o b č u t e k , da odnosi med tamkajšn j imi obr
tniki še z d a l e č niso urejeni in zelo nekorektno se mi zd i , da 
so tako r ekoč vso kr ivdo za kratek stik, k i je nastal med obe
ma Obr tn ima z d r u ž e n j e m a pr ip isa l i le enemu obr tn iku, s ka
terim, da imajo tudi probleme okrog ocenitve š k o d e . N i k a 
kor ne odobravam tudi raznih namigovanj, češ da je v naši 
dobrodelni akci j i , če tako rečem zbiranju denarja za naše sta
novske kolege iz Moz i r j a , svoje prste imela Liberalna stran
ka. Žal je slednje m o č n o prispevalo k govoricam, da je sol i 
darnostni denar povsod drugod, le pri v poplavah prizadetih 
obr tnikih ne. 

M o z i r s k o omizje 

so b l izu t a m k a j š n j e m u Obrtne
mu zd ružen ju , njihovemu *"nas' 
p ro tn iku" , obr tniku Ivam 1 

Kref lu , kranjskemu obrtnem 1! 
zd ružen ju , Libera ln i stranki 
komu drugemu. Obr tn ikom, j " 
so v poplavah utrpeli š k o d o , i f l 

t istim, k i so za njih zbi ra l i po
mot, zagotovo ne. • Igor K«*' 
čič, foto: Jure Cig le r 

VOLNA & PLETENINE 

Blanka Kežmah 
64000 Kranj, 
Cankarjeva 4 

tel.: 064/35-440 



ZA D O M IN D R U Ž I N O , IZ ŠOLSKIH KLOPI 
UREJATA: DANICA DOLENC IN HELENA JELOVČAN 11. STRAN G L A S 

Vrt v hiši 

J e l e n o v k a 

nekol iko stran od okna. Potem 
se pah l j ače (listi) tudi bolj po
tegnejo. 
In kako jelenovko p r i čv r s t imo 
na lubje? 

Ljubitelji l o n č n i c premalo 
vedo, da je jelenovka (Platvce-
rium) nadvse odporna sobna 
rastlina. Jelenovka je epifit, za-
jedavka, zaradi tega jo gojimo 
v košarah kakor orhideje al i v 
plutastem lubju. P r i š t evamo jo 
med najzanimivejše zelene 
rastline. Poleg tega je poz imi 
zelo odporna proti mrazu. Z a 
dostuje j i že temperatura okrog 
12 stopinj C , vendar prav do
bro uspeva tudi pri dosti višjih 
temperaturah in tudi v suhem 
zraku, če je le substrat vedno 

dovolj v lažen. Z a menjavo tem
perature več ina vrst ni občut l j i 
va- Jelenovko lahko obesimo 

A 

Korenine zavijemo v v l ažno 
m e š a n i c o šo tnega mahu in gro
be šote . Na to z žico pr i t rdimo v 
mah ovite korenine na plutovi-
nasto skorjo. Vse skupaj obesi
mo na kl juko, pritrjeno na ste
no ali strop. 

® 
Almirin IN LINE 

T a trenutek še ne vemo, s 
k a k š n o kolekcijo se bo te dni 
radovl j i ška A L M I R A na sejmu 
M O D A 91 potegovala za najvi
šje nagrade. Zagotovo bodo 
njihova modna kreatorka Ve
sna G a b r š č i k - l igo in njena de
kleta pripravile kaj izrednega. 
Vendar tisto bo šele za nasled
njo jesen in z imo. M i pa b i 
vam danes radi predstavili mo
dele, k i j i h trenutno dobite v 
njihovih prodajalnah v Rado
vl j ic i , blejskih G r i m š č a h , mod
ni hiši Pristava in drugod in so 
j i h poimenoval i I N L I N E . Gre 
za izredno lepe in modne ročne 
pletenine, nad katerimi se naj

bolj navdušu je jo mladi . M o d 
nih barv so: kombinaci ja uma
zane zlato rumene, sivo zelene, 
rjave, temne ol ivno zelene. Iz
redno lepo so podajo na ža
metne h lače , pa, brez skrbi , tu
di na kavbojke. 

V D o m u s n a č a j č k e 
. Tako lepo, kot te dni. že dolgo 

ni dišalo v razstavnih prostorih 
ljubljanskega Domusa (zraven 
ljubljanskih uršulink). Do jutri , 
srede, 16. januarja, zvečer bo tu, 
na Kardeljevi 2. še odprta razsta
va pod naslovom "Kultura pitja 
caja". Lahko rečemo, da so tu 
Zbrani skorajda vsi večji sloven
ski pripravljala čajev, družbene
ga in zasebnega sektorja. Tako so 
se Ljubljanske mlekarne predsta
vile z "ledenim čajem", ki si ga 
"omo. podobno kot sokove, lah
ko točili kar iz tetrapaka. Zeliš
čna lekarna M ATI K se je pred
stavila s celo serijo čajev po re
ceptih patra Simona Ašiča: za os
vežitev in okrepitev, za pomirja
nje in sprostitev, za hujšanje, čaj 
Proti celulitu. čaj za čiščenje krvi 
m boljšo presnovo, čaj za otroke. 

ženski čaj, čaj za doječe matere, 
čaj proti gripi in prehladu in še 
in še bi lahko naštevali. Tudi ob-
kladke iz gline proti revmi, ka-
milične proti vnetju dihal, sene-
ne proti vnetju sečil in prebavil, 
so predstavili. 

Tu so še različne čajne mešani
ce Ivana Maršiča s Škofljice. 
Emonini sadni čaji. zdravilni čaji 
M O C i O T A po recepturah patrov 
iz samoslana Pleterje. zeliščni, 
sadni in pravi čaji D R O G E iz 
Portoroža pod naslovom "1001 
cvet", "čaji dobre misl i" Terezije 
Nikolčič z Vrhnike in seveda bo
gata izbira čajev Podravke, ki je 
svojim čajem na pot pripravila 
tudi drobno brošurico z opisom 
zgodovine pitja čaja in vrsto za
nimivih receptov takega in dru
gačnega pripravljanja čajev. K u 

pite pa si lahko tudi brošurico o 
široki uporabi umetnega sladila 
natreen, ki bo zagotovo prišla 
prav sladkornim bolnikom. Vse 
to in še marsikaj drugega boste le 
dni našli v Domusu. Med dru
gim: svoje najnovejše čajne servi
se je predstavila libojska tovarna 
keramike, cvetlične šopke pa pri
pravlja "Cvetje Ksenja" iz Dom
žal. 

Še danes in jutri zvečer, od 18. 
do 21. ure boste v Domusovi taj
nici lahko brezplačno okušali vse 

mogoče čaje. In to celo ob živi 
glasbi. Jutri čez dan pa boste lah
ko prisostvovali zanimivi demon
straciji priprave cvetličnih aranž
majev iz svilenih cvetov. 

Vredno obiska! Najbolj zani
mivo pri vsem tem pa je, da ima
mo na enem mestu izredno lep 
pregled vseh domačih in indu
strijskih čajev, ki j ih danes /e 
lahko dobimo v bolj ali manj 
specializiranih prodajalnah ze
lišč, če pa so poslovodje dovoli 
pozorni, pa tudi v večjih proda
jalnah z živili. • D . D . 

Navodila za vznemiritev učiteljev 
Odprto pismo predsedniku skupnosti za pravice 
učencev 

Spoš tovan i gospod predsednik! K e r vemo, da je vaše ljud
stvo vse bolj nezadovoljno s svojimi največj imi nasprotniki - uči
telji, vam predlagamo naslednja navodila za vznemiritev: 
1- Gospodu za l ikovn i pouk po klopeh n a r i š e m o lepe risbe. 
2- Gospodu za matematiko prinesemo zajca, da mu bo pojedel 
vse korene. 
*' Spoš tovan i gospe za zgodovino poš l j emo kartico iz NVaterlooja 
2 napisom: Lep pozdrav od Napoleona . 
4. Pri gospe za glasbo venomer ponavljamo visoki C . 

Gospe za kemijo poš l j emo naslednjo formulo: = M o H 2 0 + -
= (pijemo vodo in jemo korenje). 

»• Gospe za ang lešč ino pa poš l j emo kartico z naslednjo vsebino: 
(naj se še ona trudi z a r a b š č i n o , kot se moramo mi z ang lešč ino) . 

To je le nekaj navodil za manjše pretrese. Nekaj povsem 
d r ugega je, če gospe za gospodinjstvo prinesemo žabe in jo prosi-
r n o » da nam pripravi žabje krake. Sicer pa si lahko nadaljnja na-
v ° d i l a izmislite tudi sami. 

Z največjim spoš tovan j em, 

K L U B Ž A Z A T I R A N J E U Č I T E L J E V . 
Alenka Rozman, 8. a r. O Š heroja Bračiča Trž ič 

Kaj ž e l i m o svoj im d o m a č i m 
v t e m letu 
• Vel iko denarja, da bi mi lahko kupi l i nove čevlje in lego koc-

• Za mamo nove čevlje, mamici pa nov pulover. 
• u a bi mamico in očija videl plesati (ko moram zvečer vedno 
sPat in n iko l i ne v id im, kam gresta na ples). 

p a bi našli kepo zlata, 
p a bi doma kup i l i d o j e n č k a , sestrico, 
p a bi imeli kužka . 
D a bi doma kupi l i kombi , ker je avto že čis to pokvarjen. 
P a bi očka dobi l nov plašč . 
Da bi moj bratec pr idno jedel in kmalu zrasel. 
D a bi oči premaknil kavč k radiatorju in bi bolje videli T V . 
p a bi mamica in očka spet šla v s lužbo . 
Da bi se doma imel i radi. 

0 t r o c i s tarejše skupine iz vrtca v Lescah in vzgojiteljica Dragica 
Cerne 

V I D E O T E K A 

P„ A J p J V L A 
Pajerjeva 3, 6420B Šenćur 

Igrarije 
Rada jem špinačo, 
jabolka, krompir, 
ko pa se najem, 
hočem imeti mir. 
Po kosilu zunaj sem, 
zunaj sem pred blokom 
ali v Puštalu pri mami, 
kjer divjamo z Rokom. 
Ko se naveličamo, 
gremo se za šolo, 
Anja naš učitelj je, 
pojemo pa solo. 
Ob pol desetih malica: 
malinovec in smoki, 
kdor poje ne malice, 
hajd, iz šole poki. 
Potem pa družba in narava, 
odpadeta še smeh, zabava. 
Zdaj treba se učiti je, 
ha, ha, ha in he, he, he. 

Katja Z ihe r l , O Š Cvetka 

Go la r ja Skofja L o k a 

P r a z n o v a l i s m o 

n o v o l e to 
N a Silvestrov večer 

smo pr ičakova l i novo leto. 
K nam smo povabi l i mamo. 
K o smo pojedli večer jo , 
smo gledali televizijo. K m a 
lu smo se poslovi l i od 
najmlajšega č l ana d r u ž i n e . 
Jaka, k i je b i l že zaspan, je 
šel spat. Hi t ro je mineval 
čas . U r a je odbi la p o l n o č . 
Prižgali smo kresn ičke , k i 
pa niso hotele goreti. Zaže
leli smo si s r ečno novo leto. 
K m a l u smo odšl i k sose
dom, le mama je ostala do
ma. Pazi la je na Jaka. D o 
pol petih sem se zabavala s 
sosedi, potem pa sem odš la 
spat. Zaže le la sem si , da bi 
vsako novo leto s rečno 
praznovali . 
Mi ša Jazbec, 3. r. O Š L u c i -

jana Seljaka Besnica 

Naredimo sami 

O t r o k o v a t r e t j a l u t k a 
Že pred novim letom smo pričeli objavljati nasvete vzgojiteljice Ja

ne Dagarin iz Škofje Loke, kako našemu otroku sami doma napravimo 
preprosto lutko. Tokrat je na vrsti tretja otrokova lutka. Takole piše 
Jana: 

" K tej igrači spada še košarica, v 
kateri so naravna vlakna, blago 
v različnih barvah (50 x 50 cm), 
trakovi... Otrok lahko lutko po
vija, preoblači. Igrača se spremi
nja v kralja, dojenčka. Pepelko. 
Janka... Okrog igračke se spleta 
vsa srčna topota, jeza, skrb. V 
igri z njo se vadijo in negujejo 
človeške lastnosti, v dobro se 
lahko spremenijo sporna na
gnjenja. Večkrat naj bomo ob 
otrokovi igri navzoči tudi starši. 

Prva lutka naj ne bi neha
la obstajati, naj je ne bi zavrgli, 
ko j i sledijo druga, tretja, četrta. 
Enkrat na leto pa naj bi izgini
la, mogoče v Adventu, pred Bo

žičem, in naj bi se potem pod božičnim drevescem spet pojavila. 
Četrta lutka ima po opisu Anne Schnell rahlo udrte oči in ijsta, 

plastično oblikovan nos. lica in brado, majhen vrat. Roke imajo skle
dasto oblikovane dlani, noge so oblikovane tako, da lahko nanje 
otrok obuje copatke ali čevlje. Ob otroku šivamo, pletemo. vezemo 
oblačila za lutko. Šest- do sedemletni otrok se ob tem od nas uči teh 
del. Njegove roke postajajo vedno bolj spretne, ker želi delati tako 
kot mi , hoče nas posnemati." 
Bralke nam pišejo 

Ponovno: Zeljni list i z v l e č e bolezen 
" l n to je res," nam piše Ljubica V iz Kranja. "Rada bi še doda

la, da zelje visoko cenim. Sem hud sladkorni bolnik. Pri visokih tem
peraturah (prehladih) sem omejena pri jemanju raznih antibiotičnih 
sredstev ali pa mi ti sploh dosti ne pomagajo. Zato si veliko pomagam 
z zeljnimi listi. Tako si pri visoki temperaturi dam po dva lista na 
podplate, zavijem čezenj povoj ali bolj prakt ično, obujem kratke no
gavice. Na prsi dam tudi po dva velika lista. Tako mi čez 2 - 3 ure po
časi začenja temperatura padali. Zaradi visoke temperature in učin
kovitosti se zelje hitro izkorišča in se suši, tako da postaja prozorno. 
Zato ga zamenjam s svežim. 

Tudi na rokah, pri zanohtnicah, sem vedno privezala zeljni list. 
vnetje se je hitro izboljšalo in bolečine so prenehale; proces se je 
ustavil." 

Tako nam piše Ljubica. Drage bralke, če same pripravljate doma
ča zdravila, si pomagate z njimi tako ali drugače, napišite nam, prosi
mo, kaj o svojem načinu zdravljenja. Pomagajmo drug drugemu na ta 
način v teh težkih časih, ko je zdravstvo tako hudo obremenjeno. M a r s i 
kaj bi lahko pozdravile doma. Če se boste pridno odzvale, bomo morda 
iz vseh prispevkov pripravili prilogo. Vse prispevke bomo tudi honorira
l i , skromno sicer, vendar jih bomo. Zato pripišite poln naslov, če imate 
žiro račun, tudi to številko. Tisto o žrebanju za Glasov izlet pa velja 
prav tako kot za bralke, k i nam pošiljajo svoje preskušene kuharske re
cepte: po dve bosta šli z nami. 

Zdaj pa pridno na delo! 

Fi lmska n a g r a d n a u g a n k a 
Po kra jšem premoru je z nami spet K i n o podjetje Kranj 

s filmsko nagradno uganko. N a n a š a se na glavnega igralca v 
glasbenem filmu Vel ike ognjene žoge Dennisa Qua ida . F i l m je 
biografija o Jerry Lee Levvisu, zadnji živi legendi rock 'n ' ro l la . 
Fant se je iz Louis iane preselil v M e m p h i s , da bi bolje izkor i 
stil svoj naravni talent. O b č i n s t v o je prignal do delirija, živel 
pa je nemirno in š k a n d a l o z n o . F i l m je preže t z njegovimi hi t i , 
eden od njih je posodi l tudi naslov filmu. 

Dennisa Qua ida ste jeseni gledali kot glavnega igralca v 
nekem drugem filmu, k i ga je K i n o podjetje Kranj predvajalo 
v okviru mladinskega filmskega g leda l i šče . K a k o seje imeno
val film? 

Odgovore pošl j i te do če t r tka , 24. januarja, na naslov: Č P 
Glas , 64000 Kran j , M o š e Pijadeja, F i lmska nagradna uganka. 
D v a , k i bosta i zž rebana , bosta prejela po dve vstopnici za 
ogled katerekoli filmske predstave v eni od dvoran K i n o pod
jetja Kran j . 

P R O M E T - Nar isa l David K o -
vše, 5. b r. O Š Staneta Žaga r j a 
Kranj 

Stara ž e n i c a s o v r a ž i p e t a r d e 
Takole mi je pr ipovedovala : " B i l o je 

malo pred Božičem. Cesta je bi la ledena. Spomni la sem se, da 
moram v trgovino po malo salame in sira za narezek, p i ško te in 
p i jačo , da bom za Božič lepo pogostila sina z d r u ž i n o . Napot i l a 
sem se v trgovino. Naenkrat pa mi je pod noge priletela petarda 
in s t r a šno poč i la . Padla sem na ledu, da sem si z lomi la rebra. Pa 
to še ni vse! Čez kakšen dober mesec mi je pred vhodna vrata 
priletela še ena petarda. Strahovito je poč i lo . Zgorel mi je pred
pasnik. Sedaj ti je jasno, zakaj sovraž im petarde. Starši , ki otro
kom kupujejo petarde, zares ne znajo skrbeti za otroke. K o sem 
jaz hodi la v šo lo , petard sploh nismo poznal i , " je zaključila pr i
poved. T o mi je potrdila tudi moja babica. • 

Ž e l i m , da tudi zdaj ne bi poznal i petard, saj te povzroča jo 
veliko nesreč . 

T ina M a r n , 4. b r. O Š Petra Kavčiča Skofja L o k a 



Š P O R T I N R E K R E A C I J A 
UREJA: JOŽE KOŠNJEK 

Razpis za pomoč himalajski odpravi 

Cilj bo Kangčendzenga 
Ljubljana, 8. januarja - Komisi ja za odprave v tuja gorstva pri 
P laninski zvezi Slovenije načrtuje od 1. marca do 30. aprila 1991 
odpravo v Nepal . Njen glavni cilj je 8586 metrov visoki vrh 
Kangčendzenge, zato bo odprava nosila sk ra j šano ime K A N C 
'91. 

Ker je ta gora ob Lotseju edini samostojni o semt i sočak , 
na katerega še ni stopila ženska , načr tu je jo organizatorji prvi 
ženski pristop na glavni vrh, k i naj bi b i l obenem tudi prvi slo
venski in jugoslovanski pristop. Poleg tega predvidevajo prvi 
vzpon na 8476 metrov visoki j užn i vrh K a n g č e n d z e n g e , prvi 
pristop na 7468 metrov visoki vzhodni vrh Kumbakarne in pr i
stop na 8442 metrov visoki srednji vrh K a n g č e n d z e n g e . Odpra
vo, med katero naj bi V i k i Groše l j dosegel svoj deveti osemti
sočak , bodo dokument i ra l i s kratkim filmom in diapozi t iv i . 

Z a sodelovanje pri uresnič i tvi te pomembne akcije obja
vlja PZS na teča j za financiranje odprave in posameznih navez, 
dobavo t e h n i č n e opreme in oskrbo s š p o r t n o hrano, mineralni
mi in v i taminskimi napitki ter zdravi l i ter ponudbo transpor
tnih storitev. Ponudbe sprejema na nas lovu: " K A N Č '91, Pla
ninska zveza Slovenije, D v o r ž a k o v a 9, 61000 Ljubljana. • S. 
Saje 

Biatlon 

Zmage tudi na Gorenjsko 
Gorje, januarja - N a Jahorini je bi lo d r ž a v n o prvenstvo v 

biat lonu, na katerem so sodelovali smučar j i iz 14 jugoslovan
skih klubov. M e d člani je b i l na juspešne jš i Sašo Gra j f (Pohor
je Hoče) , med mladinci pa M i h a Lar is i (Partizan Gorje). Sploh 
pa je Gorenjska na prvenstvu osvojila kar nekaj lovorik. Prvi 
dan so b i l i med člani na 20 kilometrov najuspešnejš i Sašo 
Gra j f (Pohorje Hoče) , Janez Ožbo l t (V.P . Kranj) in Boštjan Le-
kan (Jub Do l ) , med juniorj i na 15 kilometrov Andrej Zupan 
(Triglav Kranj) , Aleš Cerkovn ik (Bohinj) in Miros lav Lučić 
(Sarajevo), med s tarejš imi mladinci na 15 kilometrov Mat jaž 
Poklukar in M i h a Laris i (Gorje) ter S imon P r e m o ž e (Jub Do l ) , 
med mlajšimi mladinc i na 10 ki lometrov pa Memi ja M u g d i n 
(Romanija Pale), Damjan Strle (Lož) in Bek im Babic (Saraje
vo). Drugi dan so tekmovale štafete. M e d člani je zmagal Jub 
D o l , med juniorj i pa Partizan Gorje v postavi Poklukar , Ž e m -
va in Lar i s i . Tretji dan pa so člani tekli na 10 kilometrov. Z m a 
gal je Gra j f (Pohorje Hoče) pred G r u j i č e m (Sarajevo) in Jure
tom Velepcem (Jub Dol ) . Juniorj i in starejši mladinci so prav 
tako tekli na 10 kilometrov. M e d junior j i so b i l i najboljši Aleš 
Cerkovnik (Bohinj) , Andrej Zupan (Triglav) in Mi ros l av Lučić 
(Sarajevo), med starejš imi mladinci pa trojna zmaga za Gorje : 
prvi M i h a Lar i s i , drugi T o m a ž Ž e m v a in tretji Mat jaž Poklu
kar. Mlajši mladinc i so tekli na 5 ki lometrov. Zmagal je M e m i 
ja M u g d i n (Romanija Pale) pred Damjanom Strletom ( K o v i -
noplastika Lož) in Bek imom Bab ićem (Sarajevo). • B . G o m i -
lar 

V Tržiču ni športnega mrtvila 

Tekme, predavanja, tečaji 
Med prvim delom počitnic so ponudili šolarjem obi
lo možnosti za šport in razvedrilo. Sedaj načrtujejo 
tečaj za vaditelje smučanja pod vodstvom demon
stratorja Matjaža Šarabona. 
Tržič , 15. januarja - Tečaj bo organiziral Področni zbor vadite
ljev, učiteljev in trenerjev smučanja v drugi polovici februarja in 
v prvi polovici marca na Zelenici . M a t j a ž Š a r a b o n je znani t rž i-
ški demonstrator, na tečaj pa so vabljeni vsi, k i imajo primerno 
smučar sko znanje. Prijave bo do 20. januarja sprejemal Tone 
Pr imožič po telefonu 51-358 in dajal tudi želena pojasnila. 

Pomemben dogodek za Tržič je b i lo predavanje Toma 
Č e s n a v poln i dvorani kina. Obiskova lc i so lahko kupi l i tudi 
njegovo knjigo Sam. 

M e d poč i tn i cami so v Tržiču organiziral i tri tečaje : smu
čarskega , drsalnega in t en i škega . N a s m u č a r s k e m tečaju je bi lo 
67 mladih s m u č a r k in smučar jev . Najbol jše bodo povabi l i k 
redni vadbi v k lubu . Po tečaju je b i lo tekmovanje, na katerem 
so po kakovostnih skupinah zmagali L u k a K o n i c , Gregor Sla
par, Srečo Fijavž, T o n i Meglic, Polona Teran in Žiga Jazbec. 
Si lvo Japelj je vodi l tečaj drsanja na drsa l i šču za Virjem. Pet
dnevnega tečaja se je ude lež i lo nad 70 šolar jev, ki so po tečaju 
opravi l i preizkus znanja in prejeli priznanja. V telovadnici 
Bračičeve osnovne šole v Bistrici pa je Peter J u r k o v i č organizi
ral teniški tečaj . N a njem seje zbralo skoraj 40 mladih ljubite
ljev te igre. • J . K i k e l 

Zmaga Triglava 
Triglav : Postojna 87 : 78 (49 : 34) 

Pred polno dvorano na Planini je d o m a č a ekipa zas luže
no premagala goste iz Postojne. Pri d o m a č i h velja vsa pohvala 
vsem, posebej pa Bošn jaku , Č a r a p i č u in Šuš iču . 

Z a Triglav so ig ra l i : Horvat 6 (1-2), Vukič , Č a r a p i ć 31 
(10-12), Omahen 5(3-3), T a d i č 2, Bošnjak 12 (2-3), Šub ic , K a -
stigar 6, Šušič 17 (6-9), Mit ič 8. V če t r tek , 17. januarja, se bo 
Triglav pomeri l z N o v i m Zagrebom v Zagrebu. 

Izjave: Roman Horvat - »Težka tekma igral sem s p o š k o 
dovano prepono. U p a m , da bo kmalu bol je .« Ranko Č a r a p i ć -
» Z a s l u ž e n a zmaga. Smo najbolje plasirana slovenska ekipa. 
Potujemo v Zagreb, kjer se ne bomo kar tako preda l i .« Pred
rag Milovič - » D o k a z a l i smo, da lahko premagamo tudi tako 
ekipo, kot je Postojna. Vs i so mis l i l i , da ne bomo zbrali niti 6 
zmag. Sedaj j i h imamo že 7. Le z delom lahko nekaj d o s e ž e m o . 

Kadet i odhajajo v petek v K o p e r na d r ž a v n o prvenstvo, 
na katerem nastopajo poleg Triglava še Zadar , Gradine , Zvez-
dara in d o m a č i Koper . 

J . M a r i n č e k 

Košarka 
Zmagi Ločank in Kranjčank - M i n u l o soboto so škofjeloške ko-
ša rkar ice Odeje Marmorja doma gostile ekipo Cometa in po
novno zmagale z rezultatom 80 : 52 (38 : 17). Tako so v prvi 
slovenski koša rka r sk i l igi edina n e p o r a ž e n a ekipa in vodijo z 
22 t o č k a m i . T u d i koša rka r i ce Kranja so to soboto igrale doma 
z ekipo Mavr ice Ilirije. Zmagale so z rezultatom 64 : 54 (36 : 
27). • V . Stanovnik 

Kranjska Gora je gostila najboljše smučarke sveta 

Z Natašo Bokal v svetovnem vrhu | 
Niti najboljši poznavalci smučarskega športa si pred dnevi niso upali napovedati takšnega 
uspeha naših smučark, kot so ga minuli konec tedna doživele v domači Kranjski Gori, na 
28. tekmovanju za Zlato lisico. 

Kranjska G o r a , 11. 12 in 13. januarja - Največ zaslug za dobro raz
položenje v našem taboru je tokrat imela članica škofjeloškega 
smučarskega kluba Alpetour N a t a š a B o k a l , k i je v petkovem vele
slalomu osvojila drugo mesto, v soboto je prvič v svoji smučarsk i 
karieri zmagala v slalomu, še ena zmaga na nedeljski slalomski 
tekmi pa j i je ušla iz rok tako rekoč pred ciljem. Njeno zmagosla
vje sta dopolnil i Veronika Ša reč z dvema tretjima mestoma in Kat -
juša Pušn ik z desetim in enajstim mestom. Vse pohvale pa gredo tu
di marljivim mariborskim organizatorjem, smučarskemu klubu 
Branik in organizacijskemu komiteju z D u š a n o m Senčarjem na če
lu , k i so pohorski pokal uspešno prenesli v Kranjsko Goro, poleg 
tega pa so v nedeljo organiziral i še v Bergnu odpadlo slalomsko 
tekmo. 

Naše smučarke so bile pred le
tošnjo sezono dobro razpoložene, 
čeprav je iz ekipe odšla tista, na 
katero so lani največ stavili, in ki 
je našemu ženskemu smučanju 
prinesla največje uspehe - Mateja 
Svet. Njihov načrt je bil osvajati 
točke v tekmah za svetovni pokal 
in se čimbolj približati najbolj
šim. Na prvih tekmah letošnje 

sezone j im je to le delno uspelo, 
zato pa so vse nadomestile minu
le tri dni v Kranjski Gor i . Kar je 
najpomembneje, pa je dejstvo, 
da so pred začetkom svetovnega 
prvenstva, ki se bo 21. januarja 
začelo v avstrijskem Saalbach -
Hinterglemmu. v dobri formi in 
da so pripravljene boriti se tudi 
za medalje. Posebej Škofjeločan-

Takole so sobotno slalomsko zmago slavile najboljše slalomistke: 
N a t a š a B o k a l , Veronika Š a r e č in M o n i k a Maierhofer . 

N a t a š a B o k a l je v Kranjski G o r i dokazala, da sodi v vrh svetovnega 
smučanja . 

" B o a l i ne bo?" sta se spraševala direktor alpskih reprezentanc To
ne Vogrinec in J o ž e Drobnič . O b koncu tekmovanj sta bi la z varo
vankami oba zadovoljna. 

D a je bila prireditev res š ta je rska , so poskrbeli A l f i Nipič s Šat jer -
c i , š ta jersko vino in voz s sodom laškega piva. 

ka Nataša Bokal , ki je s svojimi 
zadnjimi odličnimi nastopi posla
la prva dama slovenskega in ena 
prvih dam svetovnega smučanja. 
Takole je razmišljala po svojem 
velikem veleslalomskem uspehu 
v Kranjski G o r i : "Na progi sem 
imela zelo dober občutek v obeh 
tekih, naredila nisem večjih na
pak. Takšne uvrstitve seveda ni
sem pričakovala, čeprav sem na 
treningih vedno imela zelo dobre 
rezultate, bila sem sekundo do se
kundo in pol pred ostalimi. Ven
dar pa naprimer v Valzoldani na 
prvem veleslalomu še sedaj ne 
vem, kaj se je zgodilo. Na svetov
nem prvenstvu v veleslalomu ra
čunam na uvrstitev med prvih 
deset. Še bolje mi gre v slalomu, 
kjer pa morda lahko računam ce
lo na medaljo." 

Njene petkove besede so se 
potrdile že v soboto, koje zmaga
la v boju z najboljšimi smučarka
mi sveta, kot so Vreni Schneider, 
Monika Maierhofer, Petra Kron-
berger in druge. Trener naše žen
ske reprezentance Jože Drobnič 
pa je povedal: "Po dveh tekmah 
lahko rečem, da takšnega uspeha 
seveda nismo pričakovali. Nataša 
je v veleslalomu in slalomu poka
zala to. kar zna. V zadnjem času 
je bila ekipa malce premalo sa
mozavestna, ti uspehi pa so to od
pravili. Neusmiljeno se bliža sve
tovno prvenstvo. Imamo sicer 
svoje cilje, vendar pa mislim, da 
smo j ih delali preveč na prejšnjih 
rezultatih. Trenutno pa dekleta 
prihajajo v formo in največja 
umetnost bo to formo obdržati 
do svetovnega prvenstva, ker 
imamo tekmi šele prvega in dru
gega februarja. Težko je napove
dovati rezultate, vse pa govori o 
tem, da lahko računamo na uspe
he. Zanesljivo bodo dekleta vozi
la slalom in veleslalom, ne vem 
pa še, kaj bo s superveleslalo-
mom, ki ga nismo trenirali, Nata
ša pa pravi, da bi ga rada vozila. 
Če pa bomo le dni do svetovnega 
prvenstva uspeli tudi s treningi 
smuka in superveleslaloma, pa 
bomo vozili kombinacijski smuk. 
Vendar to še ni na tančno določe
no." 

Dve tretji mesti v slalomu je, 
kljub lanski poškodbi, v Kranjski 
Gor i privozila tudi Veronika Ša
reč, ki je povedala: "Forma mi si
cer še niha, vendar pa so posame
zne vožnje že zelo dobre. Trudim 
se po najboljših močeh, hkrati pa 
se zavedam, da poškodba rabi čas 
za popolno ozdravitev. Zato tudi 
težko napovem. kaj bo na svetov
nem prvenstvu." 

Tekme najboljših smučark 
sveta pa je spremljal tudi Bojan 
Križaj: "To je prva tekma, ki jo 
letos gledam "v živo", saj do se
daj nisem bil skoraj nič doma. 
Mis l im, da je danes tu v Podko
renu vzdušje takšno, kot si ga 
lahko le želimo. Po nekaj letih je 
spet zima. sneg in pa seveda 
uspeh domačih tekmovalk. To je 
najlepša nagrada gledalcem in 
vsem, ki smo prišli v Kranjsko 
Goro. Dejstvo je namreč, da je 
uspeh prišel ob pravem času, ko 
so nekateri že dvomili v našo 
smučarijo. Upam, da je to tudi 
dobro kazalo za vnaprej, zlasti za 
bližnje svetovno prvenstvo." • 
V. Stanovnik, Slike : J . Cigler 

M o j c i Dežman so ob koncij 
smuča r ske kariere, k i jo je l a n l 

konča la zaradi poškodbe, izro
čili tradicionalno majoliko. 

V veleslalomu je zmagala Vreni Schneider s skupnim časom 
2,22.66, druga je bila Nataša Bokal s skupnim časom 2,12.77, 
tretja pa Petra Kronberger s časom 2,12.89. Tako po dveh vele-
slalomskih tekmah svetovnega pokala vodi Švicarka Vreni 
Schneider s 45 točkami, druga je Avstrijka Petra Kronberger s 
40 točkami, tretja pa je Nataša Bokal z 20 točkami. V sobotnem 
slalomu je zmagala Nataša Bokal s skupnim časom 1,26.23, 
druga je bila Monika Maierhofer s časom 1,26.31, tretja pa Ve
ronika Šareč s časom 1,26.44. V nedeljskem slalomu je bila naj
boljša Petra Kronberger s skupnim časom 1,24.19, druga je bilo 
lngrid Salvenmoser s časom 1,24.24, tretja pa Veronika Sarec i 
časom 1,24.32. Po petih slalomskih tekmah za svetovni pokal vo
di z 68 točkami Petra Kronberger, Veronika Šareč je z 49 točka
mi šesta, Nataša Bokal je z 28 točkami enajsta, Katjuša Pušnik 
pa je z 11 točkami osemnajsta. V skupni razvrstitvi vodi Petru 
Kronberger z 226 točkami, Veronika Sarec je z 49 točkami tri
najsta, Nataša Bokal je z 48 točkami štirinajsta, Katjuša Puč
nik pa je z 13 točkami devetintrideseta. V posebni razvrstitvi ta 
Zlato lisico, kjer sta šteli petkova veleslalomska in sobotna sla-
lomska tekma, je zmagala Vreni Schneider, kije imela za ma
lenkost boljši skupni čas od Nataše Bokal, ki je bila druga, tre
tja pa je bila Monika Maierhofer. 
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Kaj je pokazal kataster odpadnih voda 

Slabo očiščene odplake 
kvarijo vodotoke 
Več kot 87 odstotkov (v Škofji Loki skoraj 91 odstotkov) pregledanih odplak ne 
ustreza veljavnim normativom. 

Skofja Loka , 14. januarja - Kataster odpadnih voda, k i so ga po 
dogovoru med gorenjskimi občinami kot sestavni del obsežne nalo
ge katastra onesnaževalcev okolja (voda, zemlja, zrak, hrup) spoče-
'» v ekološki službi pri Z S M H Gorenjske v Kranju, kaže na pora
zno sliko odplak, k i kvarijo vodotoke in ogrožajo vire pitne vode, 
zlasti podtalnico Sorskega polja. Podatek, da več kot 87 odstotkov 
Pregledanih odplak (v Škofji L o k i pa skoraj 91 odstotkov) ne ustre
za veljavnim normativom, pove vse. 

č inski hiši predlagajo ekološk i 
s lužbi izvajanje neodvisnih 
analiz, k i bi zajele p r ib l i žno 
tretjino največj ih onesnaževa l 
cev voda in bi j i h p lačal i iz ob
č inskega p r o r a č u n a . O b č i n a bo 
financirala tudi sprotno ažur i 
ranje katastra onesnaževa l cev 
(najmanj dvakrat na leto), saj 
bo republ i šk i informacijski si
stem na tem p o d r o č j u po realni 
oceni zaživel šele v treh do pe
tih letih. D o tedaj je bolje, da 
ima Gorenjska ozi roma o b č i n a 
lasten čim kval i te tnejš i kataster 
kot pa n ičesar . 

Če se o s r e d o t o č i m o na škof
jeloško o b č i n o , o neprimerno
sti odplak najbolj zgovorno 
Priča Sora, k i je že od leta 1986 
v četr tem kakovostnem razre
du. Ko t r e č e n o , pa je zlasti 
ogrožena podtalnica Sorskega 
Polja, k i predstavlja dragoceno 
zalogo pitne vode za pr ihod
nost. G l a v n i izvor njenega 
onesnaževanja so škofjeloška 
in kranjska industrija, kmetij
stvo in š tevi lne o p u š č e n e gra
moznice, k i so se spremenile v 
odlagališča odpadkov in se širi
jo po vsem Sorskem polju. Č e -
Prav so industrijske odplake s 
Trate speljane v e č i n o m a na 
cestno čis t i lno napravo, osta
jajo p r o b l e m a t i č n e meteorne 
v pde, številni lovi lc i olj ter pra
viloma slabo zašč i t ena odlaga
lišča surovin in odpadkov na 
tovarniških dvor i šč ih . 

Skofja L o k a ima torej kljub 
najbolje organiziranemu čišče
nju odplak na Gorenjskem (či
stilne naprave na obeh Sorah) 
vodotoke zelo obremenjene s 
komuna ln imi in industri jskimi 
odplakami . Čis t i lne naprave v 
Škofji L o k i , Že lezn ik ih in Ži-
reh n a m r e č zaradi hitre indu
strializacije in na ra ščan ja števi
la prebivalstva ne zagotavljajo 
več dovolj kvalitetnega čišče
nja odpadnih voda. Zlast i pre
obremenjena je škofjeloška či
stilna naprava. Razen tega se 
s labša kvaliteta industrijskih 
voda, k i pritekajo na č is t i lno 
napravo, zlasti s Trate in stare
ga dela mesta. N a to kažejo 
š tevi lne preiskave odpadnih 
voda tovarn L T H , Gorenjska 
predi lnica , E G P , Šešir, Termo, 
G r a d i š , Alpetour , Klavn ice , 
Mlekarne in drugih. 

Kdo bo pogozdoval 
[ a m " 1 1 • januarja - Lansko jesen so gozdna gospodarstva od-

y.\ . ' a n a r o č i l a pogodbenih količin sadik za pogozdovanje, 
lit i° m e n g e š k a drevesnica podjetja Semesadike prodala kva-

e ne sadike na tuje, kjer pa j ih je večina konča la za novoletna 
t i h V e S C a ' ^ a s e t 0 n e P o n o v ' ' ° ' medtem ko naših propadajo
č i ^v 0 z . < ' o v trenutno nihče ne pomlajuje, so se v kranjski občini 

° c ' l i za pogozdovanje z javnimi del i . 
^ Po viharju, ki je 1984. leta uničil precej gorenjskih goz-
let-V' S ° 6 o z d a r j i na novo zasadili o b s e ž n e površ ine . Zadnja 
so P ° 8 ° z d o v a n j e vse bolj zmanjšu je jo , saj so se odloči l i za 
D

 n a r a . V n o gospodarjenje z gozdom. T o pomeni , da bi se tudi 
rnlajevanje gozda odvijalo č imbol j po naravni poti. Lanska 
nadna odpoved pogodbenih količin sadik za pogozdovanje 

> vendarle dokazuje, da zajec tiči še za drugim grmom. Po 
^oratoriju za sečnjo gozdov je v gozdnih gospodarstvih 

anjkalo denarja tudi za te namene, obenem pa dela čaka jo 
7 * , raz reš i t ev nejasnosti glede gospodarjenja z gozdom z novo 
zakonodajo. 
j dejstva je nanizal France Polanec iz G G Kranj udele-
e a

n C e m . s e s t a n k a , k i ga je skl ical Tadej M a r k i č , član kranjske-
s k j ^ V r S n e g a s v e t a - z a d o l ž e n za varstvo okol ja . Ko t je povedal 
p l c a t e U , so se v kranjski občini odloči l i organizirati za brez-
i » 0

S j razna javna dela, od katerih bo najprej na vrsti po-
zdovanje. Predstavniki kmetov, mladine in drevesničar jev 

^ . * strinjali, da bi bi la taka akcija zelo koristna. Zato pr iča-
! e J0 še pred koncem meseca podatke gozdarjev, kje bi bi lo 

v a / j 0 0 r > 0 8 ° z d o v a n j e , po ko l iko in k a k š n e sadike bi potrebo-

t h Ža sklep samo še to! Z a vzgojo sadike drevesca so po-
u . , n a štiri leta vztrajnega strokovnega dela. Tega ne bi smele 

•citi čez noč n i k a k r š n e spremembe pri gospodarjenju z goz-
li 8 ' e de, kdo bo pogozdoval , p o m o č i gozdu ne bi sme-

odreči v času , ko že 65 odstotkov dreves kaže znake propa
d a . • Stojan Saje 

Kataster odpadnih voda, k i 
so ga izdelal i v gorenjski ekolo
ški s lužbi in je upo rabne j š i , do
s topnejš i ter ažurnejš i od kata
stra Zveze vodnih skupnosti 
Slovenije, je dobra osnova za 
izdelavo obč insk ih sanacijskih 
programov. V Škofji L o k i bodo 
pri sanaciji virov o n e s n a ž e v a 
nja dali prednost industriji in 
obrti . Zlast i obrt je zdaj prema
lo kontrol irana. 

Z a izbol jšanje verodostojno
sti sedanjega katastra onesna
ževalcev voda v škofjeloški ob-

Sicer pa nameravajo v Škofji 
L o k i izboljšati kakovost vodo
tokov s povečanj i vseh treh ko
munalnih čist i lnih naprav ter z 
zaostritvijo odgovornosti ones
naževa lcev za uresnič i tev sana
cijskih programov. Glede na 
to, da odpadne vode iz podjetij 
večkra t odtekajo v neznano in 
da vsa vzorčeva lna mesta niso 
dostopna, bo zelo pomembna 

naloga tudi ureditev omrež ja 
odvajanja odplak ter vzorčeval -
nih mest. • H . Je lovčan 

Opozorilo zimskim obiskovalcem gora 

Letos je precej snega 
Kranj, 13. januarja - Po treh mi l ih zimah, ko so bile snežne padavi
ne tudi v višjih legah skope, je vsaj v gorah spet zavladala prava z i 
ma. Ker so b i l i obiskovalci gora nekaj let zapored vajeni drugačnih 

mer, ne bo odveč nekaj osnovnih opozoril planincem in smučar 
jem pred nevarnostmi. 

Obiskovalcem gora poz imi najpogosteje grozi , da si ob pad-
v 1 vlomijo nogo, da zmrznejo, ali pa da j i h zajame plaz. Zlasti 
slednja nevarnost je to z imo spet zelo p re teča . Izkušeni gorniki 
opa/ajo, da je snega precej, še posebej v grapah, kitmor ga je od
pihnilo s p o b o č i j nad gozdno mejo. Drugo nevarnost pomeni 
dolgotrajno obdobje j u ž n e g a vremena, ki je z m e h č a l o s n e ž n o 
odejo. Dok le r sneg ne bo zmrzn i l , je vel ika možnos t plazov. Le-
l a se bo še poveča la zaradi novih snežn ih padavin. Pri novo za
padlem snegu se n a m r e č proži največ plazov v prvih treh dneh 
P ° prenehanju sneženja . 

Pred plazom je planinec najvarnejš i na gorskih hrbtih in gre
l n i h . Kada r mora prek za sneženega p o b o č j a , naj ga preči čim 

V |sje pod steno, ne glede na smer letne poti . Č e ni nevarnosti za 
Padec, je najbolje hodit i brez varovanja z vrvjo in prečiti poboč je 
Posamič. Vsi pohodn ik i naj stopajo v iste stopinje, da ne bi pre
rezali snežne plasti. Uporabljajo naj tudi lavinsko vrvico, ki olaj-
S a iskanje ob nesreči v plazu. • S. Saje 

[NA SONČNI STRANI ALP 

Vedno pripravljeni pomagati - N a fotografiji Francija Ekarja je 
skupina kranjskih gorskih reševalcev med rednim preventivnim in 
operativnim dežurstvom na smučišču na Krvavcu. To nalogo opra
vljajo na Krvavcu kranjski gorski reševalci, skupaj j ih je blizu 80, v 
dežurstva na krvavških smučiščih pa j ih je vključenih okrog 60, že 
od leta 1960 dalje. V normalni z imi , t a k š n a je letošnja, morajo po
sredovati blizu 300-krat. Gre za hujše a l i blažje poškodbe na smu
čišču, pa tudi izven njega, kamor tvegajo nedisciplinirani in preveč 
vase zaverovani smučarj i . V teh primerih so poškodbe najhujše, pa 
tudi reševanje je težko. Pred vsako zimo imajo reševalci obvezno 
preverjanje znanja, tako teoret ičnega kot p rak t ičnega . Že to, da je 
reševalec na smučišču, deluje preventivno, delo reševalca pa je l a 
žje, če je smučišče urejeno. Krvavec pa je v tem oziru lahko zgled za 
druge. • J . K . 

GORENJSKA NOČNA KRONIKA 
Vandalski Olimpijini navijači 

Med petkovo hokejsko tek
mo na Jesenicah je skupina 
Olimpijinih navijačev, imenova
na skinhead. v sanitarijah hale 
Pod Mažeklo razbila večji kera
mični umivalnik, s jlumastrom 
popisala stene in se po odhodu iz 
dvorane nedostojno obnašala do 
ljudi. Policisti o skupini še zbira

jo obvestila. 

Srditi oče 

Patrulja PM iz Kranja je v 
nedeljo ob 5.35 ustavila in kon
trolirala voznika osebnega avto
mobila J. S. Ker je kazal očitne 
znake alkoholiziranosti, sta ga 
policista povabila na alkotest v 
službeno vozilo na avtobusni po
staji v Sp. Besnici. Tedaj je mi
mo pripeljal oče J. S. in policista, 
ki je sedel v avtu, grdo zmerjal. 
Možak se je nato upiral tudi le
gitimiranju. Zagovarjal se bo 
pred sodnikom za prekrške. 

Mrtev v stanovanju 
Stanovalci bloka na Can

karjevi 13 v Tržiču so obvestili 
PM Tržič, da že dlje pogrešajo 

soseda M. K. Policisti so vdrli v 
stanovanje in ga našli mrtvega. 
Po ugotovitvah zdravnika naj bi 
bil mrtev že štirinajst dni. Tuja 
kriva je izključena, po vsej ver
jetnosti je umrl zaradi zastrupi
tve z alkoholom. 

Sestradan vlomilec 
Radovljiški policisti pozve-

dujejo za neznancem, ki je v ne
deljo med 5. in 16. uro vlomil v 
kiosk za hitro pripravljanje hra
ne na Gorenjski cesti v Radovlji
ci. Iz kioska je odnesel deset 
štručk. šest hrenovk in liter kok-
te. 

Ceste pozimi 
• Prometna statistika pravi, da so v povprečju pogostejše ne

zgode od pomladi do jeseni kot pozimi. Nekoliko presenetljivo, če 
vemo, da so vozne razmere na cestah čez leto neprimerno boljše 
kot v mrzlih mesecih, ko voznike presenečata sneg in poledica. 
Razlaga je preprosta; pozimi so ljudje previdnejši, v slabem vre
menu marsikdo raje pusti avto v garaži in se gre drenjat po avto
busih. 

Zadnja leta je zima voznikom dokaj naklonjena. Snega je 
malo, če že pade, se v dnevu, dveh povsem zgubi s cest. vsaj z 
glavnih, bolj prometnih. Velika nadloga, ki nas pesti to zimo, pa 
je poledica. Temperature zraka se izredno hitro in pogosto spre
minjajo; čez dan "topla" mokrota, ponoči ohladitev, zjutraj ste
klene ceste oziroma posamezni odseki, kar je po svoje še slabše. 
Na vidno poledeneli cesti se namreč vozniki zavedajo nevarnosti 
in se ji z vožnjo lažje prilagodijo, medtem ko so na pasti na posa
meznih odsekih, mostovih običajno nepripravljeni. V poročilu o 
prometni nezgodi seveda piše: vožnje ni prilagodil razmeram na 
cesti... 

Zajeten kup razbite pločevine priča o zahrbtnosti letošnje mi
le zime, o krivdi "človeškega faktorja", voznika, se ve. Cesta niko
li ni kriva, lahko je le vzrok, ki pa tako ali tako nič ne velja. Fak
torja ceste zavarovalnica ne priznava. Niti ne vem za primer, da 
bi kdo tožil upravljalca ceste, češ da ni poskrbel za varnost udele
žencev v prometu. Njegova odgovornost je zgolj moralna, morala 
pa je pri nas zadnje čase tako in tako na psu. 

Marsikatere nezgode v letošnji zimi gotovo ne bi bilo, če bi 
dežurne cestarske službe bolje opravile delo, če bi v pravem času 
posipale poledenele ceste. Ne le glavne, tudi lokalne, bolj odma
knjene, ki so na repu njihovega prednostnega reda (kar je sicer 
razumljivo). Res je včasih težko ugotoviti, kje je poledica in kje 
ne, res je težko v nekaj urah posoliti povsod, kjer se sveti, res je 
mešanica soli in peska draga, res je tudi, da na posipu, če ga je 
preveč oziroma če je na cesti, ki ni ledena, drsi približno enako 
kot na ledeni. Vozniki se ne ozirajo na takšne in drugačne izgovo
re. Pričakujejo in zahtevajo strokovno delo cestarskih služb, če ga 
že plačujejo. • H . Je lovčan 

Pojasnilo 
V č lanku Lan i 38 mrtvih, objavljenem prejšnji torek, 

smo med drugim zapisal i , da so sodniki za p r ek r ške zavrgli 
vel iko zadev, v katerih bi sicer postopek stal znatno več, 
kot bi iztržili od kazni . Po mnenju gorenjskih sodnikov za 
p rek r ške , k i se oč i tno čut i jo prizadete, smo dolžn i pojasni
ti , da je opustitev zadev ozi roma ustavitev nekaterih po
stopkov o p rekr šk ih narekoval poseben republ i šk i zakon, 
objavljen 16. apri la lani . • H . J . 

NESREČE 
Prva letošnja smrtna žrtev 

V soboto, 12. januarja, ob 22.50 je v prometni nesreči v 
Z m i n c u umrl pešec Vincenc Rupar , roj. 1940, iz Bodovel j . Ru-
par je hodi l po sredi ceste od gostilne Pri Kajbi tu proti Bodo-
vljam. Nasprot i je pripeljal voznik Bojan Č a d e ž . 1960, iz Gore 
nje Dobrave, in ga zadel. Tedaj je iz smeri Bodovelj pripeljal 
še Zoran Pe t rovič , 1963, iz Kranja , k i je pešca na cesti prepo
zno opazi l in ga povoz i l . 

Otrok pod avto 
D a n prej je bi la v Z m i n c u še ena prometna nezgoda. Z lo

kalne ceste je ob 16. uri s kolesom B M X neprevidno zapeljal v 
križišče z regionalno cesto Skofja L o k a - Gorenja vas 8-letni 
kolesar Jaka Belič iz Zminca . Trčil je v avto Franca Dolenca , 
roj. 1942, iz Škofje Loke , k i j e tretji v koloni vozi l proti Gorenj i 
vasi. Deček je b i l v nesreči huje ranjen, odpeljali so ga v U K C . 

Nepravilno na cesto 
V petek, 1 I. januarja, ob 18.35 je E d i n Softič, roj. 1957, iz 

Modr ice , potem k o j e na bencinskem servisu v Bistr ici pri Trži
ču natoči l gorivo, zavil levo prek desnega voznega pasu na 
nasprotni pas in odpeljal proti Podtaboru. Tedaj je pravi lno 
po svoji strani pripeljal Stanislav Pjevčevič, 1943, iz Podljube-
lja. V trčenju vozi l je bil huje ranjen E d i n Softič. • H . J . 

HALO, 93 
Kranjski pok l icn i gasilci so v četr tek-gasi l i kletni po-

žarček na Kidr ičevi cesti. Prejšnji teden je zagorelo tudi v 
štirih smetnjakih v Kranju . Tovrstnih poža rov je b i lo v le
tošnji z imi že kar precej, zato ni o d v e č opozor i lo , naj ljudje 
ne odlagajo v smetnjake pepela, v katerem je še žerjavica. 
Gas i l c i so v ponedeljek in nedeljo odpira l i stanovanjska 
vrata v Valjavčevi in N a K l a n c u , v ponedeljek so izčrpaval i 
vodo iz j a š k a za dvigalo na Škofjeloški cesti, v petek posta
vljal i na "noge" prevrnjen kombi v L a h o v č a h in reševal i v 
prometni nezgodi v Z m i n c u . • H . J . 

H O T E L S K O T U R I S T I Č N O P O D J E T J E 
H O T E L L O V E C B L E D , p. o. 
Bled, Ljubljanska 6 

Delavski svet podjetja razpisuje po sklepu z dne 10. I. 1991 
delovno mesto 

D I R E K T O R J A 
za štiri letni mandat 

Z a direktorja je lahko imenovana oseba, ki izpolnjuje na
slednje pogoje: 
- da ima višjo al i visoko izobrazbo, 
- da ima najmanj 5 let delovnih izkušenj pri opravljanju vod

stvenih del v gostinstvu in tur izmu, 
- da ima sposobnosti organiziranja in vodenja, 
- da obvlada dva tuja jez ika , 
- da p red lož i program dela za mandatno obdobje. 
Prijave z dokazi l i o izpolnjevanju pogojev naj kandidati poš
ljejo v 10 dneh po objavi razpisa na naslov: Hotel Lovec 
Bled , p. o.. B led , Ljubljanska 6, z oznako »za razpisno komi
s i jo«. Kandidate bomo o odloči tv i obvestili v 8 dneh po 
sprejetju sklepa o imenovanju. 



Knjigarna 
in papirnica 

D Z S v R a d o v l j i c i 

vabi vse svoje stranke, da jo obiščejo v začasni prodajalni v po
slopju radovljiškega TAPETNIŠTVA na Gorenjski ul. 41. 
Vse naročnike Enciklopedije Slovenije čaka IV. zvezek. 
Na zalogi so slovarji, otroška in strokovna literatura. Za vse druge 
knjige, ki bi jih želeli, pa bo knjigarna sprejela naročila. 
V prodaji so prav tako tiskovine, pisarniški material, vsa papirna 
galanterija, šolske potrebščine in foto material. 
Se vedno sprejemamo filme v razvijanje. 
Trgovina je odprta vsak dan od 7. do 19. ure, v soboto od 7. ure 
do 12. ure. 
Pričakujemo vaš obisk! 

o l i k s Ž I R I 

Strojarska ulica 12, Ž i r i 

Poliks podjetje lahke obutve Žiri objavlja prosto delovno 
mesto 

K O M E R C I A L I S T A 

Pogoji : 
- srednja izobrazba komercialne smeri 
- 3 leta de lovnih izkušenj na p o d r o č j u prodaje 
- izpit B kategorije 
Delovno razmerje bomo skleni l i za n e d o l o č e n čas s po ln im 
delovnim č a s o m in 3-mesečn im poskusnim delom. 
Kandida t i za objavljeno delovno mesto naj pošl je jo svoje 
prijave z dokaz i l i o izpolnjevanju pogojev objave in s podat
ki o zadnji zaposlitvi v 8 dneh od dneva objave na naslov: 
Poliks podjetje lahke obutve, Strojarska ulica 12, Žir i . 
Kandidate bomo obvestili o izbi r i v 15 dneh po izteku roka 
za prijavo. 
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SVETOVANJE 

F I N A N Č N E 

AGENCIJSKE 

IN D R U G E 

S T O R I T V E 

Global Kranj, d.o.o. 
64000 Kranj, C. JLA 4 

tel.: (064) 21-320 
fax.: (064) 28167 

Na podlagi 185. člena zakona o davkih občanov (Uradni list SRS, št. 36/88, 8/89) izdaja uprava za 

družbene prihodke občine Jesenice, Kranj, Radovljica, Skofja Loka, Tržič 

POZIV 
K VLOŽITVI NAPOVEDI ZA ODMERO DAVKOV OBČANOV 
za leto 1990 za zavezance, ki se jim odmerjajo davki po preteku leta. 
Napoved je treba vložiti do vkl jučno 31. januarja 1991. 

Napoved za odmero davkov morajo vložit i : 

za leto 1990 
1. Zavezanci davka od dohodka iz kmetijske dejav

nosti, ki se jim davek odmerja po dejanskem 
dohodku, o dohodkih doseženih v letu 1990; 

2. Zavezanci davka od dohodka iz gospodarskih 
dejavnosti, ki se jim davek odmerja po dejan
skem dohodku, o dohodkih doseženih v letu 
1990; 

3. Zavezanci davka od dohodka iz poklicnih dejav
nosti, ki se jim davek odmerja po dejanskem 
dohodku, o dohodkih doseženih v letu 1990; 

4. Zavezanci davka od dohodka iz avtorskih pravic, 
ki se jim davek odmerja po dejanskem dohod
ku, o dohodkih doseženih v letu 1990; 

5. Zavezanci davka od dohodka iz premoženja in 
premoženjskih pravic, o dohodkih doseženih v 
letu 1990; 

6. Zavezanci davka od skupnega dohodka obča
nov o dohodkih, prejetih v letu 1990. Napoved 
morajo vložiti občani, katerih skupni čisti doho
dek v letu 1990 presega 180.684,00 dinarjev. 

Napoved vložijo: 
— zavezanci iz 1. točke pri upravi za družbene pri

hodke občine, v kateri imajo stalno prebivališ
če, če zavezanec opravlja kmetijsko proizvod
njo na območju občine, v kateri nima stalnega 
prebivališča, pri upravi za družbene prihodke 
občine, v kateri opravlja kmetijsko proizvodnjo, 

— zavezanci iz 2. točke, ki imajo poslovni prostor, 
pri.upravi za družbene prihodke občine, na ka

tere območju je poslovni prostor; ostali zave
zanci, ki nimaio poslovnega prostora, pa pri 
upravi za družbene prihodke občine, v kateri 
imajo stalno prebivališče, č e zavezanec nima 
stalnega prebivališča na območju občine, na 
katerem ga imajo njegovi družinski člani, pa pri 
upravi za družbene prihodke občine, na katere 
območju imajo stalno prebivališče njegovi dru
žinski člani; 

— zavezanci iz 3. in 4. točke pri upravi za družbene 
prihodke občine, v kateri imajo stalno prebiva
lišče, č e zavezanec nima stalnega prebivališča 
na območju občine, na katerem ga imajo njego
vi družinski člani, pa pri upravi za družbene pri
hodke občine, na katere območju imajo stalno 
prebivališče njegovi družinski člani: 

— zavezanci iz 5. točke, za dohodke d o s e ž e n e z 
oddajanjem v najem ali podnajem nepremičnin, 
pri upravi za družbene prihodke občine, na ka
tere območju nepremičnina leži; za dohodke 
d o s e ž e n e z oddajanjem v najem premičnega 
premoženja, s prodajo premičnega premoženja 
in za dohodke iz drugega premoženja ter pre
moženjskih pravic, pa pri upravi za družbene 
prihodke občine, v kateri imajo stalno prebiva
lišče: 

— zavezanci iz 6. točke pri upravi za družbene pri
hodke občine, na katere območju so imeli v letu 
1990 najdlje stalno prebivališče. 

Kranj, 31. 12. 1990 
Občina Jesenice, Kranj, Radovljica 

Skofja Loka, Tržič 
Uprava za družbene prihodke 

RIBIŠKA DRUŽINA RADOVLJICA 
Lancovo 7 A 
64240 Radovljica 

vabi k sodelovanju 
H O N O R A R N E G A R I B I Š K E G A Č U V A J A 
za revir Save od Cajhnovega jezu do Podnarta. 
Pisne prijave pošlj i te po pošt i na gornji naslov do 30. 
1991. 

REPUBLIKA SLOVENIJA 
OBČINA JESENICE 
Sekretariat za gospodarstvo 
in negospodarstvo 

objavlja 
ZBIRANJE PONUDB ZA ODDAJO ALI PRODAJO POSLOV
NIH PROSTOROV NA OBMOČJU OBČINE JESENICE 
S 1. 2. 1991 bo v okviru Sekretariata za gospodarstvo in ne
gospodarstvo S k u p š č i n e o b č i n e Jesenice, z namenom po
s p e š i t v e razvoja drobnega gospodarstva in podje tniš tva v 
občini , pričel delovati pod je tn i ško informacijski center. Ena 
izmed osnovnih dejavnosti centra bo tudi organizacija borze 
ponudbe in povpraševan ja po poslovnih prostorih na o b m o č 
ju o b č i n e Jesenice. 
Občan i in podjetja, ki se želijo vključiti v borzo, naj svoje po-
nube pošljejo na naslov: S k u p š č i n a obč ine Jesenice - Sekre
tariat za gospodarstvo in negospodarstvo, Titova 78, s pripi
som pod je tn i ško informacijski center 
ali naj se zglasijo osebno v sobi št . 11 v ponedeljek, sredo in 
petek od 8. do 15. ure. 
Ponudba naj vsebuje naslednje: 
- ime, priimek in naslov ponudnika 
- lokacija (naslov) poslovnega prostora 
- velikost prostora 
- uporabnost prostora (potrebna adaptacija, opremljenost z 
energetskimi in drugimi mediji, za katere dejavnosti je prime
ren...) 
- način oddaje (prodaja, najem...) 
Dodatne informacije dobite po telefonu št. 81-040 int. 39 vsak 
dan, razen sobote in nedelje, od 8. do 15. ure. 

KEMIČNA TOVARNA PODNART 

objavlja na podlagi sklepa D S 
JAVNO LICITACIJO 
za odprodajo osnovnega sredstva 
enega viličarja nosilnosti 1500 kg - tip VD 1502, leto izdela
ve 1971, izklicna cena 43.470,00 din 
Licitacija bo v če t r t ek , 24. 1. 1991, ob 11. uri v Kemični tovarni 
Podnart. 
Ogled viličarja bo m o g o č pol ure pred p r i če tkom licitacije. Na 
licitaciji lahko sodelujejo vse fizične in pravne osebe, ki pred 
licitacijo plačajo varšč ino , in sicer 10 % od izklicne cene. Pro
metni davek na izlicitirano ceno plača kupec. 
Kupljeno osnovno sredstvo mora kupec plačati in prevzeti ta
koj. 
Prodajali bom po nače lu "videno - kupljeno": 
Kasnejš ih reklamacij ne bomo upošteval i . 

S E D A J J E P R A V I Č A S 

Z A N A K U P M O T O R N I H Ž A G 

* * H i ' " J 

****** 

Obišči te MERKURJEVO prodajalno v blagov
nici GLOBUS v Kranju, kjer so za Vas izbrali 
motorne žage TOMOS-Husqvarna. 
tip 61 FF 7.809,00 din 
tip 266 SE 8.661,00 din 

In če potrebujete verigo 
za motorno žago, je 
naslov enak: 

MERKURJEVA prodajalna 

v blagovnici GLOBUS 

Tel.: 064/28-689 
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M A L I O G L A S I LOKALI VOZILA 

® 27-960 
Cesta JLA 16 

Vse naše naročnike 
oziroma oglaševalce 
obveščamo, da male 
oglase sprejemamo non • 
stop 24 ur dnevno preko 
avtomatskega odzivnika, 
na tel. št.: 27-960. 
Uradne ure za sprejem 
malih oglasov v Upravi ČP 
Glas, C. JLA 16, Kranj: 
vsak delavnik od 7. do 
13.30, ob sredah pa do 
16.30. 
Se priporočamo! 

APARATI STROJI 
Prodam 1-osno kiper PRIKOLICO, 
* dvojnimi kolesi. Kalan, Zalog 10, 
Golnik 362 

Prodam traktorski VITEL Riko 3 to-
" e _ g 66-096 396 
Prodam VIDEOREKORDER Funai. 
g_37-677 431 
Ugodno je naprodaj kombiniran 
ŠTEDILNIK (2 plin, 2 elektrika) in 
barvni TV, starejšega tipa; oboje 
felo ugodno, g 51-973 442 

GRADBENI 
MATERIAL 
Prodam borove PLOHE, deb. 5 cm. 
foženik 37, Cerklje 382 
Prpdam 3 kub. m. smrekovih PLO
HOV. ® 75-320 

E x p I c o G & A 
tel. 24-971 

POSREDOVANJE pri 
nakupu, prodaji, najemu in 
oddaji nepremičnin in vozil! 
Vpis v evidenco je 
b r e z p l a č e n ! 

P R O D A M O : hišo s poslopjem 
ter 2.200 m2 zemlje nad 
Begunjami in parcelo z gozdom 
6.000 m2 pri jezeru Završnica 
I Š Č E M O : zazidljivo parcelo na 
relaciji Radovljica - Kranjska 
Gora v velikosti vsaj 3.000 m2 in 
več manjših stanovanj. 
Uradne ure: od 10. -12. in 
od 17. -19. ure. 

IZOBRAŽEVANJE 
INSTRUIRAM matematiko za os
novne šole in I. letnik srednjih šol. 
^ J 4 j 6 0 , po 18. uri 385 

^UČTJJEM klavirsko harmoniko. 
» 23-329, torek in petek, od 16. 
d ^ J I 8 _ u r < 3 ^ 387 

^ ^ I N Š T R U K T O R J A matemati-kn — u ; u | n u M u n j « maiemau-
« * o f 5 i n 6 razred osnovne šole. 
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Intenzivni TEČAJI nemščine, razli -
ra, s t . °P . e n J- ^ d i za otroke od 1. 
3 , L d a l i e - Informacije na ® 
rin i o ' o d 1 1 d o 1 4 u r e in od 16. u o >8. ure 427 

K U P I M 
ODKUPUJEM bele črne in srebr
ne ustrojene ZAJČJE KOŽE. ® 
74-816 142 

Kupim rotacijsko KOSILNICO in 
Prodam polovico BIKA. Janez Po
gačnik, Prezrenje 14, Podnart 176 
Kupim zazidljivo parcelo na relaciji 
Skofja Loka - Žiri. ® 0 6 5 / 7 9 - 0 6 9 , 
Po 15 uri 404 
° ' ine SLIKE starih (starejših) slo
venskih mojstrov in neobaročne 
STOLE, kupim. ® 061/223-957 420 
Kupim BIKCA, starega od 2 do 3 
mesece. 1B> 50-094, popoldan 436 
Kupim KNJIGE za 2. 'ali 3. letnik 
Srednje gradbene šole. ® 73-456 

444 

Prodam novo BRUNARICO, peri-
merna za trgovinico ali vikend. Na
slov v oglasnem oddelku. 365 

V Gorenji vasi oddam v najem 
PRODAJNI PROSTOR ZA TEKSTI
LA BLAGA - J E A N S A ; z odkupom 
blaga in inventarja. Ugodno! ® 
620-616 372 

MOTORJI 
KOLESA 
Prodam BT 50. Informacije na ® 
70-443 3JM 
Prodam APN 6, letnik 1985. ® 
28-211, popoldan 379 

Prodam MOTORNO KOLO MZ 
ETZ 250, letnik 1987, dodatno 
opremljen in avtomobilsko PRIKO
LICO. • » 620-976 412 

OBVESTILA 
J 8t J TV - VIDEO - HI-FI SERVIS 
Smledniška 80, Kranj. POPRA
V L J A M O vse vrste TV, video in au
dio aparatov. ® 39-886 69 
Prodajalke jeansa pozor! Ugodna 
PRODAJA jeansa na veliko. ® 
620-616 370 
Prosim KOTNIK A N D R E J A iz bliži
ne Kranja, naj se mi javi. Prijatelje 
prosim, da ga opozorijo na ta 
oglas. Naslov v oglasnem oddelku. 

Posredujem N A J E M 5 do 6 po
steljnega A P A R T M A J A v hiši na 
Gerlitznu nad Osojskim jezerom -
Avstrija, v času od 26. 1. do 2. 2. 
1991. Hiša stoji na samem smučiš
ču. Cena izredno ugodna! Infor
macije na ® 42-054, sobota do
poldan, ostali dnevi po 18. uri 451 

OSTALO 
Prodam ženski JAKNI - usnjena in 
krznena. ® 38-334, po 18. uri 361 

4 3 3 Prodam suha DRVA. ® 631 -614 

PRIDELKI 
Prodam krmilno PESO. Sp. Otok 9, 
Radovljica 441 

POSESTI 
Prodam nekaj GOZDA ter NJIVO, 
v bližini Kranja. Šifra: GOZD 421 
Zazidljivo PARCELO v Tržiču, v iz
meri 3.327 kvad. m., prodam ® 
51-974, zvečer 435 

RAZNO PRODAM 
Prodam G U M E (Sava 135 x 12) za 
Fiat 126. 30 % ceneje kot v trgovini, 
•jg 27-788 

Prodam 150 I AKVARIJ s tropskimi 
ribicami in priborom, ® 11 -625 

Novo tovorno AVTOPRIKOLICO 
ter otroško športno KOLO, ugod
no prodam. Korenjak, Predoslje 
100/a, Kranj, ® 36-333 389 
Prodam čudovito novo J A K N O -
polarno lisico, št.42. ® 48-128 398 
Prodam novo plinsko PEČ in ponv 
expres Puch. Rateče 35 414 

STAN, OPREMA 
Prodam belo malo rabljeno OMA
RO za v SPALNICO, svetlo sivo 
dobro ohranjeno SEDEŽNO GAR
NITURO in rdeč TEPIH, dimenzij 2 
x 2,5. ® 24-805 425 

Prodam SPALNICO, DNEVNO SO-
BO, KUHINJO in PREDOSOBO, 
vse rabljeno. ® 42-135 424 

STANOVANJA 
Mlad par najame STANOVANJE, 
lehko neopremljeno na relaciji Ra
dovljica - Lesce - Bled. ® 77 790, 
Blanka 369 
Višja medicinska sestra, s 3-letno 
hčerko, išče 1-sobno STANOVA
NJE, na relaciji Kranj - Golnik. In
formacije na ® 27-928, po 16. uri 
Fant išče SOB O, v Kranju ali ožji 
okolici. ® 39 956, popoldan 390 
Zamenjam dvoinpolsobno STA
NOVANJE, 52 kvad.m., za dvosob
no stanovanje na Planini. 
® 33-874 416 
Na Bledu ali okolici kupimo STA
NOVANJE, velikosti od 30 do 40 
kvad. m. g 061/343-752 425 

Mlada družina išče manjše STA
NOVANJE, staro hišo ali dal hiše, 
v najem za nekaj let, v širši okolici 
Kranja. Ponudbe na ® 25-033 432 

VER0UK V ŠOLE?! KRT & ZAMORC 
AH naj gre verouk v šole?! Odgovor poiščite v pluralizmu stališč različnih 
STROKOVNJAKOV. POLITIKOV in CERKVA na Slovenskem 
Naročilnica. Cena do 19 1 1991 je 120 din. Naročilnico ali dopisnico pošljite na 
naslov: Zamore do.o . Kidričeva 1, 64220, Skofja Loka. 
I m « in priimek: 
Naslov: : 
K n i i go bom plačal po povzetju. PODPIS: 

Prodam LADO Riva, letnik 1987. 
Informacije na ® 25-767, popol
dan 360 
Prodam Z 101, letnik 1977. 
® 83-962 417 
Z 101, neregistrirana, v voznem 
stanju, z obnovljenim motorjem in 
italijanski MOTOR za Z 101, pro
dam najboljšemu ponudniku. Fer-
lic, Snakovška c. 5, Križe, ® 
57-493, popoldan 418 
Ugodno prodam R 4, Jetnik 1974, 
dobro vzdrževan, registriran do 
decembra 1991. Informacije na ® 
801-016, od 16. do 21. ure 419 

Prodam R 4 GTL, star 5 let. Zoran 
Drobnjak, Zelenica 8, Tržič 422 
Prodam 1 leto star J U G O 55 Skala. 
Skokova 10, K r a n j , ® 11-173 428 

Prodam J U G O 1.1 GX, letnik 1988, 
garažiran, zaščiten, prevoženih 
22.000 km. Janez Porenta, Crngrob 
10, Žabnica 429 

Prodam Z 101 Skala, letnik 1989, 
registrirana do konca januarja 
1992. Informacije na ® 11-382, 
vsak dan od 14. ure dalje 438 

Prodam J U G O 55, letnik 1989. ® 
68-413 440 
Prodam nov, neregistriran, J U G O 
45 stara cena. ® 45-352 443 

DIANO 6, letnik 1978, registrirana 
do konca maja 1991, prodam. Ro
bert Kozamernik, Deteljica 2, Tr
žič, g 51-457 449 

O R T N E R 
BELJKAK / VILLACH 

• < ® TOVOTA 
• ^ S U B A R U 

Z E H E N T H 0 F S T R . 2 6 
TH 9943-4242-41310 
P I C C O S T R A S S E 4 2 
TEL 9943-4242-28494 

Prodam Z 750, starejši letnik. 
Spodnje Gorje 208 - stanovanje 3 
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Zelo dobro ohranjeno, registrirano 
Z 750, prodam za 1500 DEM. Ličar, 
Posavec 48 399 
Prodam Z 750, letnik 1978, dobro 
ohranjen, registriran do novembra 
1991. Jerala, Krnica 66/a, Zgornje 
Gornje 400 

Prodam GOLF diesel, star 2 leti. 
® 3 9 - 6 4 4 406 
GOLF bencin 1300, star 1 leto in 
pol, prodam. Informacije na ® 
061/613-078, zvečer 407 
126 P, letnik 1977, registriran, zelo 
dobro ohranjen, prodam. 
•3» 73-664 408 
Prodam dve zimski GUMI s plati
šči in PRTLJAŽNIK za Z 750. Cena 
1000,00 din. « 6 2 1 - 9 3 4 411 

Zelo ugodno prodam YUGO 45 
'AX, letnik 88, reg celo leto Pod-
lubnik 292, Skofja Loka, cena frfOO 
DEM 

Prodam R 4 GTL, letnik 87. Podlub-
nik 278 

Ugodno prodam VISO SUPER E, 
letnik 1983, odlično ohranjeno ali 
zamenjam za R 4 GTL. Podlubnik 
292, Skofja Loka 

Ugodno prodam Z 750 LE, letnik 
1983. Kunšič, Grabče 10, Zg. Gorje 

Prodam FORD ESCORT 1.4, letnik 
avgust 1988, garažiran. Cena po 
d o g o v o r u . ® 84-728 367 

Prodam J U G O 45, letnik 1989. An-
ton Vončina, Dolenja Dobrava 11, 
Gorenja vas 368 
Prodam J U G O 45 E, star 3 leta, 
prevoženih 23.000 km. ® 75-869 

Prodam Z J U G O 1.1 GX, letnik 
1987. Ul. 4. oktobra 17, Cerklje, ® 
42-581 375 
Prodam Z 101 de luxe, letnik 1977, 
registrirana, vozna, izredno ohra
njena. Informacije na ® 39-061 

J U G O 65, december 1988, 24.000 
km„ ameriška izvedba, ugodno 
prodam. ® 50-174 392 

ZAPOSLITVE 
Zaposlim CVETLIČARKO s prakso. 
Cvetličarna "Vrtnica", Kranj, ® 
33-460 270 
Diskoketa "Gauloises klub" v hote
lu Creina zaposli DISC JOCKEYA, 
VRATARJE, STREŽNO OSEBJE in 
GARDEROBERKO. Informacije na 
<Sr 061/224-543 358 
Ste nezaposleni ali prejemate ni
zek OD? Javite se za TERENSKO 
PRODAJO otroškega programa. 
® 35-712, zvečer 376 

Poklicni VOZNIK, s kategorijo A, 
B, C, D, E, išče redno zaposlitev. 
® 34-729 378 
TZV Maribor išče pridne, poštene 
in prodorne AKVIZITERJE. Vse in
formacije na naslovu: Ahčin, Zg. 
Duplje 1 1 , ® 48-001 384 
PODJETNIKI IN OBRTNIKU Za vo-
denje poslovnih knjig, izdelavo za
ključnega računa ter davčne napo
vedi, pokličite na ® 24-971 415 

Odličen zaslužek nudim ZASTOP
NIKOM za iskan tržni artikel. Pre
voz zaželen! Možnost redne zapo
slitve! ® 51-581, od 18. do 20. ure 

430 
Gostilna v Kranju sprejme v redno 
ali honorarno delovno razmerje 
več prijaznih deklet za DELO v 
strežbi. Šifra: VESTNE 437 
V Škofji Loki takoj honorarno ZA-
POSLIM mlajšo upokojenko. Infor
macije na ® 621-496, od 13. do 
14. ure 446 

ŽIVALI 
Po zelo ugodni ceni prodajam vse 
vrste akvarijskih RIBIC, RASTLI
NE, HRANO in OPREMO. Rado 
Košenina, Sv. Duh 37, Skofja Loka, 
® 633-205 343 

OSMRTNICA 
Zapustil nas je naš dragi mož, oče, dedek, pradedek, brat 

L E O P O L D O M A N 
tkalski mojster v pokoju iz Orehka pri Kranju 

Od njega se bomo poslovili v torek, 15. januarja 1991, 
ob 16. uri na pokopališču v Bitnjah. Do pogreba leži 

v mrliški vežici Bitnje. 
ŽALUJOČI: Vsi njegovi 

Kranj, Žirovnica, 14. januarja 1991 

ZAHVALA 

Po hudi in težki bolezni je 21. 12. 1990 dokončal svojo 
življenjsko pot 

F E R D O Š V A J G E R , 
s t a r e j š i 

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, prijate
ljem, znancem in sodelavcem Doma učencev, Kolinske, 
LTH — Trata za izrečena pisna in ustna sožalja, za podar
jeno cvetje in sveče ter denarno pomoč. Posebno zahvalo 
izrekamo ZD Skofja Loka za dolgoletno zdravljenje, Do
mu učencev za vsestransko pomoč, posebej še Tatjani 
Gajšek, ki nam je bila v veliko pomoč v dneh očetove smr
ti, zvonarjem in pogrebcem iz Sorice, g. župniku za lepo 
opravljen obred, g. župniku Rudiju Tršinarju za lep govor 
in somaševanje, Sorskim pevcem za lepo petje v cerkvi in 
ob grobu, ZB Trata—Gorice za lep govor, Jožetu Fajfarju 
za zaigrano »Tišino«, Hvala tudi g. župniku Janezu Zupa
nu iz Suhe za obiske na domu. Hvala vsem, ki ste našega 

moža in očeta spremljali na njegovi zadnji poti. 

Vsi njegovi 

Skofja Loka, Volčan, Lehno 

Prodam KRAVO in dva TELETA. 
Kalan, Gosteče 9, Skofja Loka 450 

Prodam mlado JUNICO, za zakol 
in 3 tedne starega BIKCA. Sp. Br
nik 10, Cerklje 359 
Prodam TELETA simentalca. Po-
dreča 26, Mavčiče, ® 40-225 366 
Prodam 8 mesecev brejo KRAVO -
tretjič ali jalovo KRAVO s 14 litri 
mleka. Černivec 24, Brezje, ® 
79-011 373 
Oddam 2 meseca starega PSIČKA 
- mešančka. ® 50-681 377 
Prodam 180 kg težkega PRAŠIČA 
za zakol, krmljen z domačo krmo. 
Olševek 19, Preddvor 380 
Prodam 6 tednov stare PUJSKE. 
® 66-177 383 
Mladega PUJSKA, težkega 150 kg, 
prodam. Franc Rupar, Log 5, Skof
ja Loka 386 
Prodam 7 dni starega BIKCA si
mentalca. Praprotna polica 29, 
Cerklje 391 

TELIČKO Prodam 
®327 -791 

simentalko. 

Prodam polovico BIKA. Zgornji Br
nik 100 397 
Prodam 9 mesecev brejo TELICO 
simentalko. Britof 315, Kranj 401 
Prodam polovico KRAVE za v skri
njo. Voglje, Vrtna pot 1, ® 49 076 

402 

Prodam 300 kg težkega BIKCA ali 
180 kg težko TELIČKO, oba simen 
talca. ® 57-977 227 

Prodam tri TELICE frizijke in eno 
simentalko, breje 7 mesecev ali 
zamenjam za bika. Šuštar, Podhru-
ška 9 - Tuhinjska dolina, Kamnik 

410 
Prodam polovico BIKA. ® 45-334 

423 
Prodam 3 mesece staro TELIČKO 
frizijko. Igor Jamnik, Žabnica 8 426 

Od 20 do 150 kg težke PRAŠIČE, 
prodam. Stanonik, Log 9, Skofja 
Loka 434 

Prodam jalovo KRAVO z 8 litri 
mleka, perimerna za prirejo telet 
ali za zakol. Klemene, Podljubelj 
90, Tržič 448 

O S M R T N I C A 

Sporočamo vsem znancem in prijateljem, daje 
umrl naš dolgoletni delavec 

S I L V O O V S E N K 

Od njega smo se poslovili 6. januarja 1991 na poko
pališču v Zireh. 

Kolektiv Delavske univerze Tomo Brejc Kranj 

ZAHVALA 

Vsem, ki ste naši mami, stari mami, prababici in tašči 

K R I S T I N I S A V E R N I K 
v življenju karkoli dobrega storili in se ob njeni smrti od 
nje poslovili, se iskreno zahvaljujemo. Posebej pa se za
hvaljujemo sorodnikom, prijateljem in znancem za izreče
no sožalje, podarjeno cvetje in spremstvo na poslednji po
ti. Hvala g. dekanu Zidarju za lepe besede ob odprtem 
grobu, pevcem iz Nakla za lepo petje, stanovalcem iz 
Vrečkove ulice 7 in sosedom iz Cegelnice ter sodelavcem 
Iskre, Save in Gorenjskega tiska. Prisrčna zahvala pa Ja-

godičevim za njihovo pozornost do naše mame. 

ŽALUJOČI: sinovi z družinami 

Kranj, Cegelnica, 26. decembra 1990 

Z A H V A L A 

Ob prezgodnji izgubi dragega moža, očeta, starega 
očeta in brata 

J A N E Z A B E R Č I Č A 
iz Frankovega naselja 75 v Škofji Loki 

se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, pri
jateljem in znancem za podarjeno cvetje, izrečene 
besede sožalja in spremstvo na njegovi zadnji poti. 
Za dolgoletno skrb ob njegovi bolezni se zahvalju
jemo dr. Leskovarjevi, gospodu župniku iz Suhe pri 
Škofji Loki pa za lepo pripravljen pogrebni obred 
ter pevcem za zapete pesmi. Vsem, ki ste nam v naj
težjih trenutkih pomagali, še enkrat najlepša hvala. 

Ž A L U J O Č I : Vsi njegovi 

ZAHVALA 

V 83. letu starosti nas je zapustila naša draga mama, stara 
mama, babica in prababica, sestra in teta 

A N A M A R I N K O 
roj. Volkar 

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, prijate
ljem in znancem ter delavcem KOP Kranj in Obrtnik 
Mengeš za izražena ustna in pisna sožalja, darovano cve
tje in spremstvo na njeni zadnji poti. Posebej se zahvalju
jemo zdravnici ZD Kranj dr. Mariji Ravnihar za izredno 
pozorno in skrbno zdravljenje ter svetovanje pri domači 
negi. Hvala g. župniku za opravljen pogreb na Vranji peči. 

Se enkrat vsem in vsakomur hvala! 

ŽALUJOČI: hčerke Mici, Milka, Kristina, Zinka in Anica 
z družinami, sinova France in Lojze z družinama, sestra 

Angela in nečaki 

Duplje, 6. januarja 1991 



N O V I C E IN D O G O D K I 

S p o r o č i l o nedeljske prireditve v D r a ž g o š a h 

Potrebna je narodna enotnost 
Na 34. prireditvi Po poteh partizanske Jelovice, organizirani v počastitev 
dražgoške bitke in 50. obletnice vstaje slovenskega naroda je govoril pred
sednik slovenske borčevske organizacije Ivan Dolničar, na zboru enot teri
torialne obrambe in milice pa vršilec dolžnosti načelnika štaba T O Slove
nije Janez Slapar. 

Dražgoše, 13. januarja -
U d e l e ž b a na letošnji d ražgošk i 
prireditvi je bi la tokrat manjša 
kot ob iča jno , vendar se je v 
D r a ž g o š a h zbralo bl izu 1000 
l judi . K temu je botrovalo sla
bo vreme, saj sta se meša la le
deni dež in sneg. Organizirani 
so b i l i t radicionalni pohodi , 
med njimi najtežji iz Pasje ra
vni , na katerem je bi lo letos 96 
pohodnikov. Špor tn i tekmova
nji sta b i l i dve: tekmovanje pa
trulj teritorialne obrambe in 
mil ice ( J L A kljub vabi lu ni so
delovala), skupno je nastopilo 
35 patrulj, in di rka gorskih ko-

Od športnih tekmovanj Kranjska Gora še vedno iztrži premalo 

Nasvidenje športniki -
dobrodošli turisti 
Minuli konec tedna je bila Kranjska Gora v slabem 
mesecu dni že drugič na očeh svetovne javnosti. Smu
čarska tekmovanja za svetovni pokal so tako decem
bra kot te dni sliko iz Kranjske Gore ponesla v števil
ne države, kar bi bila lahko tudi odlična reklama za 
naš turistični center in ves slovenski turizem. 
Kranjska Gora, 12. januarja -
Lahko bi bila, če bi tuji novinar
ji vedeli ob sliki iz Kranjske Go
re povedati tudi kaj več kot le o 
dobro pripravljeni športni prire
ditvi. Tako pa je slika iz Kranj
ske Gore ostala zgolj slika iz 
tekmovanja in ne slika iz turisti
čnega kraja, ki bi Kranjska Go
ra rada bila. 

Ne bi b i lo prav trditi , da 
kranjskogorski turist ični delav
ci zadnja leta niso naredili n i 
česar za razvoj turizma v kraju, 
gotovo pa je, da so naredili ve
l iko premalo. Nekaj po svoji 
k r ivdi , nekaj po krivdi naš ih 
gospodarskih razmer. Tako so 
obnovi l i nekatere hotele (med 
zadnjimi hotel Lek), zgradil i so 
nove apartmaje, uredili s red iš 

če kraja. M e d p o m e m b n e j š i m i 
pr idobi tvami zadnjih let je tudi 
nov Trgovsko - gostinski center 
na robu Kranjske Gore , k i pa 
je kot kaže zaenkrat zgolj zgre
šena investicija in prej v sramo
to kot korist kraju. Kl jub temu 
da je bi l zgrajen že pred več 
kot dvema letoma, je še vedno 
napol prazen, nekaj trgovcev se 
je po dveh sušn ih letih celo iz
selilo iz m o g o č n e stavbe. Tis t i , 
ki še vztrajajo, pa upajo na 
bol jše čase , ki naj bi j i h prine
sle nove zime bogate jše s sne
gom. Tur i s t i čnemu druš tvu pa 
oč i ta jo , da ni (kljub visokim ce
nam za kvadratni meter lokala) 
poskrbelo za ustrezno reklamo, 
ki bi obiskovalce Kranjske G o 
re vabila tudi v Trgovsko go-

Ob kranjskogorskem Turistično - gostinskem centru je več smeti 
kot obiskovalcev. 

"Letos se je smučarska sezona za
čela sredi decembra in trenutno 
obratujejo vse naprave. Z obiskom 
smo bili zadovoljni zlasti med 
prazniki, zadnje dni pa je smučar
jev manj. Več jih pričakujemo spet 
med prazniki," je povedal direktor 
kranjskogorskih žičnic Božidar 
Pristavec. 

stinski center, v katerem je na-
primer le ena gostilna... pa še 
ta (kljub temu da je lepo ureje
na) ž ivotar i le ob popoldnevih . 

T u d i kranjskogorski žični-
čarji se ne morejo pohvalit i z 
nov imi pr idobi tvami, pa tudi 
ne s postavitvijo snežnih topov, 
ki so že dve leti nujnost vseh 
zimsko - tur is t ičnih krajev, k i 
hoče jo imeti goste. Obl iž na 
vse to je uvedba tur i s t ičnega 
vlaka in ponudna šol s m u č a 
nja, teka na s m u č e h in šole le
tenja z jadra ln imi padali . 

D a Kranjska G o r a še vedno 
ne živi s tur izmom, so dokaz 
tudi v soboto popoldne in ne
deljo zaprte banke in večina tr
govin, č ep rav so najpodje tnejš i 
trgovci že spoznali nujnost in 
podal jša l i (oziroma razdeli l i) 
delovni čas . Dokaz , da d o m a č i 
ni špo r tn ih prireditev niso vzeli 
za svoje, pa je tudi , da so se ta
ko decembra, kot te dni jeseni
ški šolniki odloči l i in organizi
rali š p o r t n e dneve le nekaj dni 
pred in po podkorenski tekmi 
na petkovih tekmah pa skoraj
da ni bi lo gledalcev. • V. Sta
novnik, slike: J . Cigler 

Zmaga 
Mariborčanov 
Na tekmovanju patrulj TO in 
milice je zmagala patrulja 
TO Maribor pred TO Jeseni
ce, TO Radovljica II, TO 
Kamnik, TO Skofja Loka. 
TO Tržič itd. Med patruljami 
milice je zmagala UNZ Lju-
bljana-okolica pred UNZ 
Kranj in UNZ Nova Gorica. 

lesarjev iz Nemi l j . M e d gosti 
so b i l i predsednik predsedstva 
Republ ike Slovenije M i l a n K u 
čan in č lana predsedstva C i r i l 
Z lobec in Mat jaž K m e c l , loški 
ž u p a n Peter Havvlina, pa pred
stavniki slovenskega obramb
nega in notranjega ministrstva. 

Iz govorov 

Ivan Dolničar: 
Borci za samostojno Slovenijo 

Predsednik slovenske borčevske organi
zacije Ivan Dolničar je v obširnem govo
ru obudil spomin na razmere, v katerih 
se je odvijal dražgoški boj. Izročilo Dra-
žgoš presega meje Gorenjske in Sloveni
je. Vsak večji narod bi bil ponosen na to 
dejanje. Naključje pa je hotelo, da letos 
z Dražgošami začenjamo proslavljanje 
50. obletnice ustanovitve Osvobodilne 
fronte in začetek NOB na Slovenskem. 
Hkrati pa utrjujejmo poplebiscitarni po
ložaj Slovenije. General Dolničar je pou
daril, da gre za kontinuiran proces boja 

za osamosvajanje. Borci smo se pozitivno izrekli na plebiscitu, 
obenem pa opozorili, da rezultat plebiscita ne daje katerikoli 
stranki ali koaliciji strank prostih rok. da bi sama krojila usodo 
Slovenije. Borci morajo biti še naprej v srčki dogajanja v Slove
niji. Od državnih organov Slovenije pričakujejo, da se bodo 
opredelili do NOB kot velike vrednote in zgodovinskega dejanja. 
Njeno mesto je v preambuli ustave. Slovenska država se mora 
opredeliti do predloga, naj bo 27. april državni praznik Sloveni

je, prav tako pa do praznovanja 50. obletnice OF in vstaje. 

Janez Slapar: 
Ponosni na teritorialno obrambo 

Vršilec dolžnosti načelnika štaba Terito
rialne obrambe Slovenije Janez Slapar 

je v Dražgošah zbranim teritorialcem in 
miličnikom dejal, da zaradi nerazumlji
vega odnosa najvišjih starešin JLA voja
kom, kljub temu da so se za tekmovanje 
pripravljali, nastop na tekmovanju pa
trulj ni bil dovoljen. Še več. JLA kljub 
večkratnim zahtevam organizatorjev ni 
dovolila izvzema minimalnih količin 
streliva teritorialne obrambe za izvedbo 
tekmovanja. Tako stališče ni le nera
zumno, ampak jo lahko dojemamo kot 

žalitev in grožnjo. To dodatno motivira prebivalce Slovenije in 
pripadnike TO, da ohranijo svojo obrambno sposobnost. Zavest 
pripadnosti slovenskemu narodu in slovenski državi je posebna 
kvaliteta teritorialne obrambe. To so dejstva, zaradi katerih je 
TO ohranila legitimnost in ugled. Z ustavnim zakonom pa je TO 
dobila pravo identiteto slovenske države. Te temlje bomo ohrani
li ne glede na obtožbe in groba politična podtikanja. Organizira
nost TO ni v nasprotju z določbami zveznega zakona. Zato uža
ljeni zavračamo očitke, da s TO razbijamo Jugoslavijo. TO je 
garant, da se bo uresničila plebiscitarna volja državljanov Slove
nije. Varovanje orožja in opreme, kakor tudi državljanov, bomo 
zagotovili sami. Če do svojega orožja ne bomo mogli, ga lahko 
kupimo tam, kjer za dobavo ne postavljajo političnih pogojev. 
Pri tem se bomo ravnali po načelu skrbnega gospodarja. 

V posebni izjavi borcev, ki so 
jo prebrali pred d r a ž g o š k o os
novno šolo , so zapisal i , da je 
bi la N O B največji plebiscit slo
venskega naroda, zato si borci 
tudi prizadevajo za samostojno 
Slovenijo, obstanek in razvoj 
slovenskega naroda. Borci z 
ogorčen jem protestiramo, da 
moramo po 50 letih branit' 
N O B in njene pridobitve, če
prav je o tem že dala sodbo ev
ropska zgodovina in polit ika. 
Pri nas se hoče o b r a č u n a t i z 
ude leženc i N O B in vse kaže, 
pravi izjava, da bo potrebna 
nova sprava. Borci zavračajo 
trditve, da je b i la N O B d r ž a : 

vljanska vojna, s č imer se želi 
opravič i t i izdajstvo in kolabo
racija. N O B se želi razvrednoti
ti tudi s tem, da se poveličujejo 
napake N O B in ustvarja mne
nje, da je N O B slonela na te
rorju in l ikvidaci jah. V skupno 
izjavo borcev in športnikov p a 

so zapisal i , da so Dražgoše ve
lik špor tn i in rekreativni dogo
dek, na katerem je od leta 1958 
dalje sodelovalo nad lOO.OOf 
Slovencev, zato naj prireditev 
ostane, ne glede, kdaj bo škof; 
j e loška obč ina praznovala svoj 
praznik. • J . Košnjek, slike J-
Cigler 

Več kot dva tisoč Ločanov je navdušeno pričakalo zlato Natašo Bokal 

Nataša, ti si naša 
Skofja Loka, 13. januarja - Več kot dva tisoč ljubiteljev smučanja 
iz Škofje Loke in okolice je v nedeljo zvečer na Mestnem trgu v 
Škofji Loki pozdravilo novo junakinjo smučarskih strmin Natašo 
Bokal, članico škofjeloškega smučarskega kluba Alpetour. Ob pri
srčni slovenosti, ki so se je poleg direktorja naše smučarske repre
zentance Toneta Vogrinca in trenerja naših tekmovalk Jožeta 
Drobnica, udeležili tudi nekdanji škofjeloški smučarski reprezen-
tantje z Borisom Strelom na čelu, člani smučarskega kluba in pred
stavniki občine, so ji podelili sliko škofjeloškega akademskega sli
karja Janeza Hafnerja in zaželeli veliko športne sreče na bližnjem 
svetovnem prvenstvu v Saalbach - Hinterglemmu. 

"Pred devetimi leti smo 
prav na istem mestu srečni in 
ponosni , da sta vzletela iz naše 
ga gnezdam sprejemali prvega 
nosilca jugoslovanske medalje 
s svetovnega prvenstva Borisa 
Strela in žal pokojnega Jože ta 
Kura l ta . T i si b i la takrat pet
najstletno dekle in dvomim, da 
si si upala sanjati o tem, da b o š 
v manj kot desetih letih stopila 
na njuno mesto. Po takratnih 

sijajnih uspehih teh dveh špor
tnikov, pa Tometove in Lesja-
kove, se naš im š p o r t n i k o m pra
vi loma ni več uspelo uvrstiti v 
d r ž a v n o reprezentanco v član
ski konkurenci , kjub temu da 
smo vseskozi dosegali sijajne 
rezultate v mladinskih in pio
nirskih kategorijah, saj je do
mači smučarsk i klub Alpetour 
v zadnjem desetletju brez kon
kurence najboljši jugoslovan-

Kdaj bomo lahko rekli: "Nasvidenje športniki - dobrodošli turi 
sti?" 

ski klub v alpskem smučan ju , ' 
je na sprejemu poudari l Jane* 
Nastran v imenu obč inske Zve
ze za telesno kulturo in vseh 
L o č a n o v . Tone Vogrinec pa j e 

L o č a n o m povedal : " K o sem se 
pripeljal v Škofjo Loko , kar ni
sem mogel verjeti, da Natašo 
čaka to l iko l judi . K o primer
jam uspehe Borisa Strela i n 

N a t a š e Bokal ne morem mimo 
tega, da sta oba "eksplodirala ' 
v pravem trenutku. Boris je os
voji l prvo slovensko medaljo v 

zgodovini našega smučanja-
N a t a š a Bokal pa je zmagala v 

najbolj potrebnem trenutku na
šega smučan j a . Nekaj grobar
jev naše smučar i je je m i s l i l 0 ' 
da smo " c r k n i l i " , želelo si je to-
Naši tekmovalci pa so dokaza; 
l i , da je v tem špor tu nekaj 
zdravega. Zato bi ob tej prilož
nosti rekel Nataš i - hvala l ep 3 

za ve l ičas tno zmago ob pravem 
trenutku in na pravem mestu-
• V. Stanovnik 


